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Na adventnem vencu so 
gorele štir i sveče. V prostoru 
Je bilo tiho, da Je bilo mogoče 
sl išati , kako se te sveče med 
seboj pogovarjajo: 

Prva sveča Je zavzdihnila in 
dejala: »Meni Je ime MIR. 
MoJa svetloba sije, toda lju
dje se ne trudijo za mir, kar 
pomeni, da me ne marajo.« In 
njena svetloba Je začela 
bledeti, dokler nI povsem 
ugasnila. 

Druga sveča Je zatrepetala 
in spregovorila: »Ime ml Je 
VERA, toda vidim, da sem 
odveč. Ljudje se ne zmenijo 
za Boga. Nima smisla, da 
gorim.« In prepih Je ugasnil 
plamen sveče. 

Žalostno se oglasi tretja 
sveča: »Meni Je Ime 
LJUBEZEN, vendar nimam več 
moči, da bi gorela. Ljudje lju
bijo samo sebe In se za svoje 
bližnje ne zmenijo.« In pla
men še enkrat zatrepeta, 
potem pa ugasne. 

Tedaj stopi v sobo OTROK . 
Pogleda sveče In pravi: 

VE MORATE GORETI, 
NE PA BITI UGASNJENE! 

Ko mu je šlo že na Jok, se 
oglasi četrta sveča: »Ne boj 
se! Dokler gorim jaz, lahko 
spet prižgemo druge sveče. 
Meni Je namreč ime UPANJE!« 

In otrok vzame trsko 
ter prenese plamen s 

te sveče na one tri, 
ki so ugasnile. 

Drage bralke 
in bralci 

Grosupeljskih 
odmevov! 

Bodite plamen upanja za 
vašo družino, prijatelje In 
znance. Nekaj tega upanja pa 
podarite tudi tistim, ki so 
pozabljeni, osamljeni In 
pogosto neopazen!. 
Približajte se jim vsaj v teh 
prazničnih dneh in Jim prine
site plamen upanja. 

Ta plamen naj v božični 
noči zažari za vse Vas In Vas 
spremlja kot topla dlan v 
novo leto, kl Je nova gaz ne-
utrte poti. 

Uredniški odbor 
Grosupeljskih odmevov 
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N O V A S O L A V S T . J U R I J U 
Š t Jurij, 22. novembra 2003 • 10. novembra 2003 so se šentjurski šolarji preselili iz starih pros

torov v novozgrajeno šolo. Koliko časa so si Šerrtjurci in krajani Iz dvanajstih vasi v krajevni skupnos
ti ter tudi bližnjega Škocjana, iz katerega otroci hodijo v nižje razrede osnovne šole v ta kraj, prlzade-
vali, da bi prišli do prepotrebne nove šole, vedo najbolj krajani sami. Za občinski in državni praznik 
lansko leto Je bil položen temeljni kamen. 22. novembra letos pa Je bila novozgrajena šola slavnost
no odprta. Pred uradnim začetkom odprtja Je šolo blagoslovil domači župnik Anton Hostnlk. 

Prireditve so se udeležili: župan občine Grosuplje, več občinskih svetnikov, župani iz sosednjih 
občin (dr. Jurkovlč, Lampret, Jakopič), predstavnica Zavoda za šolstvo R Slovenije BrigHa Rupar, vod
stvo In svet KS ŠtJuri j In številni krajani iz bližnje In daljne okolice. Med najbolj veselimi udeleženci 
prireditve pa so bili nedvomno šolarji, učitelji in ostali zaposleni v šentjurski šoli. 

Ravnatelj šole Louisa Adamiča (pod katero spada tudi nova šola ŠtJurij) 
Dare Gabrijel je povedal, da so še letos na začetku leta morali zaradi 
pomanjkanja prostora v stari šoli na podstrešju urediti učilnico, da bi tako 
začasno prebrodili prostorsko stisko do končne izgradnje nove šole in 
montaže opreme. Stara šola je bila zgrajena pred 134 leti. Njena vrata so 
se prvič odprla 13. decembra 1869. leta. Med številnimi šentjurskimi ge
neracijami učencev in učiteljev pa je kar 35 let (od 12. oktobra 1875 do 
leta 1910) deloval v teh krajih Ivan Remic, ki je poleg učiteljevanja bil motor 
prosvete in kulture v šentjurski dolini. Poleg gasilskega in dramskega druš
tva je vodil tudi šentjursko godbo. Šola se je nato razvijala iz enorazrednice 
in je šele leta 1936 imela šest razredov, leta 1955 je postala osemletka, 
1963 pa je postala štirirazredna podružnična šola. Današnja šola je nareje
na po sodobnih standardih in bo s telovadnico služila tudi ostalim ljudem v 
krajevni skupnosti. 

V imenu vseh živečih pravnukov učitelja Ivana Remica seje za postav
ljeno obeležje v preddverju šole zahvalila ga. Kraševčeva. 

Predsednik krajevne skupnosti Mihael Tratnik je povedal o začetkih 
prizadevanj Šentjurcev in vseh njihovih vodstev krajevnih skupnosti od leta 
1991 dalje, ko so z namenskim samoprispevkom začeli uresničevati idejo z 
odkupom zemljišč. Idejo pa so nato nadaljevala tudi naslednja vodstva, ki 
so delovala v zadnjem času. Zato je veljala posebna zahvala takratnemu 
predsedniku KS Mihaelu Kaduncu in vsem krajanom, ki so se odločili za 
samoprispevek. V začetku leta 2002 je krajevna skupnost odstopila občini 
v last približno 9000 m' zemljišča za gradnjo šole, junija pa so bili priprav
ljeni načrti in vse potrebno za začetek gradnje. 

Župan Janez Lesiak je v nagovoru dejal, da je občina sprejela leta 1999 
ručrt razvojnih programov, s katerim :,o bile določene tudi prioritete, po 
kakšnem vrstnem redu naj bi se gradile zgradbe za družbene dejavnosti. Z 
njim so ugotovili, da v občini nobena šola ne zadovoljuje potrebe današnje
ga časa in da jih bo treba zgraditi vse na novo. V letu 2000 je bila zaključe
na investicija skoraj 1,4 milijarde sit v centralno šolo Brinje, zdaj pa se 
zaključuje gradnja, ki bo ob končnem obračunu dosegla približno 400 mio 
sit. Čakajo pa še šole v Žalni, na Polici in na Kopanju. 

V občini so se odločili, da se zgradijo šole nekoliko boljše in večje, kot trenut
no zahtevajo šolski standardi, saj se zavedajo, da bodo te kapacitete služile 
večnamensko tudi ostalim krajanom. V šentjurski šoli je poskrbljeno tudi za en 
oddelek otroškega varstva, prostor krajevne skupnosti, pa tudi sama telovadni
ca bi bila po normativih za polovico manjša, a so se odločili, da bo takšna 
služila tudi za različne športne, kulturne in druge prireditve v kraju. 

Sama šola meri okoli 880 m-, površine vrtca znašajo 115 m', prostori 
krajevne skupnosti 40 mJ, dvorana pa ima okoli 300 m2. Zunanjih površin 
skupaj z igrišči, parkirišči, potmi in zelenicami je okoli 7.800 m'. Skupaj je 
tako okoli 9.300 m'. Ker je teren močviren, so se pred začetkom gradnje 
odločili za bistveno dražje temeljenje, saj so jih postavili na pilote. V šoli je 
pet oddelkov za izvajanje pouka od 1. do 5. razreda in 1 oddelek otroškega 
varstva. Skupno je v šoli prostora za približno 150 otrok. V pritličju šole je 
večnamenska avla, jedilnica, knjižnica, prostor za mirno delo učencev, 
pomožni in servisni prostori. V nadstropju šole so razredi in prostori za 
upravni del šole. 

Projekt je izdelalo družinsko podjetje Arche iz Ljubljane, podprojekte za 
posamezna področja pa različna podjetja iz Slovenije. Gradbena dela je 
prevzelo podjetje IMOS, ki je poskrbelo, da so ga podizvajalci uspešno 
zaključili. Kuhinjo je opremilo domače podjetje Kogast, notranjo opremo pa 
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je nabavilo podjetje Aba iz Ljubljane. Država bo v projekt prispevala 
približno 26 mio sit (glede na razvitost občine smo upravičeni samo do 10 
% finančne soudeležbe in še to samo do predpisanih standardov). "Občina 
je svoje naredila. In kaj naj rečem na koncu? šentjurci in okoličani! Vi pa 
poskrbite, da bo objekt vedno poln! Poskrbite za otroke!" je v optimističnem 
tonu zaključil slavnostni nagovor župan Janez Lesjak. 

V kulturnem programu so z recitacijami, plesom, petjem In igranjem na 
glasbila nastopili otroci iz grosupeljskega vi I d Kekec, utroo. iz senjurske 
šole. Glasbene šole Grosuplje, folklorni podmladek podružnične šole 
Kopanj in priznani Šentjurski oktet. 

Ob koncu so podelili še nekaj priznaj. V imenu občine je priznanja podelil 
župan Janez Lesjak predstavnikom naslednjih podjetij in organizacij: direk 
torju podjetja IMOS (Grosupeljčanu) Branetu Kastelicu, direktorju podjetja 
Dolenjgrad Ivanu Samotorčanu, arhitektoma Katarini in Mihaelu Demšar, 
Janezu Pušu iz podjetja LIZ Inženiring kot nadzornemu organu pri gradnji 
šole, ravnatelju Osnovne šole Louis Adamič Daretu Gabrijelu, Brigiti Rupar 
iz Zavoda za šolstvo R Slovenije, predsedniku KS ŠtJurij Mihaelu Tratniku 
in strokovni delavki na Občini Grosuplje Mirjam Kavšek. 

V imenu Šentjurčanov so se županu prisrčno zahvalili šolarji šentjurske 
šole, vodstvo Krajevne skupnosti ŠtJurij pa je podelilo priznanja tudi Jelki 
Kogovškovi (vodji občinskega urada) in Mihi Kaduncu, ki se je po sedmih 
letih spet razveselil skupaj s krajani šentjurske krajevne skupnosti 
zametkov (tudi svojega) dela pred dvanajstimi leti. Priznanja KS so prejeli 
še Ivan Sever, Janez Virant in dolgoletni tajnik KS Dušan Štrus ter PGD 
Ponova vas in PGD ŠtJurij. 

Čisto na koncu je sledilo najpomembnejše: Župan Janez Lesjak in rav
natelj Dare Gabrijel sta slavnostno prerezala trak. obiskovalci pa so si nato 
ogledali prostore nove šole. "Potem pa bomo zapravili vse. kar imamo, za 
zabavo" je dejala Tadeja Anžlovar, ki je povezovala program prireditve. 
"Stroške bomo preštevali kasneje." Fotograf in domačin Anton Podržaj pa 
je vse od temeljnega kamna do dograditve zgradbe ovekovečil s foto
aparatom in ob tej priložnosti pripravil razstavo na šolskem hodniku. 

Jože Mlkllč 

FOTOREPORTAŽA ODPRTJA ŠOLE V ST.JURIJU - na strani 12 
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MOJSTRI IZ PEKARNE 

p e k a r n i s k i 

t r i k o t n i k 

Še niste slišali za pekarniški 

trikotnik P Potem ne poznate 

Željka Brceta, ki skrbi, da diši 

po sveže pečenem kruhu iz 

Pekarne Grosuplje v kar treh 

Mercatorjevih trgovskih centrih. 

Željko Brce se je specializiral za peko 
na prodajnem mestu. V grosupeljski 
pekarni je začel poklicno pot v pro
izvodnji in ker je že imel nekaj izkušenj, 
so po krajšem uvajanju vedeli, da bo 
pravšnji za samostojnega peka na pro
dajnem mestu. Tako danes izmenično 
peče grosupeljski kruh v Mercatorjevih 
trgovskih centrih v Novem mestu, 
Brežicah pa tudi Zagrebu. 

Peka na prodajnem mestu, v trgovini 
torej, je podobna peki v pravih pekar
nah, zato je tudi tu potrebno poznati 
vse faze priprave kruha. Željkov dan 
se včasih začne že zelo zgodaj zjutraj, 
ko trgovcev še ni v trgovini. Ko pride 
na delovno mesto, najprej pregleda 
pošiljko ohlajenih in zmrznjenih izdel
kov, ki so mu jih za dopeko poslali 
sodelavci iz Pekarne Grosuplje. Nato 
za peko pripravi prve izdelke, ostali 
pa počakajo v hladilnikih ali zmrzoval-
nikih. V trgovskih centrih v Brežicah 
in Novem mestu Željko skrbi samo za 
dopeko, v Zagrebu pa kruh tudi pri
pravlja, kar mu je v posebno veselje, 
saj zelo rad dela s testom. Povsod pa 
v enem dnevu speče veliko različnih 
vrst kruha. 

"Moje delo je povezano z delom trgovk. 
Izdelke za dopeko sam naročam v 
pekarno, trgovke pa naročajo že pečene 
izdelke, vendar jim pri tem pomagam. 
Tudi čez dan ves čas sodelujemo, saj mi 
trgovke povedo, po katerih izdelkih je 
tisti dan največje povpraševanje in tako 
poskrbim, da jih je za vse kupce dovolj," 
pove Željko. S kruhom je veliko dela, 
vendar pravi, da bi se najbrž še enkrat 
odločil za ta poklic, ker mu je posebno 
všeč, da dela nekaj tako dobrega. 

"Delo peka na prodajnem mestu je zelo pestro, ker pa 

delam celo v treh različnih trgovskih centrih, ml sploh nI 

nikoli dolgčas. Delo je razgibano, veliko je sodelovanja s 

trgovci in tudi s Pekarno Grosuplje, kamor predajam 

naročila." 

"S sodelavci peki na prodajnem mestu se dobro usklaju

jemo in zamenjujemo, tako da imam prostega časa 

dovolj. Najraje se odpravim na sprehod v družbi dekleta 

in psa Runa." 

Željkov dom je čisto blizu hrvaške meje, 
zato mu je menjavanje pekarnic kar 
všeč, saj je delo tako še bolj raznoliko. 
Kljub temu da dela kar v treh trgovskih 
centrih, pravi, da ima prostega časa 
dovolj. Preživlja ga z dekletom, rad pa 
se druži tudi s prijatelji. Najhitreje pa 
ga v dobro voljo spravi razigran pes, 
mešanček Runo. 

lekarna t 

(jrosuplje 
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1 mm Nastopajoči v gledališki predstavi. 

GROSUPEUSKI ODMEVI 
Glasilo prebivalcev 

občine Grosuplje 
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Neža In Lucija na nastopu skupaj s člani društva Sožitje 

Žalna, 30. november 2003 -
Dobrodelna prireditev, ki jo zdaj 
že tradicionalno pripravijo "pri
jatelji Rdečega križa iz Žalne", 
je tudi letos napolnila dvorano 
tamkajšnjega kulturnega doma. 
V prvem delu prireditve so 
pripravili gledališko predstavo 
Nikoli ne veš. V drugem delu pa 
so nastopili otroci Iz 
podružnične šole Žalna in Iz 
vrtca s pesmicami, recitacijami, 
plesom in s svojimi prispevki. V 
sklepnem delu pa so ob sprem
ljavi kitarista nastopili člani 
društva Sožitje s priredbo 
ljudske pesmice Trzlnka, nato 
sta skupaj z njimi In z gledalci v 
dvorani zapeli še sestri Neža in 
Lucija. 

V gledališki predstavi so 
nastopali kot povezovalec igre 
Daniel Kastelic, mamo Karmen Je 
odigrala Mojca Kastelic, hči 
Jasno Rebeka Seme, sina Jerneja 
je igral Boris Koščak, Jasnino 
sošolko in Jemejevo dekle Anja 
Klančar, berači co Pavla Čebašek, 
mimoidočega Damjana pa je 
zaigral Damjan Seme. Za osvetlja
vo Je skrbel Boris Koščak, za 
ozvočenje Jože Klemencic, dobre 
vile pa so bile Sabina, 
Aleksandra, Katja in Mojca. 

Obiskovalci prireditve so ob 
vstopu v dvorano oddali svoje 
prostovoljne prispevke za 
dobrodelne namene. Tako 
zbrane prispevke krajevni odbor 
Rdečega križa iz Žalne nameni 
vsako leto pomoči potrebnim 
posameznikom aH društvom. 
Po prireditvi pa so pridne žalske 
gospodinje In dekleta poskr
bele za pecivo In topel čaj. 

NIKOLI NE VEŠ 
Nekaj utrinkov in misli z 

gledališke predstave 

Gledališka skupina nam je s 
svojo predstavo sporočila, 

- da moramo biti optimisti, pa 
čeprav je včasih veliko lažje videti, 
kako gre vse narobe in kako je vse 
zanič, 

- da je v vsakem posamezniku, 
pa čeprav nas trenutno prepričuje 
nasprotno, prav gotovo tudi nekaj 
dobrega, 

- da nas Bog in naši bližnji vedno 
lahko presenetijo in da naj bi vsak
do s svojo dobroto presenečal 
druge. 

Petnajst let nazaj je bila tudi 
pomlad. Sredi zime nas je oče 
pustil same. Niti nisem vedela 
zakaj. Odšel je in ni ga bilo več. 
Dolgo časa mije bilo hudo. Jokala 
sem in se spraševala. Potem pa 
sem se vprašala: "Zakaj jokaš? 
Zaradi njega? Njemu je lepo, sicer 
bi se vrnil. On ne potrebuje tvojega 
joka. Zaradi sebe jokaš. Ker se 
smiliš sama sebi. Ker si ostala za 
vse sama. - Zaradi sebe pa že ne 
bom jokala," sem si dejala. 

Zelo lahko je iti skozi življenje kar 
tako. Človek hitro postane takšen, 
kakor so drugi. Ne razmišlja s svojo 
glavo; če vsi opravljajo, opravlja tudi 
on, če se vsi narejeno nasmihajo, to 
dela tudi on. Imeti 'lahke misli', ki te 
ne teže, ko se požvižgaš na vse, to 
je neodgovornost. 

Življenje je za vsakega izmed nas 
velika skrivnost, kakor je skrivnos
ten tudi človek. 

Nikdar se ni dobro primerjati 
med seboj. Vsakdo se trudi po svo
jih močeh. Kdor ima več talentov, 
se je dolžan z njimi tudi bolj potrudi
ti. Ne zavidajmo bližnjemu, če ima 
več talentov... Več talentov pomeni 
več dolžnosti in odgovornosti. 

Vedno lahko vidim v svojem 
bližnjem nekaj, kar me moti. Vse je 
grozno, nesmiselno, črno ... Ta svet 
je krut. Ali res? 

Tako radi se postavljamo v vlogo 
sodnikov. Kdo od nas pa človeku 
vidi v srce? Kdo se lahko vživi v 
dušo in jo razume? Samo tisti, ki se 
lahko popolnoma vživi v kožo 
bližnjega. Kdo od nas to zmore? 
Nihče. Obsojamo pa vsi po vrsti. 

Ali razumem drugega in spoštu
jem njegove odločitve ali pa morda 
vidim le sebe. Vsakdo naj bi bil 
opora drugemu pri njegovem 
odločanju za dobro, pa čeprav to 
tudi njega nekaj stane. 

Dobrohotnost do drugih nam 
preprečuje, da bi videli le njihove 
napake, pa čeprav tudi vsi moji 
sosedje vidijo le to. 

Od kod črpam, od kod bom črpal 
moči v trenutkih, ko bom v težavah? 
So moji prijatelji res taki, da mi 
bodo pomagali? Ali pa so morda to 

le prijatelji za trenutke, ko se imamo 
skupaj lepo, ko pa pride stiska, pa 
vsi odidejo? In moj prijatelj Bog? Se 
mu znam zahvaljevati za vse lepo 
ter ga prositi za pomoč, za to, da bo 
ob meni, ko mi bo hudo? 

Zaustaviti se in pomisliti. Skušati 
razumeti. 'Zgodovina'in 'trenutek 
časa', ki si ga vzameš, te varujeta 
pred tem; da bi bil pri svojih mnen
jih prehiter, napačno sklepajoč... 

Vsaka stvar ima sto obrazov. 
Katerega hočemo videti? 

Na stvari lahko gledaš tako ali 
drugače. Dvom, obup in sovraštvo 
se ponujajo kar sami, zanje se ni 
treba boriti. Tisti borci, ki se borijo z 
orožjem: s puškami, bombami, 
strupi, pestmi, kletvicami... niso 
pravi borci. Pravi borci imajo skrivno 
orožje, skrivno orožje v svojem srcu. 

Verjetno v življenju lahko 
dosežemo več, če na stvari ne 
gledamo samo s slabe strani, se 
smilimo sebi in terjamo od drugih 
pomoč. Z malo dobre volje se lahko 
doseže veliko več in na veliko lažji 
način. 

Tudi ko je tema, lahko vidiš luč. 
Odpri oči in poglej natančno. 
Gotovo je nekje. In če je ne vidiš 
sedaj, jo boš morda videl čez nekaj 
trenutkov. Luč in On sta čisto blizu. 
V njej živiš, se giblješ in preprosto 
Si. Če se le hočeš zavedati. Veruj, 
išči in boš našel - sebe, Boga in 
rešitev. 

Za zimo vedno pride pomlad, ko 
se vse na novo začne, ko posije 
novo sonce... 

Če vidim, da v mojem življenju ni 
vse prav, ali zmorem kaj narediti, se 
potruditi, da bi bilo vsaj malo bolje? 
Ali zmorem videti vsaj tiste male 
korake, kijih delam naprej? 

Življenje ima svoje pravljične in 
'nepravljične' strani. Na tem svetu 
ni nič pravljičnega, a v vsem je tudi 
nekaj pravljice. 

Ljubezen je dar srca. Dragoceni 
dar. Če jo zahtevaš, ni več drago
cen. Prav tako je z življenjem. Če 
ga sprejemamo kot dar, nam je 
dragoceno ... in ko nam je življen
je dragoceno, lahko vse obrnemo 
v dobro... 

Jože Mlkllč 

Nastopajoči Iz vrtca In žalski šolarji. 

HVALA VSEM, 
ki ste v letu 2003 Z ROKO V 

ROKI kakorkoli tkali vezi pri
jateljstva, ki nam pomagajo 
živeti . 

Posebej HVALA vsem krvo
dajalcem, ki darujete kri za 
bližnje. 

Omenili bi zlasti letošnje 
Jubilante: Urška PloJ, ki Je kri 
darovala 5-krat, gospod župnik 
Andrej Šlnk in Franci Oven sta 

Jo darovala 15-krat, Mojca 
Janež 20-krat, Stane Pajk 25 
krat in Marjan Štibernlk kar 
30-krat. 

HVALA v Imenu vseh, ki Jim 
Je vaša odločitev pomagala 
živeti . 

Za donatorstvo v letu 2003 
se zahvaljujemo Pekarni 
Grosuplje, Pekarni Pečjak, KS 
Žalna, PGD Žalna, podjetju 
MARGOP iz Luč, Tonetu 
Javornlku iz Žalne, OZ RK 

Grosuplje in vsem prijateljem. 

Leto 2003 je bilo leto invali
dov. Naj nas v novo leto 2004 
pospremijo misli Invalidke 
Marjetke Smrekar iz njene 
zadnje zbirke z naslovom 
Iskrice duha: 

"Vsak trenutek JE od Boga 
in po Bogu so vsi trenutki 
za naše prijateljstvo 
in ljubezen med nami!" 

Prijatelji RK Žalna 
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V skladu z določili Zakona o medijih (Ur. 
list 35/2001) je z odločbo št. 006-
611/20021 dne 13. septembra 2002 
lokalni časopis "Grosupeljski odmevi" 
vpisan v razvid medijev pri Ministrstvu za 
kulturo Republike Slovenije. Na podlagi 
Zakona o davku na dodano vrednost (Ur. 
list RS št. 89/98) spada časopis med 
izdelke, za katere se obračunava davek 
na dodano vrednost po stopnji 20 %. 
Glasilo izhaja enkrat mesečno v nakladi 
5.600 izvodov m ga prejemajo vsa 
gospodinjstva v občini brezplačno. 

PRISPEVKE ZA 
JANUARSKO 
Š T E V I L K O Č A S O P I S A 
JE TREBA ODDATI DO 
PETKA, 
16. JANUARJA 2004. 
Nepodpisanih in prispevkov, oddanih po 
datumu za oddajo, ne objavljamo. 
Javne ustanove imajo pravico do brez
plačnih objav nekomercialnih prispevkov. 
V skladu s programsko zasnovo in ured 
niško politiko bomo nenaročena besedila, 
ki bodo daljša nad 3000 znakov, zaradi 
pomanjkanja prostora krajšali. 
Prispevki pravnih oseb se ne honorirajo. 
morajo pa biti avtorizirani. podpisani In 
požigosani. 
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko 
katerekoli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko prišlo do 
sporov po Zakonu o medijih, je treba odd
ati na papirju z lastnoročnim podpisom in 
polnim naslovom pravne osebe morajo 
prispevek avtonzirati iri dodati še žig 
N e n a r o č e n l h besedil, 
fotografij, In drugih 
gradiv za objavo ne ho
noriramo in ne v r a č a m o . 
Če ž e l i t e posamezno 
gradivo vrnjeno, p r i l o ž i t e 
ustrezno kuverto z vaš im 
naslovom In znamkami. 
Vse ostale pravice in obveznosti urejan 
ja in sodelujočih ureja ODLOK 0 
USTANOVITVI IN IZDAJANJU LOKALNE 
GA ČASOPISA GROSUPEUSKI ODMEVI 
(št. 006 1/95-1), ki je bil sprejet na seji 
Občinskega sveta občine Grosuplje dne 
30. 10. 2002 

OGLASNO TRŽENJE: 
Pravne osebe: z naroči lnico 
Fizične osebe: plačilo po 
računu 
Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih št. 11/1999 
in dopolnjene v aprilu 2002. Stopnja 
davka na dodano vrednost od 
oglasov je 20 %. 
Vse oglase, ki bodo izdelani v digitalni 
obliki in so dogovorjene velikosti, je 
treba oddati v EPS ali TIF zapisu (300 
pik/palec za barvne v CMYK razšlo 
jitvi) na domači naslov odgovornega 
urednika najpozneje štiri dneve po 
roku za oddajo ostalega gradiva. 
Manjše digitalno izdelane oglase 
lahko pošljete tudi na elektronski 
naslov amset@slol.net vendar 
je potrebno vašo odločitev potrditi z 
naročilnico, ki jo pošljete na naslov 
odgovornega urednika najpozneje tri 
dni po roku za oddajo gradiva. 
Za oglase, predstavitvene članke In 
zahvale je poleg polnega naslova 
potrebno navesti tudi davčno 
številko naročnika. Zahvale, ki ne 
bodo imele polnega naslova naročni
ka, ne bodo objavljene. 

http://jozemCsiol.net
mailto:amset@slol.net


SPREJET OSNUTEK PRORAČUNA 
ZA LETO 2004 IN 2005 

OBVEZNA RAZLAGA 
k 5. členu Odloka o spremembah in dopolnitvah 
prostorskih sestavin srednjeročnega in dolgoročne
ga plana občine Grosuplje za obdobje 1996-2000 

ZA UVOD... 
Že na začetku 12. seje občinskega sveta je dr. Dušan Lavrič (ZLSD) 

predlagal spremembo dnevnega reda, v katerem naj bi bila točka pred
stavitve proračuna prestavljena na drugo mesto za potrditvijo zapisnika 
predhodne seje. Župan Janez Lesjak mu je pojasnil, da gre le za pred
stavitev na tej seji in bodo svetniki odločali le o primernosti osnutka. 
Nespremenjen dnevni red je nato potrdilo 17 svetnikov. 

Župan je nato pred razpravo o osnutku ponovno opozoril, da naj bi 
se svetniki držali predvsem generalnih razprav in ne razprav o posame
znih postavkah, kar pa se pozneje ni zgodilo, kljub temu da je predhod
no prebral kar nekaj členov, ki govorijo o načinih sprejemanja proraču
na. Zato tudi posamezne razprave svetnikov niso beležili (beležile so se 
samo na avdio in video nosilce!) in se ne bodo upoštevale kot spre
membe v osnutku. 

S to razlago se je nato dr. Lavrič strinjal, a je pozneje, ko je razprava 
potekala po klasičnem postopku s premetavanjem konkretnih »malih« 
postavk, odšel iz dvorane sočasno še z nekaterimi drugimi svetniki z 
»leve in desne«. 

Po Poslovniku občine se proračun sprejema dvostopenjsko, so pa 
očitno možne modifikacije in različne razlage sprejemanja. Med razpra
vo se je nato izkazalo, da bodo imeli svetniki o osnutku na voljo le 10 
dni časa za pisne uravnotežene pripombe na osnutek, ki naj bi jih 
občinska uprava upošteva po najboljših možnostih. Najbrž pa je prav 
novi občinski poslovnik tisti »krivec«, ki po potrditvi predstavitve pro
računa praktično ne daje možnosti svetnikom javno razpravljati o 
osnutku proračuna na občinskem svetu. 

PREDSTAVITEV PRORAČUNA 
Uvodoma je župan Janez Lesjak poudaril, da so načrtovana sred

stva več ali manj enaka po vsebini dosedanjim proračunom in dodal, 
da se s strani države predvidevajo intenzivna »rezanja« postavk obči
nam celo do 10 %. Če se bo vse to dosledno uresničilo, bo zaradi tega 
verjetno kmalu sledil tudi rebalans. Prav tako se zmanjšujejo tudi 
izvirni prihodki občine, zato občina prodaja nekaj svojo nepotrebno ali 
manj potrebno lastnino. Pričakuje pa tudi, da bo treba narediti nekaj 
močnejših rezov predvsem zaradi večjih investicij. 

V letu 2003 je bil najzahtevnejši projekt gradnja šole v Št.Juriju. Zato 
se je precej projektov odprlo v zadnjih mesecih in bo zaradi tega tudi 
precej velik prenos, saj bodo prav slednji končani in plačani v nasled
njem letu. Ocenjuje pa, da bo proračun realno nižji in da bo v nasled
njem letu narejen bistveni korak pri gradnji komunalne infrastrukture. 
Na vrsti je gradnja šole v Žalni in nato prideta na vrsto še ostali dve. 
Vmes bo treba graditi še vrtec (posebej je problematično glede pros
torov za jaslično varstvo), pa nato zdravstveni dom, knjižnico (država bi 
v naslednjem letu sofinancirala cca 30 mio sit in bi bilo dobro sredstva 
izkoristiti), pa glasbena šola,... pa še kdo se bo našel. 

Jelka Kogovšek. vodja urada, je opozorila na sprejemanje dvoletne
ga proračuna - za leti 2004 in 2005. Priprava takšnega proračuna je 
zahtevnejša, a ima tudi svoje prednosti, še posebej za dvo- in več letne 
investicije. Pri tem prihaja tudi do nujnih popravkov, v katerih je treba 
spremljati dodatne predloge iz rebalansa in vplive inflacije. Dodatno je 
pojasnila tudi, da bo 15 % vrednosti gradnje, predvsem zaključnih del 
in opreme v šentjurski šoli plačanih v naslednjem letu. V novembru so 
v proračun prejeli večji priliv od GPG-ja. Sredstva so prišla prepozno, da 
bi jih plasirali, zato bodo prenesena v naslednje leto. 

Skupna višina proračuna naj bi NA PRIHODKOVNI STRANI 
znašala 2,8 milijarde sit (številke so zaokrožene na 100 mio 
sit!). Od tega bodo: 

- davki (od dohodka in dobička, premoženja ter na blago in 
storitve) prispevali v občinsko blagajno 1,6 milijarde sit, 

- nedavčnih prihodkov (udeležba na dobičku in dohodki od 
premoženja, takse, kazni...) bo nekaj več kot 0,7 milijarde sit, 

- kapitalskih prihodkov je predvidenih za 0,2 milijardi sit, 
- In prejetih donaclj 0,2 milijardi sit. 
NA ODHODKOVNI STRANI pa Je predvideno 2,9 milijarde sit. 

Od tega: 
- tekočih odhodkov (plače, prispevki za socialno varnost, 

izdatki za blago in storitve, plačila domačih obresti in rezerve) 
je predvideno 0,5 milijarde sit, 

- tekočih transferjev (za subvencije, posameznikom In 
gospodinjstvom, neprofitnim organizacijam In ustanovam in 
drugi domači tekočI transferjl) v višini 0,9 milijarde sit, 

- investicijskih odhodkov (nakup in gradnja) 1 milijarda sit, 
- Investicijskih transferjev pa za 0,5 milijarde sit. 
Jože Mlklavčlčje v svojem »telegrafskem slogu« dejal, da je bilo 

želja tudi letos veliko in preveč, zato jih je bilo treba precej zmanjšati. 
Pričakuje pa prilive v proračun iz sprejetih »zazidalnih načrtov«. Marko 
Podvršnlk je pojasnil, da zakonodaja ne omogoča zaposlitev na obči
ni, čeprav je dela vedno več. 

PRIDOBITEV ZEMLJIŠČA V LUČAH 
V obrazložitvi sklepa, ki ga je pripravila strokovna služba občine, je 

bilo navedeno, da se zemljišče nahaja v naselju Luče ob lokalni cesti 
in se zajeda globoko v lokalno cesto ter otežuje promet oz. vstop v 
samo naselje. Zato je treba zemljišče pridobiti, saj bi tako lahko 
razširili lokalno cesto in meteorno odvodnjavanje. Parcelo je prodajalo 
okrajno sodišče na javni dražbi in občina je uspela pridobiti le-to kot 
najuspešnejši dražitelj v višini 2 mio sit. Za dokončni nakup zemljišča 
pa je potreben sprejem sklepa. Franc Štlbernik (LDS) je za odbor 
dejal, da so v odboru predlog podprli, z glasovanjem pa ga je podprlo 
tudi 19 svetnikov. 

Jože Miklič 

RAZPRAVA IN SPREJEMANJE OSNUTKA 
Franc Štlbernik (LDS) je v imenu odbora za prostor povedal, da pro

račun sledi smernicam in je primerna podlaga za nadaljno obravnavo. 
Anton Perme (SLS) je za kmetijski odbor predlagal popravke v skup
nem znesku za približno 2 mio sit, načelno pa so ga podprli. Dr. Peter 
Verlič (SDS) je v imenu odbora za družbene dejavnosti predlagal, da 
se v nadaljevanju povabi institucije, ki so vezane na proračun. Jože 
Intihar (LDS) pa je v imenu odbora za gospodarstvo dejal, da je treba 
vložiti nekaj več v podjetništvo, saj bodo od tega imeli tudi občani 
nekaj več. 

Dr. Dušan Lavrič (ZLSD) je nato ponovno opozoril glede sprejeman
ja in predlagal, da naj osnutek po današnjem dnevu bo še vedno 
ostane osnutek, ki pa bi ga morebiti šele na naslednji seji spremenili v 
predlog. Do tega pa ni prišlo. 

Župan Janez Lesjak je predvsem želel, da naj bi bili popravki pro
računa, ki jih bodo dali svetniki, uravnoteženi tudi pri sprejemanju 
osnutka. Svetniki so se nato odločili, da začnejo z razpravo s 16 glaso
vi za. 

Stane Žvegla (ZLSD) je pohvalil predlog, kije sledil potrebam po 
komunalni infrastrukturi. Premalo se mu zdi ovrednoteno podjetništvo, 
potrebno bi bilo tudi ovrednotiti šolske prevoze, saj niso v to zajeti vsi 
otroci po enakih kriterijih. Pri obnovi državne ceste Cikava-Grosuplje je 
poleg pločnikov treba urediti tudi kolesarsko stezo. Pločniki Šmarje-
Cikava so sicer zajeti v proračunu, manjka pa avtobusno postajališče, 
čeprav ni rešeno glede zemljišča. Menil pa je še, da se je treba področ
ja turizma lotiti resneje ter se dotaknil tudi generalnih kriterijev, ki naj 
bi jih po njegovem za nekatera področja ne bilo. 

Dr. Peter Verlič (SDS) je dejal, da mu manjka podatek o realizaciji 
proračuna za leto 2003, saj je le-ta izhodišče za naprej in ugotavljal, da 
izhodišča za nekatere postavke nedvomno predpiše država. Želel je 
tudi dobiti pojasnilo, zakaj se nekatere postavke tako različno poveču
jejo - od 0 %, kar je realno manj zaradi inflacije, pa do 250 %, celo do 
380 %. Opazil je precejšnje povečanje sodnih stroškov. Upa pa, da 
odvetniki, ki zastopajo občino, niso plačani pavšalno, ampak po 
dejanskem izkupičku za občino. Če se ozre na komunalno infrastruk
turo in ceste, pa po njegovem ostaja na enaki ravni, oziroma se bo celo 
znižala zaradi inflacije. Dodal pa je še komentar o razvojnem načrtu 
kot strateškemu občinskemu dokumentu. Že v preteklosti je njegova 
stranka (SDS) predlagala vizijo, a seje k njej pristopilo precej pozno, 
zdaj pa meni, da imamo opraviti s »situacijskim planiranjem« (kakor 
nanesejo pobude). 

Jože Šlrcelj (NKG) se je strinjal z Verličem. Predlagal je tudi, da naj 
bi več posvetili povezovanju med občani npr. z večplastnim praznovan
jem občinskega praznika, za katerega bi lahko pripravili večdnevne 
različne dejavnosti. Ustavil se je tudi ob nekaterih konkretnih 
postavkah, kot je npr. štipendiranje, pa priselitev bodočih 1000 novih 
prebivalcih v Sončnih dvorih in drugih zazidalnih kompleksih v 
Grosupljem, ki bodo povzročili posledice v občinskem proračunu. 
Anton Perme (SLS) je ugotavljal, da seje zmanjšala postavka prevoza 
pitne vode. Nadalje je predstavil več konkretnih predlogov, ki so bili 
povezani predvsem s kmetijskim področjem. Strinja pa se, da sta drob
no gospodarstvo in kmetijstvo v zadnjem času precej zapostavljena. 

Dr. Miro Kranjc (LDS) je izkazal precejšnje razočaranje nad tistimi 
člani občinskega sveta, ki prestavljajo proračunske postavke v nekaj 
100 tisoč sit, hkrati pa ne vidijo generalnih razvojnih možnosti v pro
računu. Pogrešal je tudi klasično predstavitev, kjer bi bili prikazani 
posamezni deleži po področjih. 

Dare Gabrijel (LDS) je prav tako opozoril na priselitev v Sončne 
dvore, kar bo povzročilo precej problemov na cestah in ostali infrastruk
turi. Nato je konkretno želel spremeniti posamezne postavke. 

Dr. Peter Hostnik (N.Si) je ugotavljal, da seje šolski program ustavil 
in ga je zanimalo, kako se bo izvajal v bodoče. Večji pomislek je imel 
tudi glede načrtovanega povečanja sredstev za infrastrukturo. 
Ugotavljal je, da bo ta denar v glavnem namenjen za nove zazidalne 
komplekse in ne obnovi stare in dotrajane grosupeljske infrastrukture 
ter pri tem omenil neurejenost regionalnega in medkrajevnega 
prometa v občini. 

Dr. Janez Mervlč (SDS) je opozoril na problem zdravstvenega doma. 
Janez Plntar (SDS) je predhodno napravil primerjave z dosedanjimi 

realizacijami proračunov. Ugotovil je, da je glede na dosedanje rea
lizacije približno 600 mio nerealnih in prenapihnjenih. Kakšna je uskla
jenost z javnimi zavodi in drugimi proračunskimi porabniki? 

Ko seje razprava »iztrošila«, je pred glasovanjem župan pojasnil, če 
bo osnutek sprejet, bo na voljo deset dni časa za oddajo usklajenih 
pripomb in se bo na naslednji seji lahko sprejemal predlog proračuna. 
Osnutek so nato svetniki sprejeli. 

Jože Miklič 
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V gozdičku Smrekec pravzaprav nI več smrek! 

Z veljavnim Odlokom o prostorsko ureditvenih pogojih (PUP) je v obravna
vanem območju predvidena izdelava prostorsko izvedbenega načrta -
Zazidalnega načrta Gospodarska cona jedro, zato PUP tudi ne določa pogo
jev za ureditev gozda Smrekec, ki spada v sistem zelenih površin v 
Grosupljem. Zadnjo spremembo prostorskega plana občine Grosuplje se je 
del že zgrajenega območja gospodarske cone na območju obstoječih podjetij 
v »kompleksu Miles« vključno z gozdom Smrekec, izločilo iz območja novega 
zazidalnega načrta Gospodarska cona jedro. Zato se po novem to območje 
ureja samo s PUP-om. 

Ker določil PUP-a v plan ni mogoče enoznačno prenesti, o namenski rabi 
in veljavnih določilih ustreznega PUP-a odloči župan na podlagi mnenja Urada 
za prostor občine Grosuplje. Pri parcelaciji in gradnji v tem območju se 
upoštevajo določila veljavnega Odloka o prostorskih ureditvenih pogojih za 
planski celoti Šmarje-Sap in Grosuplje. Lastniki obstoječih podjetij ob 
Industrijski cesti pa so pokazali velik interes za širitev njihovih dejavnosti. 
Širitev je mogoča le na SV, V in JZ stran območja, večinoma ob robu gozda 
Smrekec. Ostali del Smrekca se ohrani in obnovi tako, da postane 
zaokrožena parkovna celota z dodatno zasaditvijo na JV delu parcele, kije 
zdaj v naravi travnik. 

Urad za prostor je menil, da je predlagana širitev za potrebe obstoječih 
podjetij potrebna in sprejemljiva s prostorskega vidika ter da je treba sočasno 
urediti obstoječi gozd Smrekec in novo pogozditev. Nova funkcija gozda 
Smrekec bo hkrati osrednji krajinski motiv celotne gospodarske cone. 

Lastniki zemljišč, dediči nekdanje znane Košakove družine, pa SO se 
zavezali, da bodo poskrbeli za ureditev ograje po priloženi skici in poti v 
dogovoru s strokovnimi službami občine, ki bodo pridobile projekt krajinske 
ureditve celotnega območja gozdička Smrekec ter gradnjo gostinskega objek
ta v velikosti 9 x 16 m, ki bo namenjen predvsem delavcem v gospodarski 
coni za malice. Funkcionalno zemljišče bo merilo približno 510 m'. 

V pripravi je Odlok o prostorskih ureditvenih pogojih za občino Grosuplje, ki 
bodo podajali merila in pogoje za vrste posegov v prostor in oblikovanje 
objektov ter druge pogoje, in sicer bodo določali merila in pogoje tudi za grad
njo na obravnavanem zemljišču. 

Franc Štlbernik (LDS)- Odbor za prostor gradiva ni obravnaval, osebno 
pa je menil, da se v preteklosti ni ničesar vlagalo v gozdiček, temveč se je 
vedno le zmanjševal njegov obseg. Dodatno je še vprašal v zvezi s sklenitvijo 
pogodbe. Marko Podvršnlk je dejal, da ne gre za dodaten občinski strošek, 
ampak se s tem dogovorom rešuje tudi odkup Košakove hiše, v kateri je 
Knjižnica Grosuplje. Jože Šlrcelj (NKG) je bil zelo hvaležen za obvezno razla
go, ki je bila sprejeta na prejšnji seji in podpira tudi ta predlog Kritika pa ne 
gre občini temveč Upravni enoti. Anton Perme (SLS) je na Štibernikove ugo
tovitve dejal, da je narava sama »krčila« gozdiček, ki bi bil potreben strokovne 
obdelave, saj meni, da smreka v tem okolju ni primerno drevo in bi bilo treba 
zasaditi drugo vrsto dreves. Župan Janez Lesjak je dodal, da je dokaj slabo 
stanje predvsem v gozdovih, ki so bila vrnjena z denacionalizacijo. Občina pa 
pravzaprav nima nikakršnih pristojnosti, da bi lahko kar koli konkretno naredi
la v takem gozdu. Možno je le sprejeti primerne prostorske akte, ki bodo 
omogočili lastnikom zemljišč objektivno koriščenje. 

Svetniki so s 14 glasovi predlog obvezne razlage potrdili. 
Jože Miklič 

INFORMACIJE, POBUDE IN VPRAŠANJA SVETNIKOV 
Anton Perme (SLS) je na 10. redni seji občinskega sveta 8.10. 

2003 vprašal, ali je za prešo za blato prispevala tudi Občina Ivančna 
Gorica. 

Urad za komunalno infrastrukturo mu je odgovoril, da se bodo sredstva za 
nakup stiskalnice za blato delila: 10 % Občina Dobrepolje, 49 % Občina 
Grosuplje in 41 % Občina Ivančna Gorica. Stiskalnica bo mobilna. Javno 
komunalno podjetje d.0.0. jo bo uporabljalo na čistilnih napravah v 
Grosupljem in Ivančni Gorici, kasneje pa tudi na predvidenih čistilnih 
napravah v Bruhanji vasi in v Šentvidu pri Stični. 

Dr. Miro Kranjc (LDS) na 12. seji OS 3.12.2003 ni bil zadovoljen z 
izvajalci odvoza zemlje in drugega materiala Iz Sončnih dvorov. Vozi 
se po neprimernih cestah, ob neprimernih časih in na neprimerna 
mesta. 

Jože Miklavčič je odgovoril, da morajo izvajalci odvozov materiale odlagati v 
neposredni bližini, saj bodo zemljo uporabili tudi za dograditev zadrževal
nikov. Ostaja pa še vedno problem deponiranja gradbenih odpadkov v občini. 

Aleša Medveda (LDS) so zanimale označevalne table, saj je ugo
tavljal, da jih občina Grosuplje sploh nima. 

Župan Janez Lesjak mu je odgovoril, da se mu zdi škoda denarja za te 
table, ker bi jih bilo treba postaviti na 36 vstopno-izstopnih mestih, občini pa 
ne bi prinesle kakšnega posebnega efekta. 

Jože Miklič 
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PRODAJA D R U Ž B E N E G A DOMA V GROSUPLJEM 
- ZAENKRAT ŠE NEUSPELA 
S k l e p o o d t u j i t v i p o s l o v n e g a p r o s t o r a i n p r i p a d a j o č i h z e m l j i š č , l o c i r a n i h n a 
T a b o r s k i c e s t i 3 , G r o s u p l j e , s t o j e č e g a n a z e m l j i š č u p a r e . š t . 1 2 7 0 / 4 k . o . 
G r o s u p l j e - n a s e l j e - D r u ž b e n i d o m . 

Predlagana odtujitev zgradbe »DRUŽBENEGA DOMA GROSUPLJE« in 
pripadajočih zemljišč na Taborski cesti 3 je za investitorja (IMOS) nujno 
potrebna za pridobitev gradbenega dovoljenja. Opravila pa bi se z men
javo, v kateri bi občina v novi upravno-poslovni stavbi, kjer bi bile nas
tanjene vse državne upravne službe, pridobila novo klimatizirano in 
večjo dvorano. 

Občina seje s potencialnim investitorjem že večkrat sestala, a 
dokončna menjava teh nepremičnin za »nove« poslovne prostore še ni 
dogovorjena. Je pa po izdelanem osnutku »idejnega načrta« za novo 
upravno zgradbo že jasno, da bo pridobila cca 90 m-' več poslovnih 
površin, kot jih ima trenutno obstoječa zgradba. Večina te površine bo 
namenjena nekoliko večji »večnamenski dvorani«, ki bi naj služila tudi za 
potrebe sej občinskega sveta. 

Jože Šlrcelj (NKG) je v razpravi menil, da bo bodoči lastnik verjetno 
prosto razpolagal z zemljiščem in najbrž svojo namero o gradnji rea
liziral. Zanimalo ga je, na kakšen način je prišel investitor do tega 
zemljišča in ali je bil izveden javni razpis. Ker občina kreditira investitor
ja, pričakuje, da bo dobila nekaj več prostorov v bodoči zgradbi in na 
začetku ni nameraval predloga podpreti, saj je menil, da je treba opti
malno ponuditi enakopravno prodajo vsem, kar je v nadaljnji razpravi 
podprl tudi dr. Peter Hostnlk (N.Si). Dr. Dušan Lavrič (ZLSD) je dodal, 
da so potencialni investitorji lahko tudi zelo »iznajdljivi«, kar je lahko za 
občino tudi precej tvegano. Zanimalo ga je, kakšna je bila cenitev, kdo 
jo je napravil in kako je bilo ovrednoteno, da so prišli do dodatnih 90 m-
prostora za občino. Božo Predallč (SDS): »Za hišo v Lučah smo dobili 
gradivo na odbor za prostor, za samo jedro Grosupljega pa najbrž odbor 
sploh ni pristojen.« Zato je predlagal, da se gradivo predhodno obravna
va na odboru za prostor, s čemer sta se strinjala v nadaljevanju tudi dr. 
Peter Verlič (SDS), posredno pa tudi predsednik odbora za prostor 
Franc Štlbernik (LDS), ki je iskal kompromisni predlog, da bi pooblastili 
odbor za prostor, ki bi dokončno potrdil ta sklep, župan pa je pojasnil, 
da ni v pristojnosti odbora. 

Župan Janez Lesjak je v nadaljevanju utemeljeval, da marsikateri 
(novi) svetnik ni seznanjen s predhodnim postopkom, ko seje spreje
mala sprememba ureditvenega načrta za to območje. Zato je poskušal 
pojasniti kronološki potek predhodnega dogajanja. Upravna enota 
Grosuplje išče investitorja za rešitev tega problema, prav tako pa je v 
interesu občine, da se upravna enota iz nekdanje zgradbe zadružnega 
doma v lasti občine preseli v novo načrtovane prostore. Vrednost sedan
jega objekta je okoli 300 mio, sredstva pa so z naselitvijo upravne enote 
popolnoma blokirana. Zato bi s popravljenim prostorskim izvedbenim 
aktom, ki je »napisan na kožo« investitorju, omogočili gradnjo poslovno-
upravne zgradbe. Božo Predallč (SDS) je v repliki dejal, da so županovi 
argumenti prepričljivi, a pred štirinajstimi dnevi niso bili nič drugačni, ko 
je bil čas, da bi o njem razpravljali tudi na odboru za prostor. Glede na 
to, da so se še tik pred sejo spreminjale zadeve, umaknila pa naj bi se 
tudi ena od predlaganih parcel, kaže, da niso dokončno dogovorjene. 

Marko Podvršnlk je kot pravnik pojasnil »nekaj o hruškah« (glede na 
to, da je okoli tega vprašanja prihajalo do »prehitevanj« in se svetniki in 
občinska uprava nikakor niso mogli uskladiti glede »delitev« pojasnil), da 
se tu »mešata« dva ureditvena načrta in sta jim bila šele dopoldne 3. 
12. 2003 pojasnjena na upravni enoti. Cena po predhodnih sklepih je 
bila 65 mio sit in se bo revalorizirala. Če prodano zamenjajo za 
kupljeno, bo občino stalo veliko več, zato so dosedanja pogajanja 
najboljša. Dodal je, da ima občina na teh nepremičninah hipoteko. Šele 
ko bo narejena dokončna menjava, bo občina umaknila hipoteko. Alojz 
Verbajs (SDS) je vprašal, kakšna bo notranja oprema prostora, ki ga bo 
občina dobila v zamenjavo. V nadaljevanju pa je menil, naj se prodaja le 
objekt, ne pa okoliških zelenic, a je župan pojasnil, da mora imeti objekt 
dovolj parkirišč. Podvršnikje pojasnil, daje v novi dvorani predvidena 
praktično vsa oprema razen stolov in miz, svetnike pa je opozoril na 
časovno stisko in če dogovor ne bo sklenjen v letošnjem letu, bo projekt 
padel v vodo. 

Jože Šlrcelj (NKG) je menil, da sta bila z dr. Dušanom Lavrlčem 
(ZLSD) popolnoma napačno razumljena. Potencialni riziki so vedno pri
sotni in zaupa v občinska pogajanja, a je prepričan, da bi moral biti 

Neugledni stari družbeni dom. 

narejen javni razpis. Zupan meni, da razpis ni potreben. Kljub uvodnim 
pomislekom pa je Šircelj podprl idejo o odtujitvi oziroma menjavi 
nepremičnine in dodal, če pa so v ozadju kakršne koli zakulisne igrice, 
bodo ob poznejši kontroli tako in tako prišle na dan. 

Dr. Janez Mervlč (SDS) je glede na to, da je bila seja občinskega 
sveta sklicana ravno na Prešernov rojstni dan repliciral s Prešernovo 
zbadljivko »Al' prav se piše kauua ali kaSha...«, s poudarkom na »Ak' pa 
po črki boljši jed ne bode«, s katero je želel nekoliko omehčati trda sta
lišča nekaterih razpravljalcev. Dejal je, da zaupa županu, ki naj bi poskr
bel tudi za zakonitost postopka. Jože Intlhar (LDS) pa je menil, da gre 
za nepoznavanje predhodnih dogovorov in za popolno nezaupanje 
županu in upravi s strani nekaterih iz občinskega sveta. Dr. Miro 
Kranjc (LDS) je nadalje opozoril na urejanje pomembne lokacije za obči
no Grosuplje, o katerih se je že odločil prejšnji občinski svet. Temu 
občinskemu svetu pa je očital, da preveč razglablja pred kamerami o že 
dogovorjenih rešitvah. 

Marko Podvršnik je nato predlagal, da se z amandmajem občinske 
uprave umakne le del parcele 1270/12 v izmeri 70 nr. ker še ni rešena 
denacionalizacija. Nato ie Dušan Hočevar (SDS) pred glasovanjem dal 
proceduralno pobudo, saj je menil, da je njegov strankarski kolega 
Božo Predallč (SDS) predlagal umik točke že na začetku razprave inje 
treba najprej glasovati o njegovem predlogu. Župan Janez Lesjak je 
nato dal predlog za umik točke na glasovanje. 8 svetnikov »desnice« je 
predlog podprlo, 7 svetnikov »levice« pa je bilo proti, čeprav jih je bilo v 
dvorani dovolj, da bi proceduralni predlog preglasovali. To pa je pomeni
lo, da bo predlagana točka morala najprej v obravnavo na odbor za 
prostor in šele nato na sejo občinskega sveta, ki bo predvidoma 17. 12. 
2003. Po vsem tem dogajanju je župan »obljubil«, če projekt ne bo letos 
izpeljan tako kot je bil zastavljen, da bo pokazal na »zaslužne« za to. 

Jože Miklič 
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Želite prodati, kupiti najeti ali oddati svoje nepremičnine? 
Pokličite nas ali se oglasite se pri nas in vam bomo ponudili 

PISARNA KOMISIJE ZA 
PRITOŽBE PRI OBČINSKEM 
SVETU OBČINE GROSUPLJE 

Komisija za vloge, pritožbe, peticije in poravnave obvešča občanke 
in občane, podjetja, organizacije in skupnosti v občini Grosuplje, da 
pričenja z mesecem januarjem 2004 delovati pisarna Komisije za 
pritožbe. 

Komisija deluje v sklopu občinskega sveta, pristojnosti pa so bile 
objavljene v novembrski številki Grosupeljskih odmevov na strani 4. 
Vsi tisti, ki se srečujete s težavami pri sodelovanju in komunikaciji z 
občinskimi, krajevnimi in ostalimi organi in jih ne morete razrešiti ali 
pa se želite o problemih, pritožbah in predlogih osebno pogovoriti s 
predsednikom ali člani komisije, vabljeni v pisarno. 

Pisarna komisije za pritožbe bo za občane odprta vsako drugo 
sredo v mesecu, od 17. do 19. ure popoldan, v mali sejni dvorani v 
pritličju Občine Grosuplje. 

Začetek delovanja: 14. 1. 2004. 
Komisija za vloge, pritožbe, peticije In poravnave 

zanesljiva posredovanja. 
• V Grosupljem in bližnji okolici kupimo in najamemo 

garsonjere ali enosobna stanovanja. 
• Za znane kupce iščemo zazidljive gradbene parcele za 

stanovanjske hiše in večje zazidljive komplekse za obrtno-
proizvodne dejavnosti z možnostmi takojšnje gradnje. 

NUDIMO VAM POMOČ PRI PRIDOBITVI 
GRADBENIH DOVOUENJ 

DRUGE STORITVE: 
• Sestava predlogov za vpis v zemljiško knjigo 
• Pomoč pri sestavi vseh vrst pogodb, vse do notarske overitve 
• Pri prodaji in nakupu kmetijskih zemljišč vam uredimo vse od 

ponudbe prodaje, sprejema ponudbe do vpisa v zemljiško 
knjigo. 

SVETOVANJE: 
Če želite svojo nepremičnino VARNO prodati, podariti, izročiti ali 
jo pridobiti, vam priporočamo, da se o svoji nameri prej 
POSVETUJETE PRI NAS! 

Želimo Vam srečno, uspešno 2004! 
Naj bo to leto - leto vaših najboljših odločitev! 

OSNUTEK ODLOKA 0 
USTANOVITVI JAVNEGA 
ZAVODA K N J I Ž N I C A 
GROSUPLJE 

Roža Kek, direktorica Knjižnice Grosuplje, je predstavila gradivo in 
razloge za spremembo odloka o ustanovitvi javnega zavoda. Odlok o 
ustanovitvi Knjižnice Grosuplje iz leta 1997, ki je postavil temelje 
organiziranosti in delovanja medobčinskega javnega zavoda, občine 
usklajujejo z novo zakonodajo na področju knjižničarstva in kulture. 
Svetniki so na mizo prejeli usklajen osnutek, ki so ga pripravili župani 
in strokovne službe občin ustanoviteljic knjižnice, nastal pa je po vzor
cu, ki so ga pripravile službe Ministrstva za kulturo. Ker so zaradi 
sprejemanja zakonodaje in podzakonskih aktov po Zakonu o 
knjižničarstvu le-ti sprejeti z zamudo, so zamujeni tudi roki za sprejem 
enotnega občinskega odloka med ustanoviteljskimi občinami. 
Spremembe v odloku pa se nanašajo predvsem na področju orga
niziranja samega zavoda ter imenovanja direktorja, ki ga po novem 
razpiše svet zavoda. Direktor občinske uprave Marko Podvršnlk je 
poudaril, da se mora odlok sprejeti v enaki obliki v vseh treh 
ustanoviteljskih občinah, čeprav je iz Ivančne Gorice prišla pripomba 
na odlok. 

Dr. Peter Verl ič (SDS) je v imenu odbora za družbene dejavnosti 
povedal, da so odlok na odboru obravnavali in ga predlagajo v spre
jem brez popravkov. Jože Šlrcelj (NKG) je vprašal, kakšna je bila 
pripomba statutarno-pravne komisije iz Ivančne Gorice, župan Janez 
Lesjak pa mu je pojasnil, da je prišla pobuda "tik pred zdajci", zato 
naj se odlok sprejema v nespremenjenem predlogu. Šircelj je še 
dodal, da odbor za družbene dejavnosti ni sprejel soglasnega predlo
ga in meni, da občina Grosuplje vlaga v to dejavnost več kot ostali 
dve občini, s čemer se je strinjala tudi direktorica knjižnice, vendar je 
pojasnila, da se financira glede na število prebivalstva. Pri imenovanju 
direktorja pa je dejal, da je pomembno tudi predhodno soglasje vseh 
občin ustanoviteljic. 

Dr. Miro Kranjc (LDS) je pohvalil odlok in poudaril pomembnost 
knjižnice kot enega od kulturno-informacijskih in razvojnih središč 
občine. Meni pa. da bi bilo treba v svet zavoda vključiti ljudi, ki bi 
imeli vizijo njenega razvoja, s čemer se je strinjal tudi župan. 

Svetniki so osnutek predloga sprejeli s 15 glasovi za. 
Jože Miklič 

DELO ODBORA ZA DRUŽBENE 
DEJAVNOSTI V LETU 2003 

Odbor za družbene dejavnosti grosupeljskega občinskega sveta je 
bil v iztekajočem se letu precej dejaven. Člani odbora smo zasedali na 
sedmih sejah, ki so bile vse sklepčne. Na začetku leta smo sprejeli 
Poslovnik o delu odbora ter Program dela odbora za družbene 
dejavnosti v mandatnem obdobju 2002 do 2006 ter s tem začrtali 
smernice delovanja odbora. O programu dela odbora smo sicer izčrp
no poročali v eni izmed preteklih številk Odmevov, vendarle pa naj 
poudarim, da smo si za izhodišče zadali širitev dialoga med vsemi, ki 
v naši občini delujejo poklicno ali pa ljubiteljsko na področju 
družbenih dejavnosti. Želimo si, da bi odbor za družbene dejavnosti 
postal vmesni člen med občinskim svetom, občinsko upravo in zain
teresirano javnostjo, ko se bodo odpirali problemi na tako občutljivem 
področju, kot so področja šolstva, otroškega varstva, zdravstva, social
nega varstva, športa in kulture. 

Pri obravnavi tekočih točk z dnevnega reda sej občinskega sveta 
smo morali sprejeti tudi stališča do podražitev, ki jih je občinskemu 
svetu predlagal župan. Po pravilu so bile vse predlagane podražitve 
precej višje od inflacije. Tako je župan predlagal podražitev vrtcev od 
7 do 14 %, storitev pomoči družini na domu za 20 % z zastavo terja
tev v zemljiški knjigi. Odbor je vse podražitve zavrnil In predlagal 
občinskemu svetu, da je največja dopustna možna podražitev le za 
višino inflacije, to je okoli 5 %. Občinski svet je naša stališča podprl, 
tako, da podražitve, višje od inflacije, niso bile potrjene. 

Z vsebinskega vidika je Odbor za družbene dejavnosti opravil vse
binsko razpravo o nacionalnem programu javnih del za pospeševanje 
zaposlovanja Romov. Vabilu na sejo, ki je obravnavala to prob
lematiko, so se odzvali župan ter občinske strokovne službe, Center 
za socialno delo Grosuplje, Urad za delo Grosuplje. Osnovna šola 
Grosuplje, Javno komunalno podjetje Grosuplje ter koordinator progra 
ma zaposlovanja Romov Zavod Papilot. Po živahni razpravi, kjer smo 
želeli ugotoviti predvsem, kakšni so možni drugi načini financiranja iz 
državnih in mednarodnih virov, ki ne bi bremenili občinskega proraču 
na, smo sklenili, da Zavod poskuša natančneje definirati programe, s 
katerimi bi pridobili dodatna sredstva, saj je romska problematika 
predvsem zadeva, ki jo mora razreševati Vlada in ne občina. 

Na zadnji seji smo si okvirno zastavili tudi program dela za prihod
nje leto, v katerem želimo izdelati oceno sedanjega izvajanja pomoči 
družini na domu in podati predloge ukrepov za izboljšanje dejavnosti. 
Posebno sejo bomo namenili sistemu financiranja športnih programov 
v naši občini, ki so financirani z javnimi sredstvi, nadalje bomo 
posvetili sejo izgradnji Knjižnice Grosuplje ter osnutku programa 
razreševanja stanovanjske problematike mladih in mladih družin ter 
neprofitnih stanovanj v občini nasploh. 

Dr. Peter Verlič, predsednik Odbora za družbene dejavnosti 
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14. OBLETNICA SDM SDS IN N.SI STA "RAJZAU" NA PRIMORSKO 

Praznovanje 14. obletnice SDM Je pozdravil tudi predsednik SDS 
Janez Janša. 

Socialdemokratska mladina (SDM) je bila kot samostojna organi
zacija v okviru Socialdemokratske stranke Slovenije ustanovljena 31. 
oktobra 1989. S tem je stopila v prostor, in postala prva demokratič
na politična organizacija mladih v Sloveniji. Socialdemokratska mladi
na je bila prva organizacija, ki je že marca 1990 s pobudo Svoboda 
za Slovenijo zahtevala razpis referenduma za samostojno Slovenije. 
Odigrala je bistveno vlogo pri oblikovanju temeljev slovenske 
mladinske politike na demokratični podlagi. Tako je bila med 
ustanoviteljicami Mladinskega sveta Slovenije kot koordinacije sloven
skih mladinskih organizacij. Na podlagi njene pobude je bil ustanov
ljen Urad Republike Slovenije za mladino in postavljeni temelji za pod
poro države njihovim programom za mlade. SDM je od vsega začetka 
pripisovala velik pomen sodelovanju preko meja Slovenije, tako z 
demokratičnimi organizacijami mladih Slovencev v zamejstvu, kot z 
različnimi sorodnimi organizacijami. Septembra 1991 je postala opa
zovalka v mednarodni zvezi mladih socialdemokratov - IUSY, novem
bra 1993 pa njena polnopravna članica. Nato smo zaradi nestrinjanja 
s politiko IUSYa leta 1997 prenehali s sodelovanjem. 

SDM je podmladek SDS. Socialdemokratska mladina ve, od kod pri
haja in kaj hoče, zato je ponosna na svojo preteklost in se veseli svoje 
prihodnosti... Letos praznujemo 14. obletnico svojega delovanja in 
smo trenutno s prek 4500 člani najštevilčnejši podmladek katerekoli 
politične stranke v Sloveniji. Ob tej priložnosti smo organizirali prire
ditev, ki je potekala 22. novembra 2003 v hotelu Riviera v Izoli. Svoje 
nagovore sta med drugimi predstavila tudi predsednica SDM Alenka 
Jeraj in predsednik SDS Janez Janša. Iz občinskega odbora SDM 
Grosuplje smo se obletnice udeležili trije člani. Miha Hočevar kot 
predsednik odbora, Urša Predalič in spodaj podpisani pa kot člana 
izvršilnega odbora. Po kratkih nagovorih gostov je sledila predstavitev 
dela in delovanja SDM. Sledil je izbor in nagrada najbolj aktivnemu 
odboru v preteklem letu, ki jo je zasluženo prejel Občinski odbor SDM 
Vitanje. Po večerji je sledila zabava z ansamblom Luna, ki seje 
zavlekla do jutra. Ob polnoči pa smo z veseljem zarezali v torto 
velikanko. Bila je tako velika, da smo jo del v nedeljo zjutraj razdelili 
med Izolane, ki so ravno na ta dan praznovali svoj župnijski praznik. 

Dušan Hočevar, Socialdemokratska mladina 

ŽIVLJENJE JE LEPO... 
pravi vsak, ki z veseljem naredi svoj prvi jutranji korak... 

si preko belega dne zamrmra kak refren, 

ki ga je maloprej slišal na radiu... 

se z nasmehom po delavniku vrne med svoje najbližje... 

in zaspi kot angel, ko se ta dan konča... 

Ta lepi dan... 

Naj vam bo življenje lepo, dragi poslušalci. 

Tudi z radiem Zeleni val. 

Vse lepo in dobro v prihajajočem novem letu vam želi 

F L A D I L , 
Z E L E N I V A L . 

»3.1 • m. D MK* 

B o ž i č n o n o v o l e t n o 

v o š č i l o s Š k o f l j i c e ! 

O b v e s e l i h b o ž i č n i h i n n o v o l e t n i h p r a z n i k i h 

n a j n a s p o v e ž e b r e z m e j n o r a z u m e v a n j e , 

k i b o k r e p i l o v o l j o d o n a š e g a s o b i v a n j a 

v v s e h d n e h p r i h a j a j o č e g a l e t a ! 

J o ž e J u r k o v i č , ž u p a n 

V grosupeljskih občinskih odborih Slovenske demokratske stranke 
in Nove Slovenije smo se odločili, da v času mladega vina orga
niziramo izlet na Primorsko. Kar prehitro smo zapolnili vse sedeže na 
avtobusu. 

Ob odhodu iz Grosupljega sta zbrane pozdravila predsednik 0 0 SDS 
Grosuplje Božo Predalič ter dr. Peter Verlič, kije pripravil program izle
ta. Med vožnjo smo pod taktirko predsednika 0 0 N.Si Grosuplje 
Mihaela Kadunca zapeli nekaj pravih slovenskih pesmi. Tako nam je 
pot po avtocesti do Divače in od tam naprej do vasice Lokev kar pre
hitro minila. 

V Lokvi smo si ogledali vojaški muzej "Tabor". Stavbo, v kateri je 
razstavljena vojaška oprema, so leta 1485 zgradili Benečani. V muze
ju smo si pod strokovnim vodstvom ogledali predstavitev soške fronte, 
fašistične in nacistične propagande, razstavo uniform, slikoven prikaz 
zgodovine Lokve ter etnološko zbirko. Vodenje po muzejski zbirki je 
trajalo uro in pol, razstavljenih pa je okrog štiri tisoč eksponatov. To pa 
je le manjši del zbirke, ki obsega preko 120 tisoč primerkov in jih last
nik muzeja Srečko Rože razstavlja po vsem svetu. Svojo zbirko stalno 
dopolnjuje in zgodovinske predmete kupuje tudi na dražbah na 
Dunaju, v Benetkah in celo v New Yorku. Muzej je javnosti odprl vrata 
leta 1994 in do sedaj je bil odlikovan kar s 43 plaketami in priznanji, 
lastniku pa je bilo podeljeno tudi visoko priznanje zveze NATO. 

V Lokvi smo si ogledali tudi cerkev sv. Mihaela, v kateri je po sve
topisemskih poslikavah dobrepoljski slikar Tone Kralj upodobil trpljen
je slovenskega naroda pod fašistično in nacistično oblastjo. 

Pot smo nadaljevali proti Izoli, kjer nas je pričakal predstavnik 0 0 
SDS Izola ter nas popeljal po Izoli. Izola je staro ribiško mesto z bogato 
zgodovino. Z ugodno obmorsko lego je Izola s svojo marino eden vodil
nih centrov navtičnega turizma. Danes je mesto pomembno tudi po 
ribištvu. Stari del mesta leži na nekdanjem otoku. Otok je bil naseljen 
že v 1. stoletju po Kristusu in je bil s kopnim šele kasneje povezan s 
kamnitim mostom. V župnijski cerkvi sv. Mavra, ki sojo postavili leta 
1547, smo si pod vodstvom tamkajšnjega župnika ogledali drago
cenosti, ki jih hranijo v cerkvi. Nekatere izmed njih izvirajo še iz leta 
1444. 

Po kratkem ogledu Izole smo se povzpeli v Korte, vasico s sre
dozemskim videzom, ki jo imenujejo tudi središče izolskega podeželja 
in od koder je z 221 metrov nad morjem čudovit razgled na slovensko 
obalo. Tu smo se ustavili v vinski kleti Korenika & Moškon, kije bila 
ustanovljena leta 1984. Ustanovila sta jo Miran Korenika in partner 
Ignac Moškon. Pred tem so Korenikovi predniki imeli dolgo tradicijo v 
vinogradništvu in vinarstvu, vendar je to tradicijo presekal takratni 
komunistični režim. Danes tradicijo nadaljujejo sinovi. Spregovorili so 
o svojih ljubeznih: chardonnavu, malvaziji, sivem pinotu, sauvignonu, 
rumenem muškatu in refošku. Vsa ta vina posegajo po najvišjih priz
nanjih doma in v tujini. Popeljali so nas skozi vinsko klet. V vinski sobi 
smo vsa omenjena vina lahko tudi poskusili, kdor pa je želel, je vino 
lahko tudi kupil in ga odnesel domov. 

Druženje smo nadaljevali in zaključili v gostišču pod Belvederom tik 
ob morski obali. 

Dušan Hočevar 

Vsem občankam in občanom, prijateljem in 
članom stranke 

želimo mirne in vesele božične praznike 
ter srečno, zdravo in upanja polno novo 

leto 2004. 
Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI pa vsem 

občankam in občanom, 
prijateljem in članom stranke čestitamo v želji, 
da praznik obudi čut pripadnosti slovenskemu 

narodu. 
00 SDS Grosuplje 

N.Si 
N o v a Slovenija 
Krit on s k a i/uasMa stranka 

VOŠČILO 

Sreča ni v glavi in ne v daljavi, 
ne v žepu, ali pod palcem zaklad. 
Sreča je, če se delo dobro opravi 
in če imaš koga rad. 

(Tone Pavček) 

S D S 
SLOVENSKA DEMOKRATSKA STRANKA 
Občinski odbor Grosuplje 
Ljubljanska 66, Grosuplje 

• Tel./fax: 01/786-36-42 
e-pošta: grosuplje@sds.si 
Uradne ure: 
vsak torek od 17. do 19. ure. 

Ob bližajočih se božičnih praznikih vam želim 
prijetno praznovanje in tihe družinske sreče. 

Ob dnevu samostojnosti pa vsem ljudem dobre 
volje čestitam in želim, naj duhovne, moralne 
In narodne vrednote spet zaživijo v naših srcih. 

Ob iztekajočem se letu se volivcem in volivkam 
Nove Slovenije - krščanske ljudske stranke, 
zahvaljujem za zaupanje, v prihajajočem letu pa 
želim vsem ljudem obilo zdravja, sreče, osebnega 
zadovoljstva In delovnih uspehov. 

Mihael Kadunc 

N a j n a s b e s e d a zb l i žu je 
i n v s e d o b r o p o v e z u j e . 

N a j b o l e t o , k i p r i h a j a , 
p o l n o t o p l i h b e s e d i n l e p i h d e j a n j . 

S R E Č N O ! 

U r e d n i š t v o " N i i š e f j a k r a j n " , D o l i r e p o l j e 

Veselo , s r e č n o in 
neponovljivo 2004. 

K l a s j e — G l a s i l o p r e b i v a l c e v 
o b č i n e 

I v a n c n a G o r i c a 
< I M . i l . i l . j . a ) 

Slovenska ljudska stranka 
Obč insk i odbor Grosuplje 

Kot vedno ob tem času se oziramo nazaj na velike in majhne, 
lepe in žalostne trenutke, ki smo jih doživeli v iztekajočem se 

letu. 
Na tiste dogodke, ki so se nas dotaknili osebno, kot tudi tiste, 

ki so jih doživeli drugi. To leto nam je dalo mnogo priložnosti in 
prepričani smo, da je bilo uspešno. Sedaj je potrebno pogled 
usmeriti v leto 2004 ter se soočiti z novimi izzivi, priložnostmi 

in preizkušnjami. 
Zato ob BOŽIČNEM PRAZNIKU IN NOVEM LETU 2004 

vsem občankam in občanom občine Grosuplje želimo mirne in 
vesele božične praznike, predvsem pa veliko zdravja, veselja in 

vsega dobrega v letu 204. 

Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI pa želimo vsem občankam in 
občanom občine Grosuplje veselo in predvsem ponosno 

praznovanje praznika, ki Slovenke in Slovence po svetu in 
doma združuje, bogati in ustvarja zavest in ljubezen do 

domovine. 

Praznovanje praznika je tudi pr i ložnost , da pokažemo 
svojo zavest in ponos do domovine Slovenije, s tem da 

L na praznični dan Izobesimo slovensko zastavo. « 

^4 
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SLOVENSKI JEZIK V EVROPSKI UNIJI ČAS JE BOGASTVO 
Živimo v politično in narodno čudovitih, v marsikaterem pogledu pa tudi 

strahovito izpostavljenih časih. Od leta 1991 imamo lastno državo, v 
kateri je slovenščina uporabljana in uporabljiva na vseh državnih in 
družbenih področjih: zdaj se tudi vsi zakoni sprejemajo v slovenskem 
jeziku in tudi jezik vojske je slovenski. Leta 2004, po trinajstih letih 
samodržavnosti, pa bomo postali državna enota mnogonacionalne in 
mnogojezikovne Evropske unije. Kako se godi jezikom manjših narodnih 
skupnosti v mnogojezikovnih državnih skupnostih, imamo bogate, vendar 
slabe izkušnje tudi iz lastne zgodovine. 

Seveda so razmere zdaj drugačne, pravijo slovenski unionisti, zdaj da 
ne gre za podrejanje, ampak za enakopravnost in partnersko sodelovanje, 
ki da temelji na kulturi spoštovanja drugačnosti. Razen tega so tu dejstva 
gospodarske, vojaške, komunikacijske globalizacije, ki utemeljujejo tudi 
politično, tj. državno in pravno integracijo. Podobno, kot je industrijska 
doba pometla s fevdalno teritorialno razdrobljenostjo in ustvarila 
nacionalne države, v katerih je prevladal številčno in politično najmočnejši 
narod (Italija, Nemčija, Španija, Združeno kraljestvo; poseben, vendar za 
našo sodobnost najbolj vzorčen primer so Združene države Amerike, v 
katerih je prebivalstvo narodno, jezikovno in celo rasno različno, vendar 
absolutno prevladuje ameriška angleščina), bo, pravijo, globalizacija 
pometla z manjšimi in srednje velikimi državami. Kaj se bo ob svobodnem 
pretoku ljudi in kapitala zgodilo z manjšimi narodi in njihovimi jeziki, 
navadno ne razmišljajo, naši vodilni politiki in njihovi slovenski vabljenci 
pa donkihotsko razglašajo, daje naš narodni in jezikovni obstoj odvisen 
od nas samih. V obdobju gospodarskega, finančnega in političnega pove
zovanja in objektivne soodvisnosti nas krmijo z idejo subjektivnega volun
tarizma. 

Slovenija se tudi zaradi lastnih interesov, predvsem pa zaradi svoje 
majhnosti in nemočnosti ne more izogniti sodobnim naddržavnim gospo
darskim in komunikacijskim povezavam, vendar se marsikateri sestavini 
svoje suverenosti odpoveduje prelahkotno in premalo kritično. 

Načelo enakopravnosti je nedvomno dobro in sprejemljivo, vendar uvel
javitev enakopravnih pravic ne temelji samo na deklariranem pravu, 
ampak tudi na moči: gospodarski, vojaški pa tudi številčni. Ustavno 
sodišče Avstrije lahko izda sodbo o slovenskih topografskih sonapisih, 
vendar se nemška večina na Koroškem nanjo požvižga in ustavno zago
tovljena in potrjena pravica se ne uveljavi. Podobne enakopravne, a 
neenakomočne pravice imajo tudi Slovenci v Italiji, do neke mere pa tudi 
na Madžarskem. Toda slovenščino na avstrijskem Koroškem in na 
Madžarskem uporabljajo v medsebojnih jezikovnih stikih skorajda samo 
še starejši od 50 let, kar pomeni, da bo čez nekaj desetletji, če se nič ne 
spremeni, izumrla. O katastrofalnem stanju na Koroškem veliko piše soci-
olingvistka in etnologinja Herta Maurer Lausegger, premortalno stopnjo 
slovenščine v Porabju navaja ameriški jezikoslovec Marc Greenberg, že 
globoko v šestdesetih pa je na molk slovenistov ter brezbrižnost politikov v 
zvezi s Porabjem opozoril prevajalec in kulturnik Štefan Sedonja: ker je 
skalil samozadovoljstvo osrednjih Slovencev, je Matjaž Kmecl pri priči raz
glasil, da je pijan, in njegovo zahtevo tako izbrisal iz resolucije. Ob vsem 
tem pa slovenska vlada tik pred vstopom ukinja urad za slovenski jezik. 

Leta 743 so se Protoslovenci izpod oblasti avarskih Vzhodnjakov zatekli 
pod nadoblast bavarskih Zahodnjakov, sprejeli krščanstvo in ohranili 
notranjo avtonomijo. Osemdeset let pozneje so bili po sodelovanju v uporu 
vključeni v frankovsko državo zahodno in srednjeevropskih ljudstev, ki jo je 
z vojaško močjo vzpostavil Karel Veliki, po Rimljanih prvi velikopotezni 
združevalec Evrope. Protoslovenci so izgubili politično avtonomijo, ohranili 
pa so lastni slovanski jezik. Zgodovinsko uspešni državozdruževalci so bili 
nato Habsburžani, ki so evropske države združevali na podlagi ženitnega 
in dednega prava ter z vojaškim uveljavljanjem obeh prav. 

Od leta 1564-1619, komajda dobrih 5 desetletij, smo bili Slovenci v 
okviru federativnoidnega cesarstva, čeprav razdeljeni na štiri, pet enot, 
skupaj z nemško govorečimi sodeželani v veliki meri združeni v Notranji 
vzhodni državi. Seveda Habsburžani niso imeli namena Slovence 
združevati, zato smo po kratkem integracijskem obdobju, ki ga je generi
rala islamska vojaška nevarnost, spet živeli razcepljeni po avstrijskih 
deželah in pa županijah ogrskega kraljestva. Tako do Kopitarja oz. J. N. 
Primica (1810) nismo imeli niti samosvojega skupnega narodnega imena: 
bili smo samo ozemeljsko opredeljeni Slovani. Kulturni zgodovinarji in 
jezikoslovci so dve stoletji napačno razumevali Trubarjeve »ljube Slovence« 
in Janko Prunk razsulo slovenske narodne zavesti zmotno še vedno pri
pisuje obdobju rekatolizacijske regionalizacije. Kritični izjemi sta 
jezikoslovec o. Stanislav Škrabec in zgodovinar Fran Zwitter, pa kdo ju je 
poslušal. 

Plemiči, ki so bili Neslovenci, in mesta, v katerih je bilo veliko 
Neslovencev, so imeli sorazmerno veliko samoupravo, toda v okviru abso
lutne podrejenosti regijskemu vladarju. Regije niso temeljile na jezikovni 
ali narodni osnovi, ampak na podeljenih privilegijih, ki jih je vladar plem
stvu oz. stanovom (duhovnim prelatom, plemenitim gospodom in vitezom 
ter mestom) ob prevzemu oblasti moral, da so ostali veljavni, vsakokrat 
znova potrditi. 

Ljudje slovenskega jezika so številčno prevladovali le na Kranjskem, v 
jugovzhodni regiji, vendar je bila tudi njihova slovanščina prepojena z 
besedjem, prevzetim iz tujih jezikov, zlasti iz nemščine. Trubar in njegovi 
so uporabljali celo vrsto besed severnih sosedov: v zvezi z družbo npr. regi-
rati, gmajna, folk, purgar, frajinga, gliha, žolnir, rihtar, ordinga, kvitinga pa 
goljuf in kurba itd., v zvezi z državo firšt, flegar, ercog, altman, col, činž itd., 
v zvezi z gospodarstvom grunt, antverh, ceh, goldšmit, Ion itd., v zvezi z 
materialno kulturo: kaštel, cimper, rigelj, štrik, gasa, glaž, gvant, knof itd., v 
zvezi z duhovno kulturo: kunšt, pild, cifra, puštob, cajhen, drukati, malati, v 
zvezi z verskim področjem far, joger, ofer, andoht, brumen, bidermajer, 
žegen, v zvezi z duševnimi pojavi: ajfrati, cagati, cviblati, falšija, fržmagati, 
gnada, grevinga, grimanje, gruntati, gvišen, klagovati, lušt, trošt itd. itd. Ob 
množici teh in podobnih besed, od katerih se jih v slovenski jezikovni 
zavesti še zmeraj veliko ohranja, čeprav jih je knjižni jezik oz. jezikovno-
narodna vzgoja potisnila v nekultivirano govorico, ni čudno, da v Avstriji in 
na Madžarskem obstajajo organizacije, ki zanikujejo samobitnost sloven
skih sonarodnjakov. Jezikovna politika 16. stoletja, prve moderne epohe 
slovenstva, je temeljila na dveh načelih: zaradi razumljivosti in vplivnosti 
uveljavljati jezikovno resničnost in hkrati združevati besedje različnih 

(Predbožična srhljivka ali predbožična meditacija? 

Sami izberite podnaslov.) 

Prijateljstvo pomeni čas, ki ga prebijemo skupaj. Bližina Je čas. 
Čas Je denar. Denar Je čas. Denar Je prijateljstvo? 

Oktober. Gozd seje rumeno in rdeče obarval, prihaja hlad, misli so v 
obiskovanju poznanih ljudi, živih in mrtvih. Poberem pošto iz nabiralnika. 
Pismi, račun, revija in zopet propagandni material - še dobro, da zbiramo 
star papir. Že iz navade na hitro prelistam propagandno pošto ... ostanem 
osupla. Oktobra smo in žeje prišla reklama za božično okrasje in darila. 

Še vedno ni tako nesmiselno kot na južni polobli, kjer ti v decembru 
znoj teče že od zgodnjega jutra ob najmanjšem premikanju, Božički pa so 
oblečeni kot v najhujši zimi in okrasne smreke so bele. Ampak ne morem 
pristati na to, da so prej omenjen reklame nekaj povsem normalnega. 
Razumem, da želijo trgovci čim več zaslužiti v času, ko so ljudje široko 
odprtih denarnic (če imajo sredstva ali ne), vsaka stvar pa ima meje. Če 
se tako nadaljuje, se bojim, da bo prišel čas, ko se bomo odpravljali na 
poletne počlitnice in nas bo že zasula novoletna ponudba - da nas ohla
di, bodo reklamirali. 

Sedim pred televizijo. "Kupite izdelek ta in ta, da bodo vaši prazniki 
zares lepi!" "Če ne kupite tega in tega, vaši bližnji ne bodo dovolj zado
voljni!" Ko so prazniki mimo, ljudje stokajo, kako težko je bilo preživeti 
kakšen dan skupaj. Prej omenjene stvari iz reklam pa so seveda kupili. 
Niso bili prazniki zato nič lepši? Čudno, reklama je obljubljala tako lepo 
praznovanje. Kaj pomaga najlepše okrašena smrečica, če si ne upaš 
pogledati v oči, se pol ure prijetno pogovarjati? Čemu krasno zapečena 
pečenka, urejena frizura in bleščeča obleka, če si za mizo s tujci, ki jih 
poznaš slabše od sodelavcev in ne veš, o čem se lahko pogovarjaš, da ne 
bi začel prepira? 

Saj res, morda pa ljudje zato veliko delajo čez praznike, ker bi jih radi 
preživeli s tistimi, ki so jim najbližje! Ne? Je to zaradi zaslužka? Kaj ti bo 
zaslužek, ko boš ostal brez moža, žene? Ti bo denar zapolnil to praznino? 
Samomori med prazniki narastejo - denar ni pomagal k bolj srečnemu 
življenju, še vedno smo osamljeni, ker nimamo človeka, s katerim bi se 
lahko usedli in se poslušali, pogovarjali. Morda pa je otroku več vredna 1 
ura s starši kot najlepša igrača. In navadna juha, kije dovolj navadna, da 
se upaš ob njej pogovarjati, kot pa najdražja večerja, ob kateri umolkneš, 
ker ne veš, če se prav vedeš. Mar hočem reči, da se ne sme večerjati 
nekaj posebnega, koje praznik? Lahko. Nima pa pomena, če si zato 
nismo nič bližje, ampak še bolj skregani, ker se celo leto ne srečujemo, 
med prazniki pa bi najraje zbežali čim dlje stran, da ne bi videli praznih 
pogledov. Ki iščejo veder obraz, upanje in iskre v očeh, vsaj najmanjši 
namig o želji po bližini. Kaj ti pomeni tisoč lučk. nočeš pa prižgati tiste v 
sebi, ki bi svetila za druge, in tistih v ljudeh zraven tebe? 

Gneča v trgovinah v predprazničnih dneh odbija. Pa toliko daril je treba 
kupiti! Koliko ur bomo v trgovini? Prej seje zdelo, da nimamo časa in 
potem ga kar naenkrat imamo. Seveda, za najdražje je treba kupiti darila! 
Če bi pol tega časa preživeli z njimi in jim zato kupili malo manj, bi bila 
srca verjetno malo bolj vesela. Bolje da tega niti ne omenim, saj sem za 
luno, za časom, če to govorim. Ljudje pa ja pokažejo, da se imajo radi, ko 
si poklonijo toliko daril! Kje bo ta rama, ko se bom rabila jokati? In kje bo 
uho, ko bom rabila nasvet, nasmeh? Kje roke, ko bo potrebna pomoč? In 
noge za kratek sprehod? Kje bom jaz. ko bodo to rabili moji bližnji, pri
jatelji? Neznanci z ulice niti ne pridejo na vrsto, naj kar stegujejo roke. 

Kje so ti radodarni in nasploh dobri ljudje med letom? Februarja, junija, 
julija (ko mnogi nimajo denarja za dopust), avgusta (ko se družinskemu 
proračunu poznajo drage šolske potrebščine)... Kdo obišče ostarele, 
bolne, zapornike, osamljene, pomoči potrebne takrat, koje božično in 
novoletno ozračje svetlobna leta daleč? Ko imajo rojstni dan ali preživljajo 
čisto navaden dan? Pošljem SMS (sporočilo po mobilnem telefonu). To je 
dovolj, saj sem se človeka spomnila. Bodimo odkriti - vsak ima raje (tam 
globoko v srcu), če ljudi vidi v živo. Ni časa? Da koga obiščemo, izmen
jamo besedo, dve, se objamemo? Potem tudi drugi nimajo časa za nas. 

Največja vrednota danes je čas. Če ti kdo pokloni trenutek svojega 
časa, ti je poklonil največ. Koliko časa starši preživijo z otroki, ki jih iz vrtca 
vzamejo čim pozneje, da so lahko v službi, otroke peljejo na krožek 
nevemkateri in jih zvečer končno vidijo, da jih lahko dajo spat? Hči kar 
naenkrat pove, da bi se odselila in starši so presenečeni - kolikokrat v 
zadnjem letu so si vzeli čas, da bi jim lahko povedala o sreči, ki jo doživlja 
s fantom, o tem, kako težka je šola, o sanjah za prihodnost? Vemo, česa 
si želi naš partner, naš otrok, naš starš, česa se boji, kaj bi rad delal? 
Imamo čas za to? Kupimo nov avto, da bi prihranili več časa - kam pa 
smo dali ta čas? Dlje smo v službi. 

Čas in denar. Bližina? Stisk roke? Objem? Topel pogled? Ena ura na 
teden, ki jo namenim drugim, bolj ubogim? Preveč? Ena ura na mesec ali 
na leto, ko se spomnim bolj ubogih in jim namenim denar od svojega dela 
ali prijazen pogovor. Ena ura na leto. Ni veliko. Računajte, koliko je to, če 
se tega spomni 1000 ljudi. Kdo je bolj ubog? Tisti, ki ima malo kruha ali 
tisti, ki je z najmodernejšo tehniko, obkrožen z množico, a sam? Kaj 
pravite, bi si lahko kupila nekaj prijateljev z denarjem od dolgih ur na 
delu? 

Alenka Oblak 

slovenskih narečij. To jezikovno politiko sta uveljavljala zlasti Primož Trubar 
in Jurij Dalmatin. Drugo temeljno načelo, ki zahteva upoštevanje in razvi
janje domače jezikovne dediščine in lastno jezikovno ustvarjalnost, oboje 
dopolnjevano in prečiščevano tudi s slovanskimi sposojenkami, je zago
varjal SebastijanKrelj. 

Vsi slovenski protestanti 16. stoletja in za njimi katoliki vse do konca 
18. stoletja so uporabljali samo besedo folk, besedo ljudstvo je v 
slovenskem prevodu postile, kije izšla leta 1578, enkrat ali dvakrat upora
bil le Jurij Juričič, Hrvat iz Vinodola. V povezovanju Trubarjeve funkcional-
no-realistične in Kreljeve kulturno-narodne jezikovne politike je slovenski 
jezik preživel in se razvijal skoraj pet stoletij. Bil je odprt za novo, še nepoz
nano, tuje. in obenem varovan in razvijan v svoji samobitnosti. 

Nadaljevanje prihodnjič - Jakob Muller 

REDNO ZASEDANJE ZBORA 
SLOVENSKE KONFERENCE 
SVETOVNEGA SLOVENSKEGA 
KONGRESA 

Zbor Slovenske konference Svetovnega slovenskega kongresa se je zbral 
na svojem zasedanju v soboto, 15. novembra 2003. in je izvolil novo vodstvo 
Slovenske konference SSK. Predsednik Slovenske konference SSK je postal 
dr. Stanislav Raščan trije podpredsedniki so postali dr. Majda Kregelj 
Zbačnlk. Franci Fettrin in Viktor Blažk: Za člane Sveta Slovenske konfer 
ence SSK so bili izvoljeni: ga. Marjetka Doiinar mag. Simona Drenik dr. 
Janez Dular. Marta Flli. Dane Hrlbršek. mag Stane Okoliš Tomaž 
Pavšič Martin Puc. Andrej Rahten Daniel Starman Hugo Sekoranja 
Mira Sekoranja. Andrej Strus dr Peter Šuhel Matjaž Trontelj Peter 
Urbanija dr. Franc Zabukošek 

Za člane Nadzornega odbora Slovenske konference SSK so bili izvoljeni dr. 
Boris Flli. Janez Lampreht in dr Anton Perdlh. za člane Častnega raz 
sodišča Marjeta Dajčman. dr. Jože Rarrt in Anton Šemrl, za nadomestni 
članici Častnega razsodišča Slovenske konference pa Marija Cej in 
Leposlava Jovanlc 

Na zboru je bilo predstavljeno uspešno in razvejano dvoletno delo 
Slovenske konference Svetovnega slovenskega kongresa. Zbor je pozdravil 
tudi vključevanje Republike Slovenije v EU in NATO, za kar se je približno pol 
milijona Slovencev, ki živijo izven meja Republike Slovenije, zmeraj prizadeva
lo. Predstavljeno je bilo tudi delovanje kongresa na seminarjih, konferencah 
in tematskih večerih, da bi vstopili v evroatlantske integracije čim bolj pripravi 
jeni na nove izzive, ki nas čakajo. Prednostne naloge bi morale biti pri ohra
nitvi slovenskega jezika in kulture ter ohranjanju celovite zavesti pripadnosti 
slovenskemu narodu. 

Zbor je pozdravil tretje srečanje znanstvenikov iz domovine in tujine, ki se 
je odvijalo od 25.-28. junija 2003 na Bledu in je skupaj s srečanjem 
zdravnikov in poslovnežev že sedmo srečanje naših rojakinj in rojakov iz 
vsega sveta, ki so svoje znanje in izkušnje pripravljeni prenesti tudi v 
Slovenijo. Srečanje na Bledu je potekalo pod pokroviteljstvom predsednika 
države dr. Janeza Drnovška, kar je temu dogodku in delu Svetovnega 
slovenskega kongresa ter skrbi za naše rojake po svetu dalo še posebno 
obeležje. 

Zbor se je zahvalil dosedanjemu predsedniku g Frandju Fenrinu ki bo 
nadaljeval delo v kongresu kot podpredsednik. Zbor je sprejel tudi smernice 
za nadaljnje delo. ki ga bo kongres nadaljeval pri omogočanju možnosti, da 
se bodo lahko vsi Slovenci nemoteno vračali v svojo domovino, da bo čim 
hitreje sprejet Zakon o Slovencih brez slovenskega državljanstva in da bo 
država Slovenija popravila krivice, ki so bile storjene Slovencem po svetu v 
obdobju totalitarnega režima. Zato je zbor zadolžil novoizvoljeno vodstvo, da 
na podlagi smernic zbora na svojih prvih sestankih, oblikuje resolucije o 
najpomembnejših vprašanjih slovenske družbe in njenih pripadnikov v 
domovini in tujini. 

Matjaž Trontelj, član upravnega odbora 
Slovenske konference Svetovnega slovenskega kongresa 

ALI JE TRANSPARENT RES REŠITEV 
ZA TEŽAVE S PROMETOM? 

V novembrskih Odmevih je na 3. strani kratek zapis tudi glede (ne)varnosti 
prometa skozi Veliko Račno. 

Po svoje je razveseljivo, da še kdo premišlja o naših prometnih zagatah. 
Vendar: ob napovedi namestitve čezcestnega transparenta »Šolska pot« se 
mi postavlja vprašanje: Ali ima taka oznaka moč upočasniti brezglavo drveče 
avtomobile? Koliko je prometnih oznak na in ob naših cestah - pa koga v 
resnici zanimajo? - Policiste, če se spravijo v zasedo, če pa so sami samo 
vozniki, je pa že vprašanje, koliko jih upoštevajo. Podobno bo s pločniki skozi 
vas. Sami po sebi drveče reke ne bodo niti malo ustavljali, nasprotno, dajali ji 
bodo še večjo gotovost, saj bodo vozniki še manj računali na možnost 
kakega pešca na vozišču oziroma bo vsega spet ta kriv, prehitro vozeči 
voznik pa nič, saj ima vendar povsem prost vozni pas! Da se ta nahaja sredi 
naselja, kjer je hitrost že po predpisu omejena, ga pa tako ne zanima, saj se 
tega spomni samo takrat, ko zazna navzočnost policije, te pa seveda ni 24 
ur v kraju, navadno pa stoji tudi na takem mestu, da je daleč vidna m je 
treba le na določeni razdalji malo upočasniti, potem pa spet veselo po plinu! 

In spet: Ali bodo prehodi za pešce prinesli tudi dobro voljo ali le slabo, saj 
bodo omejevali gibanje domačinov in bili lepa priložnost za lahko zaslužene 
mandatne kazni ob pričakovanih kršitvah, saj je logično, da ne boš k sosedu 
čez cesto hodil po ne vem kakšnih ovinkih? 

Osnovni problem naše ceste je preobremenjenost in prevelika hitrost. 
Glede hitrosti ni vrag da se je ne bi dalo ukrotiti. Če jim to uspeva drugod, bi 
moralo tudi pri nas. Če že ne sme biti ovir na cestišču, je treba poiskati 
druge načine. Policijske zasede na dveh mestih in ob različnih časih so 
ponekod v razmeroma kratkem času normalizirale stanje. Kdor je ob svojem 
bolj pičlem zaslužku dvakrat plačal, krepko razmisli, če bi tvegal še tretjo 
»rundo«. 

Glede preobremenjenosti s prometom pa bi država tudi že lahko začela 
razmišljati malo drugače kot doslej, saj se je avtomobilska razvajenost 
začela ne le pri višjem standardu, ampak tudi pri previsokih cenah javnega 
prevoza in njegovi odmaknjenosti od namembnega mesta potnika. In če so 
težki veliki avtobusi, ob katerih se stresajo obcestne hiše, ko zapeljejo malo 
hitreje mimo, prazni, ali res ni druge variante za javni prevoz? 17-milijonski 
Kairo bi se z našim režimom že zdavnaj do kraja zadušil, saj se že tako duši 
v pločevini in smogu. Pa vendar, če se hoče potnik kam peljati po mestu, mu 
ni treba čakati dlje kot nekaj minut, pa mu že ustavi kombi za prevoz pot
nikov. Promet teče, ljudje se pretakajo sem in tja in jim ni treba razmišljati še 
o možnostih parkiranja. Namesto da bi toliko denarja zmetali za vedno nove 
ceste, parkirišča in druge obcestne objekte, bi raje subvencionirali primerno 
urejen in zelo gibljiv javni prevoz, pa bi bil hkrati rešen problem parkiranja po 
večjih naseljih, manj bi bilo onesnaževanja okolja, manj prometnih nesreč, ki 
jih povzročajo živčni vozniki, ki - nekateri - očitno za volanom pozabijo na 
vsako logiko in treznost (npr. če sta oba pasova avtoceste polna - kam naj 
prehiteva? Koliko bo na boljšem, če bo za dolžino enega avtomobila pred 
teboj? Morajo vsi s pasu, če se za njimi pojavi ON? Itd.). 

Ivanka Šlrcelj-Žnldaršlč 



A P A I R i m « « : 

PODZEMELJSKA FAVNA 
V PRENIKLI VODI 
ŽUPANOVE JAME 

Biser dolenjskega kraškega sveta - Zupanovo jamo je že Valvasor omenil 
v svoji Slavi Vojvodine Kranjske. Da je to prava lepotica dolenjskega 
podzemlja, sem sama prvič ugotovila leta 2000. ko sem jamo obiskala 
predvsem z namenom raziskovanja njenega živalstva. 

Pričela sem z raziskavami za doktorsko disertacijo in moj takratni obisk 
je bil namenjen izboru vzorčnih mest. V raziskavi sem želela opraviti kvali
tativno in kvantitativno določitev favne, ki jo prinašajo curki prenikajoče 
vode iz t.i. epikraške cone. Epikraška cona predstavlja zgornjo plast 
jamskega stropa. Zaradi njene nedostopnosti ni mogoče neposredno 
spremljati biološkega dogajanja, lahko pa opazujemo ekološke interakcije 
posredno, s proučevanjem prenikle vode, ki odseva dogajanja v tem pros
toru. Na moj prvi obisk v jamo meje prijazno pospremil g. Kanduč, ki mije 
pokazal in svetoval tista mesta s prenikajočo vodo, ki so stalna tekom cele
ga leta. Mogoče nepomemba lastnost, a zame ravno nasprotno, je bila stal
nost curkov zelo pomembna za rezultate naloge. Sama bi namreč lahko 
izbrala curke, ki bi imeli ob nekaj prvih obiskih stalen pretok prenikajoče 
vode, a bi s časom presahnili. Tako pa sem dobre volje vsak mesec hodila 
vzorčevat v Županovo jamo; dobre volje, ker sem bila vedno prijazno spreje
ta pri ge. Mariji Kralj, ki mi je zaupala ključ jame in dobre volje zaradi 
velikega števila majhnih živalic, na katere sem naletela pri pregledovanju 
vzorcev. Nekatere od njih živijo le v prej omenjenem epikrasu. Tako seje k 
zanimivostim slovenskega podzemeljskega živalskega sveta, ki je med 
najpestrejšimi v svetu, dodala še ena. 

Posamezne biološke raziskave vodnih curkov, ki padajo s stropa jame, 
so bile že nekajkrat opravljene. Tako tudi vemo, da v sistemu razpok nad 
jamo, ki je napolnjen s padavinsko vodo, živijo jamske živali. Lahko pa 
trdim, da so bile sistematične in ekološke raziskave živalic, ki jih voda pri
naša iz razpok, opravljene prvič prav v Sloveniji. Med šest raziskovanih jam 
sem vključila Županovo jamo kot predstavnico dolenjskega krasa. Jama je 
zanimiva tudi z vidika geološke sestave. Medtem koje drugih pet razisko
vanih jam (Postojnska, Pivka, Črna jama, Škocjanske jame in Dimnice) 
nastalo pretežno v gornjekrednih apnencih, gradijo Županovo jamo in 
površje nad njo jurski apnenci. Med iskanjem podatkov o vodnem živalstvu 
sem ugotovila, da v nasprotju z ostalimi proučevanimi jamami. Županove 
jame niso zajele nobene tovrstne raziskave. Zato tudi primerjava med 
dobljenimi podatki in podatki iz literature ni bila mogoča. 

Med najdenimi 12 skupinami živali, kijih prinašajo vodni curki v jamo, 
so bili množično zastopani ceponožni raki. ki so bili tudi predmet moje 
raziskave in sem jih natančneje proučila. V vzorcih sem našla še gliste, 
hišice polžev, maloščetince, pršice, rake dvoklopnike, postranice in 
enakonožce, skakače ter ličinke žuželk. Večina teh živali je bila odplavljena 
iz zgornjih plasti prsti ter s površja, nekateri so prebivalci površinskih vod in 
so lužice s prenikajočo vodo slučajno naselili. Na drugi strani pa so bili 
zlasti med raki pravi stigobionti, torej živali, ki so specializirane na življenje 
v podzemeljskih vodah. Zanje je značilno, da so cel življenjski cikel v 
podzemlju, tudi med razmnoževanjem. 

Kot že rečeno, so me zanimali predvsem ceponožni raki, imenovani tudi 
ceponožci. Strokovno jih imenujemo Copepoda. Slovensko ime označuje 
razcepljeno, rogovilasto zgradbo njihovih nog. To je skupina nižjih rakov, 
velikih od nekaj desetink milimetra do nekaj milimetrov, in poseljujejo med 
vsemi vodnimi živalmi najraznovrstnejša okolja. Nekateri predstavniki te 
skupine živijo v morskem ali sladkovodnem planktonu. Drugi so se pri
lagodili življenju v manjših mlakah, ki se lahko popolnoma izsušijo. Sama 
pa sem se podala raziskovati rakce, ki so se specializirali za življenje v 
podzemlju, kar je velika posebnost. Dandanes še vedno odkrivamo in 
opisujemo nove vrste živali, predvsem take, ki živijo v ekstremnih ali vsaj 
težje dostopnih okoljih. In med taka neraziskana bivališča živali spada tudi 
plast v jamskemu sistemu, t.j. epikras. 

Podzemeljski ceponožci so razvili več prilagoditev na življenje v 
podzemlju. So brez pigmenta in oči. O njihovem razmnoževanju in razvoju 
ne vemo prav veliko. Pri večjem številu osebkov, ki so pripadali štirim 
vrstam, sem našla samice s pritrjenimi jajčnimi vrečkami ter spolno 
združene samčke in samičke v t.i. paritveni par. To je še en dokaz več, da 
so se osebki razmnoževali v podzemlju oz. je njihov življenjski prostor nad 
jamo. toda pod površjem. Podzemeljski ceponožci, podobno kot druge, v 
podzemlju živeče živali, nimajo razvite sezonske dinamike, kar pomeni, da 
se enakomerno razmnožujejo vse leto. 

V Županovi jami sem skupno našla 17 vrst ceponožcev. V curkih so bili 
osebki štirinajstih, v lužah s preniklo vodo pa devetih vrst. Največje število 
osebkov sem našla v vzorcih iz vhodnega dela jame, Ledenice. Na tem 
mestu sem ugotovila statistično značilno soodvisnost med pretokom in 
številom osebkov. Torej, večji kot je bil pretok, večje število rakcev sem 
našla v vzorcih. 

V svetu je znanih 16 jam, iz katerih je opisanih po 20 ali več 
podzemeljskih vrst in so uvrščene med jame z bogato podzemeljsko favno. 
Glede na podatek, da sem poleg več predstavnikov iz drugih živalskih 
skupin v Županovi jami našla 17 vrst podzemeljskih ceponožnih rakcev, 
lahko jamo uvrstim med jame z bogatim podzemeljskim vodnim žival
stvom. 

Županova jama je zanimiva zaradi številnih podzemeljskih vrst tako 
ceponožnih rakov kot drugih živalskih skupin. Poseben pomen ji daje tudi 
dejstvo, da bodo po primerkih iz jame opisane vrste, nove za znanost. 
Glede na dejstvo, da predstavlja Županova jama tipsko nahajališče tem 
vrstam, je potrebna še posebnega varstva, saj predstavlja vir originalnega 
taksonomskega materiala. Ob nedavnem obisku Slovenije je obiskal 
Županovo jamo svetovno priznani biospeleolog prof. dr. David C. Culver iz 
ameriške univerze v VVashingtonu DC. Navdušila sta ga lepota jame in 
dejstvo, da si med šestimi jamami, ki sem jih proučevala in sva jih 
obiskala, Županova jama deli prvo mesto s Škocjanskimi jamami glede na 
število ceponožnih rakov v prenikli vodi. 

Grosupeljčani ste upravičeno ponosni na lepoto Županove jame in 
pestrostjo podzemeljskega živalskega sveta. Obisk jame priporočam vsem, 
ki jih lepota slovenskega kraškega sveta zanima s poklicnega vidika, in tis
tim, ki se zgolj amatersko navdušujejo nad obiskovanjem kraških jam. 
Prava poslastica pa je dana človeku, ki lahko združi oba vidika. 

Za razumevanje in pozitiven pristop pri raziskovanju grosupeljskega 
podzemeljskega živalstva se najlepše zahvaljujem g. Miru Vregu, ki vodi 
Turistično in okoljsko društvo Županova jama ter ge. Mariji Kralj. 

Tanja Pipan 

ZBIRANJE KOMUNALNIH 
ODPADKOV V OBČINI 
GROSUPLJE V LETU 
2003 

V mesecu oktobru smo v naselju Grosuplje pričeli z uvajanjem 
ločenega zbiranja organskih odpadkov. V ta namen smo v mesecu 
septembru kupili namensko smetarsko vozilo z vodotesno nadgradnjo 
za prevzem organskih odpadkov in gospodinjstvom brezplačno 
razdelili zelene zabojnike. Nadgradnjo ločenega zbiranja bioloških 
odpadkov so občani zelo ugodno sprejeli, saj smo 90 % gospodinjstev 
razdelili zelene zabojnike. 10 % gospodinjstev pa je brezplačno poso
do zavrnilo z utemeljitvijo, da kompostirajo na lastnem vrtu in zabojni
ka za organske odpadke ne potrebujejo. Če ste zabojnik zavrnili in bi 
ga vseeno želeli dobiti, ga lahko pridete iskat na JKP Grosuplje. 

Ob tej priliki bi radi občane naselja Grosuplje pohvalili, ker pri ločen-
ju organskih odpadkov zgledno sodelujejo in v zabojnik za organske 
odpadke odlagajo le tiste odpadke, ki v zabojnik sodijo, brez PVC 
vrečk. To je zelo pohvalno, saj je pri kompostiranju zelo pomembno, 
da je odpadek čist, ker morebitne vrečke in podobni odpadki motijo 
proces kompostiranja. 

Primerjava v občini Grosuplje zbranih komunalnih in 
nevarnih odpadkov v letu 2002 in 2003: 

Obdobje 1. 1.-30.11. leto 2003 leto 2002 
Kosovni odpadki: avto-školjke 11 kom 9 kom 

ostalo 1991 m3 2.344 m3 
Nevarni odpadki: 3.678 kg 935 kg 
Odpadki odloženi v deponijo: 5.984.860 kg 5.545.873 kg 
Organski odpadki 
(od 6.10.-30.11.2003) 100.670 kg Okg 

PLAN RAVNANJA Z ODPADKI V LETU 2004: 

V nekaterih naseljih, kjer imamo zbirne 770 I zabojnike za mešane 
komunalne odpadke, bomo postopoma uvajali individualni odvzem 
teh odpadkov. 

Gospodinjstva v naseljih Jerova vas, Perovo, Brezje pri Grosupljem, 
Šmarje-Sap, Cikava bomo opremili z zelenimi zabojniki in tako nadal
jevali z uvajanjem ločevanja organskih odpadkov. 

3. V naselju Grosuplje bomo prenovili ekološke otoke z novimi zaboj
niki in ponovno proučili lokacije postavitve. Po novem bomo imeli na 
enem ekološkem otoku tri 1100 I plastične zabojnike. Ločevali se 
bodo po barvi pokrovov in sicer: bele barve za zbiranje stekla, rdeče 
barve za zbiranje papirja, rumene barve za zbiranje embalaže. 

4. Začeli bomo tudi s postavitvijo ekoloških otokov v ostalih naseljih 
v občini Grosuplje, in sicer na osnovi sprejetega kriterija (1 ekološki 
otok na 300 občanov). 

5. V Centru za ravnanje z odpadki v Špaji dolini bomo v letu 2004 
nadaljevali s kompostiranjem organskih odpadkov. Pri tem pozivamo 
vse občane občine Grosuplje, da lahko večje količine industrijsko 
neobdelanih lesenih odpadkov pripeljejo direktno na plato kom
posta me. 

6. V mesecu marcu bomo pričeli s prebiranjem ločenih komunalnih 
odpadkov v prebiralnici. Odpadke, zbrane na ekoloških otokih (papir, 
embalaža) bomo prebirali in ločevali na posamezne frakcije 
(embalažo na plastenke, pločevinke, tetrapak, folije, itd), stiskali 
(zmanjševali volumen) ter balirali. Zbalirani odpadki se bodo začasno 
skladiščili v CERO Spaja dolina, nato pa se bodo odpeljali v nadaljnjo 
reciklažo. 

Javno komunalno podjetje Grosuplje se ob izteku leta zahvaljuje 
vsem občanom za vestno in okolju prijazno ravnanje z odpadki. 

Želimo si, da bi tudi v bodoče skupaj z vami skrbeli za čisto in zdra
vo okolje. 

l o č e n o 
z b i r a n j e 
o d p a d k o v 
lavno komunalno podjetje gromipijr 

LETNI PLAN ODVOZA 
KOMUNALNIH 
NEVARNIH ODPADKOV 
V OBČINI GROSUPLJE 
ZA LETO 2004 

Javno komunalno podjetje Grosuplje bo v letu 2004 odvažalo 
komunalne odpadke po že ustaljenem planu odvoza, in sicer vsak 
dan od ponedeljka do petka ne oziraje se na praznike. 

V občini Grosuplje bomo ločene zbrane frakcije v letu 2004 
odvažali po naslednjem planu: 

Papir Steklo Kovine Kosovni 
odpadki 

Nevarni 
odpadki 

JANUAR 
8., 22. 15. 29. 

FEBRUAR 
5., 19. 12,26. 26. 

MAREC 
4., 18. 11. 25. 

15,16, 
17,18, 
19. 

APRIL 
1., 15. 8,22. 22. 20,21 

MAJ 
13., 27. 6, 28. 20. 

JUNIJ 
10,24. 17. 3. 

JULIJ 
8., 22. 15,29. 1. 

AVGUST 
5,26. 19. 12. 

SEPTEMBER 
2, 16, 
30. 

9. 23. 
20 ,21, 
22,23, 
24. 

OKTOBER 
14,28. 7,22. 21. 

12,13. 

NOVEMBER 
11,25. 4, 18. 18. 

DECEMBER 
9,23. 2, 30. 16. 

Zaradi prenove ekoloških otokov v naselju Grosuplje in postavitvijo 
novih ekoloških otokov tudi v drugih naseljih v občini Grosuplje pred
videvamo, da bo prišlo do spremembe plana odvoza ostalih komunal
nih odpadkov. O podrobnejšem razporedu prevzemanja kosovnih in 
nevarnih odpadkov in o vseh spremembah in novostih vas bomo 
obveščali v lokalnem časopisu in na lokalnem radiu. 

Center za ravnanje z odpadki v Špaji dolini obratuje v letnem času 
od ponedeljka do vključno sobote od 7. do 20. ure, v zimskem času 
(od 15. 11. do 15. 3.) pa od 7. do 17 ure. Ob nedeljah in praznikih je 
Center zaprt. 

Zavod za prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko urejanje 
Grosuplje d o.o 

PRI GRADNJI V A Š E G A NOVEGA 

ALI ADAPTACIJI O B S T O J E Č E G A 

O B J E K T A 

vam nudimo: 

- izdelavo "urbanističnega dela" 

posebnega dela projekta 
lokacijska dokumentacija po starih predpisih 

- izdelavo projektne dokumentacije 

za vse vrste objektov 

- pridobitev gradbenega dovoljenja 

Naidctc nas na 

Taborski cesti 3 v Grosupl|u 

in po telefonu 

(01) 781-03-20 ali (01) 781-03-28 

VSEM OBČANOM IN POSLOVNIM PARTNERJEM VOŠČIMO VESEL BOŽIČ IN SREČNO NOVO LETO 2004 

O) ••̂  
O 
O 
O 

« JAVNO >0 KOMUNALNO d) PODJETJE GROSUPUE 
<g Ob tej O priložnosti C sporočamo, "O da smo denar za O nakup novolet-JC nih voščilnic •~ našim poslovnim <-» partnerjem namenili (O medobčinski ><D knjižnici za <B nakup otroške C literature. 

Občani kot fizične osebe lahko v obratovalnem času 
brezplačno oddajate v Center sledeče odpadke: 

- organske odpadke (odložijo se na ploščad za kompo
stiranje), 

- ločene frakcije, kot so steklo, papir, embalaža 
(odložijo se v za to pripravljene kontejnerje), 

- kosovne odpadke (odložijo se na ploščad za zbiranje 
kosovnih odpadkov), 

- lesene odpadke (odložijo se na ploščad za komposti
ranje ali na deponijo - odvisno od obdelave lesa); 

proti plačilu pa lahko oddajate: 
- mešane komunalne odpadke (odložijo se v deponijo). 

Občani kot fizične osebe lahko v Centru brezplačno 
oddate tudi nevarne odpadke (skladiščijo se v posebej za 
to pripravljen kontejner) v dneh obratovanja Centra, ven
dar le od 7. do 15. ure. 

Vsi ostali povzročitelji v občini Grosuplje (fizične in 
pravne osebe, ki se ukvarjate z dejavnostjo in ta 
povzroča nastajanje odpadkov) morate strošek vseh zgo
raj navedenih pripeljanih odpadkov v Center plačati. 

Odlaganje gradbenih odpadkov iz naslova dejavnosti 
pravne ali fizične osebe) ni dovoljeno. 

JAVNO KOMUNALNO PODJETJE GROSUPUE 
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NASA KRAŠKA NARAVNA DEDIŠČINA 
- PRILOŽNOST ZA TURIZEM 

Županova jama - turistično in okoljsko društvo Grosuplje je v imenu 
Občine Grosuplje in v sodelovanju s turističnimi društvi občin Ivančna 
Gorica in Dobrepolje organizirala tretjo medobčinsko turistično-oza-
veščevalno prireditev. Na prvih dveh so komisije treh občin ocenjevale 
urejenost krajev in kulturno stavbno dediščino, letošnja pa je bila 
posvečena naši kraški naravni dediščini. Člana komisije iz grosu
peljskega turističnega društva sta gospa Marjana in gospod Stane 
Peterlin, ki sta povabila v goste priznane krasoslovce: profesorja 
Marka Aljančiča, akademika doktorja Andreja Kranjca in fotografa 
Bogdana Kladnika. 

Osnovna šola Brinje je bila gostitelj prireditve, saj je skoraj 300 
obiskovalcem ponudila prostore svoje avle. Predavatelji so bili nav
dušeni nad tako številnim obiskom in tako velikim zanimanjem za 
posebnosti kraškega sveta, ki so ga pokazali domačini in gostje iz 
Ivančne Gorice in Dobrepolja. 

V kulturnem programu so sodelovali učenci Osnovne šole Brinje: 
zborček Trobentice ter otroški in mladinski pevski zbor, iz Ivančne 
Gorice je prišla glasbena skupina 
Steklasa z violino, violončelom, 
trobento in klavirjem, iz Dobrepolja 
pa so nas nasmejali člani dramske 
skupine Scena s skečem. Program 
je prijetno in suvereno vodila 
Silvana Žorž. 

Učenci višjih razredov OŠ Brinje 
so predstavili, kako v sodelovanju z 
društvom Županova jama - turis
tičnim in okoljskim društvom 
Grosuplje nadaljujejo projekt 
Kulturne in naravne dediščine 
šolskega okolja, kjer kot zunanji 
mentor sodeluje član tega društva 
gospod Stane Peterlin. 

Vse udeležence je najprej poz
dravil gostitelj, župan občine 
Grosuplje gospod Janez Lesjak in 
med možnostmi za razvoj turizma omenil čisto okolje, saj tu nikoli ni 
bilo industrije, ki bi onesnaževala, sodobni turist pa išče neokrnjeno 
naravo, kar smo v naših treh občinah še znali ohraniti. Prisotne je poz
dravil tudi dobrepoljski župan gospod Anton Jakopič, kije poudaril, da 
morajo v turizmu sodelovati vsi krajani, predvsem pa bi morali biti 
zainteresirani gostinci. 

Profesor Marko Aljancič je svoje predavanje naslovil Tristo let 
raziskovanja kraškega sveta v povirju Krke. Njegovo osnovno zaniman
je velja človeški ribici, ki so jo najprej odkrili na Viru pri Stični. O njej 
piše že Valvasor. Od 18. stoletja dalje je ta nenavadna jamska žival 
zbujala zanimanje mnogih strokovnjakov, pa še vedno o njej ne vedo 
vsega. Gospod Aljančičje v svojem jamskem laboratoriju pri Kranju 
uspel vzgojiti in tudi s posebnim načinom fotografiranja dokumentirati 
razvoj človeške ribice. 

Doktor Andrej Kranjc je ob primerih z vsega sveta pokazal Kras kot 
priložnost za turizem. Marsikje znajo tržiti manj zanimive pokrajine in 
naravne pojave, kot jih imamo mi v Sloveniji in tudi na tem predelu 

Dr. Andrej Kranjc Fotograf Bogdan Kladnlk 

Profesor Marko Aljančič 

Dolenjske. Kot smo s takimi prireditvami uspeli podreti meje med 
občinami, bi jih morali tudi med različnimi društvi, stopiti skupaj in 
ponuditi celovit spekter kraških pojavov na našem področju. 
Spodbujal je torej turistične delavce k novim aktivnostim, kajti kras se 
da tržiti, ne da bi škodovali okolju. 

Fotograf Bogdan Kladnik pa nam je na koncu s prijetno glasbo in 
lepimi posnetki podzemskega sveta ponudil Okus teme. Jamarji ob 
šibki svetlobi karbidovk večjih dvoran sploh ne vidijo tako, kot jih je 
moč videti na fotografijah. Z desetinami, včasih stotinami halogenskih 
bliskov fotograf osvetljuje prostor, kot bi pleskal steno, in šele doma, 
na razvitem filmu, se potem zablešči prekrasen svet kapnikov, zaves, 
zasiganih sten, v različne smeri zavitih helektitov (neverjetnih kristal
nih tvorb) v vsej svoji krhki lepoti. 

Obiskovalci smo zadovoljni zapuščali prostore brinjske osnovne 
šole. V dveurni predstavitvi smo zvedeli veliko novega, priznane 
avtoritete krasoslovja pri nas so pač neizčrpen vir znanja in idej. 

Marija Samec 

Osnovnošolci Iz OŠ Brinje o projektu Kulturna In naravna 
dediščine šolskega okoliša. 

DELO SVETA KS GROSUPLJE V LETU 2003 

TURIZEM SMO LJUDJE, 
ljudje, ki z veliko ljubeznijo in 
prizadevnostjo ter prijaznostjo 
predstavljajo svoje kraje! 

Povsod so zanesenjaki, ki se trudijo, ne da bi vprašali za čas in 
denar, delajo pa za skupno dobro. Tako je tudi na področju turizma. V 
grosupeljski občini imamo kaj pokazati, pa ne znamo vseh svojih 
lepot izkoristiti. 

Raziskovalka podzemeljske favne, dr. Tanja Pipan, je v Županovo 
jamo pripeljala prof. dr. Davida C. Culverja, ki predava na ameriški 
univerzi v VVashingtonu. Osupnila ga je lepota jame in bogastvo 
podzemne flore. 

Fondacija Ana, organizator je že vrsto let gospod Jesih, je 27. 
novembra pripeljala v Županovo jamo turškega veleposlanika z dele
gacijo in predstavnike slovenskih podjetij, ki sponzorirajo to fondacijo. 
Turški gostje so bili navdušeni nad lepotami kraškega sveta. 

Pred kratkim se je v naših krajih mudila turistična skupina, ki je 
prehodila že velik del sveta. Obiskali smo Šmarje, kjer nam je župnik 
Mrvar prijazno razkazal cerkev in Turenček ter organiziral celo ogled 
Magdalenske gore. Prijazni domačini so nam odprli cerkev in pred
stavili halštatsko kulturo na Gori, za kar smo jim bili vsi hvaležni. Pot 
smo nadaljevali na Kopanj, kjer je gospa Olga Grudnova s svojimi 
učenci pripravila nepozabno srečanje, pozdravil pa nas je tudi domači 
župnik Glas. Po ogledu kopanjskih znamenitosti smo odšli še v grosu
peljsko cerkev pogledat mozaik patra Marka Rupnika. Celi avtobusi 
hodijo občudovat našo novo pridobitev. Tu nas je prijazno sprejel 
kaplan Mrak in nam, čeprav nismo bili naročeni, razložil simboliko 
mozaika. Sprehodili smo se po Županovi jami, kjer smo videli tudi obe 
vrsti netopirjev, ki prezimujejo v jami, malega in velikega podkovnjaka, 
in to čisto od blizu. Po ogledu Tabora, kjer se je s temeljito in 
strokovno razlago obdobja in tabora prijazno odzval šentjurski župnik, 
gospod Hostnik, smo zaključili izlet v poznih popoldanskih urah v 
znani gostilni Lovor. 

Kakšna je bila ocena udeležencev tega izleta po grosupeljski obči
ni? 

Vsi so bili navdušeni. Niso vedeli, da se tako blizu Ljubljane, na 
tako majhnem koščku Slovenije, nahaja toliko lepot, drobnih, a nepo
zabnih. Županova jama jih je osupnila, niso verjeli, da je še kje tako 
lepa jama, saj so večinoma poznali le Postojnsko, nekateri še Škoc
janske jame. Za zapis tega dogodka sem se odločila zaradi besed, 
navedenih v naslovu. Vsi ljudje, s katerimi so se srečali, so se gostom 
zdeli izredno prijazni, gostoljubni in vsi so pokazali, kako radi imajo ta 
košček 'svoje' zemlje, drugače ga ne bi mogli s tako osebno zavze
tostjo predstaviti. S tako prijetnim nastopom otrok, kot so ga doživeli 
na Kopanju, nas ne bi smelo biti sram nastopiti kjerkoli. To je tisto 
posebno za vstop v novo Evropo, naše, domače in pristno, po čemer 
se razlikujemo in odlikujemo. 

Pokažimo to domačim in tujim obiskovalcem in pripravimo se za 
vstop v Evropo. Prvi korak bi že napravili, če bi uspeli izbrisati meje 
turističnih društev v lastni občini in predstaviti celovito ponudbo naših 
krajev in širše okolice. 

V to smer je izzvenel tudi večer s predavanji krasoslovcev na 
medobčinskem srečanju turističnih društev občin Dobrepolje, 
Grosuplje in Ivančna Gorica. 

Marija Samec 

Svet KS Grosuplje je začel šti
riletni mandat v okrnjeni sestavi, 
saj je bilo na volitvah 10. 11. 
2002 izvoljenih devet članov od 
skupno potrebnih trinajstih. Za 
predsednika sveta je bil izvoljen g. 
Alojz Kastelic, za podpredsednika 
g. Alojz Zaje. Mandati za ostala 
mesta v Svetu KS Grosuplje so bili 
popolnjeni na nadomestnih volit
vah 27. 4. 2003. 

Svet KS Grosuplje deluje pri 
reševanju problemov na področju 
komunalne infrastrukture, pred
vsem kot posrednik med krajani področij, na katerih se ureja ali 
obnavlja komunalna infrastruktura, in občinskimi službami ter izvajal
ci. V letu 2003 smo zaključili izgradnjo javne razsvetljave v Jerovi vasi 
skupaj z Občino Grosuplje pa tudi obnovo ceste skozi vas. 

Izdelan je projekt postavitve javne razsvetljave na Ljubljanski cesti 
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Gradbišče ceste do grosupeljskega pokopališča. 

od št. 51 do 67 ter asfaltiranje 
cestišča. V zaključni fazi so tudi 
dela na obnovi ulice Pod gozdom 
IV, kjer je bila položena cev za 
kabel javne razsvetljave ter 
prestavljeno prižigališče iz zaseb
ne hiše na drugo samostojno 
lokacijo. Pričela so se tudi dela pri 
urejanju ceste in izgradnji pločni
ka od Mizarstva Grosuplje proti 
pokopališču Resje in v naprej proti 
cesti na Sp. Slivnico. 

Največji finančni zalogaj v KS 
Grosuplje pa predstavlja javna 

razsvetljava - število svetilk cca. 570 - saj je bilo do novembra 2003 
izdatkov za električno energijo 7.694.078 SIT, za vzdrževanje 
1.302.000 SIT in za izgradnjo 1.967.877 SIT, skupaj 10.963.955 SIT, 
kar predstavlja več kot polovico proračuna krajevne kupnosti. Ostala 
sredstva so bila porabljena za vzdrževanje javnih poti, za delovanje 
KS, pomoč društvom za delovanje in organizacijo različnih prireditev, 
izdelavo projektov javne razsvetljave in delovanje zimske službe na 
krajevnih cestah v vaseh Sp. Blato, Gatina, Hrastje, Jerova vas - Sp. 
Duplice in Brezje. Svet KS je dal tudi nekaj pobud za rešitev nekaterih 
problemov, za katere sam nima dovolj finančnih sredstev. Takšna je 
pobuda za prostorsko ureditev okoli starega gasilskega doma na 
Adamičevi cesti, saj sedanje stanje začasne tržnice ni v ponos kraju. 
Nadalje smo predlagali ureditev glavne prometnice od Cikave proti 
Grosupljem. Prav tako je potrebna ureditev poslovilnega objekta na 
grosupeljskem pokopališču Resje. Potrebno pa je tudi urediti oz. 
odpraviti nekatere prometne kritične točke s postavitvijo cestne signal
izacije, pa tudi zagotoviti požarno varnosti, s postavitvijo požarnih 
hidrantov. Izdelati moramo tudi kataster javne razsvetljave. 

Krajani lahko pobude, predloge in prošnjame oddate na naslov: 
Krajevna skupnost Grosuplje, Kolodvorska 5, 1290 Grosuplje ali pa se 
osebno oglasite v pisarni v času uradnih ur, ki so vsako sredo med 
15. in 17. uro. 

Pripravil Boštjan Šest 
Alojz Kastelic, predsednik KS Grosuplje 

Vedno prisrčni kopanjskl šolarji In njihova mentorica Olga 
Gruden. - foto D. Samec. 

Pred Zupanovo Jamo. - foto Drago Samec. 



NA TABORJENJU Z 
MARKOM POLOM 

Saj ga vsi poznamo, kajne? Sosedov Marko, ki vedno nosi polo majice 
in se rad v mislih potika po tujih krajih. Tudi tokrat je del svojih počitnic 
preživel na taboru in odločil seje. da si bo med temi počitnicami ogledal 
cel svet. Skupaj z njim smo potovali tudi mi. 

Marko si je dan pred taborjenjem zložil na posteljo vse stvari. Ni pozabil 
niti nožka, ki ga bo potreboval na bivaku, niti baterije, če bo slučajno 
ponoči stražil zastavo. Kup stvari je razvrstil po vrečkah, da bodo v 
primeru dežja ostale suhe in se nestrpno odpravil spat. Komaj je zatisnil 
oči, že ga je prebudil sončni žarek. 

Ravno pravi čas, da obleče kroj in rutico, nadene nahrbtnik na rame in 
se poda proti postaji. Marko je že koval načrte, kam vse bo potoval, in kot 
bi mignil, je avtobus prispel na cilj. 

Jasa, šotori, dogodivščine, sočne zgodbice - BREZOV TABOR je že čakal 
na nove lastnike. Razgledal se je naokoli in ugotovil, da je vonj po šotorih 
in gozdu zelo pogrešal. Marko je delil šotor z dvema prijateljema, ki ju je 
poznal že od lani. Niso bili skupaj v šotoru, zato je potiho upal, da bosta 
bolj pridna pri jutranjem pospravljanju kot tista dva od lani. 

Dan je minil, kot bi mignil. Odlično kosilo, malo počitka in kopanje. Ko 
so prišli na kopališče, jih je zelena Kolpa že čakala in ni si mogel poma
gati, da ne bi pomislil: Kolpica, spet sem tukaj! 

Kljub temu, da je bil precej utrujen, je komaj čakal na večer ob ognju. 
Razne igre, pesmice, tudi to je močno pogrešal doma, kjer seje ponavadi 
zleknil pred televizorjem. Večerje prehitro minil. Sploh ni uspel razložiti 
vseh podrobnosti in ljubezenskih dogodivščin, ki so se dogajale skozi celo 
leto. S prijatelji so v šotoru kramljali še dolgo v noč. Ko so se spet naglas 
zasmejali in jih je straža že drugič prišla opozorit, naj bodo bolj tiho, so si 
zaželeli lahko noč. Marko seje zavil v spalno vrečo in zadovoljno zaspal. 

Po jutranji telovadbi je sledilo pospravljanje šotorov. Oddahnil si je, saj 
sta prijatelja že pridno pometala, ko seje vrnil nazaj z umivanja. Hitro je 
zložil svoje stvari v nahrbtnik in zvil okenčka in vrata šotora. Oblekel je 
kroj, popravil rutico in se postavil ob šotor. Prva ocena: 10. Dan se je 
dobro začel. 

Že od lani si je zapomnil, kako poteka dan v taboru. Vstajanje, jutranja 
telovadba, umivanje, pospravljanje šotorov in ocenjevanje, jutranji zbor in 
dvig zastave, zajtrk, potem pa gozdna šola. 

Prvi dan so se odpravili v mrzlo Kanado. Zjutraj so si morali izdelati 
hokejske palice, saj jih je po večerji čakalo taborno prvenstvo v hokeju. 
Rezultat: najboljši proti malo manj dobrim 1:0. Marko ni bil razočaran. 
Nasprotniki so bili res močnejši, je pa zato palica, ki jo je zvezal sam, 
zdržala skoraj do konca. Po končani tekmi je imel še ravno toliko časa, da 
si je lahko preoblekel mokro majico, saj jih je že čakala nova preizkušnja. 

V gozdu so morali poiskati 6 vračev, coprnic in zdravilcev ter jim 
pokazati svoje znanje v prvi pomoči, zbrati vse koščke gesla in jih na 
koncu sestaviti. Bili so edini, ki so našli 216 korakov oddaljenega vrača in 
prvi so sestavili geslo: Materina dušica. Ko se je usedel k ognju, je že 
začel zapirati oči. Še dobro, da se nisem danes javil za stražo, je še 
pomislil, preden je dokončno zaspal. 

Naslednji dan so se podali v malo bolj južne kraje. Obiskali so pravo 
indijansko pleme. V gozdni šoli so se učili modernizirane indijanske reči. 
Razdelili so se v skupine. Vsak v skupini je imel svojo nalogo, ki se jo je 
moral naučiti. Marko je bil v skupini, kjer so se učili hoditi po minskem 
polju. Predstavljal si je, kako se mora kot tujec pokazati pred indijanskim 
poglavarjem Črno Šapo. Izslediti je moral pripadnika tujega plemena, ki 
se je ponoči plazil tam mimo. S kompasom in metrom ni bil ravno videti 
kot pravi indijanec, vendar je kljub temu našel vse "mine". Ko seje vrnil 
nazaj, je izvedel, kaj so počeli ostali. Nekateri so se učili signaliziranja (pa 
ne z dimnimi signali) v Morsejevi abecedi, drugi so se učili topografskih 
znakov, ki so narisani na kartah, ostali pa so se učili hoje s pomočjo zem
ljevida in kompasa. Ko so se vsi člani ekipe zbrali skupaj, so ugotovili, da 
skupaj znajo vse in da so pripravljeni na večerni spopad s temo in goz
dom. Nočno orientacijsko tekmovanje pa ni potekalo čisto po pričakovan
jih. "A je to tale potka?", "daj, posveti, da vidim"... Njegova ekipa je našla 
le tri točke od sedmih. Do minskega polja sploh niso prišli, da bi lahko 
Marko pokazal svoje znanje, zato je bil kar malo razočaran. Hitro seje 
odpravil spat, da bi ujel še malo spanca, preden pride na vrsto za stražo. 

Naslednji dan je bil eden najtoplejših dni na Antarktiki. Komaj je čakal, 
da pride nazaj iz "fotoorientarktike", kjer so spoznavali Podzemelj in iskali 
kraje, ki so jih imeli na fotografijah. Koje prišel nazaj, je na dušek spil dve 
skodelici soka, ki si ju je natočil v "pivnici pod smrekco". Iz gospodarskega 
šotora je vzel šotorko in jo pogrnil v senco pod smreko na sredini tabora. 
Še Antarktika ni več tako mrzla, kot je bila. Odločil seje, da gre naslednji 
dan naprej. Po hudem neurju na oceanu ga je ladja zanesla k 
Bušmanom. 

Ti so vsaj pripravljeni na tako vročino, je pomislil, ko si je naslednje 
jutro delal obleko iz praproti. V igri "Vasi" so osvajali ozemlja, se merili v 
polaganju rok in se naučili bušmanskega plesa. Malo pred kosilom so v 
zbor pridivjali vodniki in odnesli šest taborečih. Marko si je oddahnil, da 
niso odnesli njega, saj ni vedel, kam jih bodo odpeljali. Kmalu so jim 
razložili, da se bliža čas kosila in da so si Bušmani poiskali svojo malico. 
Odnesli so po enega člana iz vsake skupine. Ko so jih zvezane pripeljali 
nazaj, jim je bušmanski poglavar povedal, da bodo vse, razen enega 
skuhali. Spustili bodo tistega, katerega skupina ima največ ozemlja in je 
dobra v polaganju rok in plesu. Po hudi borbi si je princesa izbrala svojega 
zmagovalca, izpustili pa so tudi ostale, saj ima tole pleme raje makarono-
vo meso. 

Že proti jutru je ladja sanj našega Marka zanesla proti Havajem. Zjutraj 
so si izdelali ogrlice iz makaronov, zapestnice in »gležnice«. Potiho je 
pogledoval proti puncam in razmišljal, katero bi zaprosil za taborniško 
ženo. Odločil se je, da se bo ženil drugo leto. Prijatelj iz šotora ga je prosil, 
če bi bil njegova priča in je imel preveč dela z izdelavo šopka in prstana. 

Naslednje jutro so Marka obiskali starši. Razkazal jim je tabor, jih po
vabil na pravo taborniško kosilo, vendar se jim je mudilo naprej, Marku pa 
ravno tako. 

Odpravljali so se na bivak. Letos ga je čakala tridnevna preizkušnja, saj 
je prestopil k starejšim, GG-jem. Kljub temu, da je v nahrbtnik zložil res 

GROSUPELJSKO GOSPODARSTVO V ŠTEVILKAH 
TER PRILOŽNOSTI OB VSTOPU V EU 
V petek, 5. decembra 2003, je župan občine, g. Janez Lesjak, občinske podjetnike povabil na srečanje z željo vzpodbuditi sodelovan

je med »oblastjo« in gospodarstvom. Glavni temi srečanja sta bili Predstavitev gospodarskih kazalcev za občino Grosuplje ter 

Gospodarstvo in vstop v Evropsko skupnost, ki sta ju zanimivo, praktično in jedrnato podala g. Andrej Šegula z Gospodarske zborni

ce Slovenije in mag. Peter Ješovnik. 

tom občine. 
V letu 2004 se bodo začela dela v gospodarski coni Jug, ki bo 

obsegala 12 ha površine. Tu bo prostora za preko 30 gospodarskih sub
jektov. Župan je povedal, da ni naklonjen prihodu velikih podjetij v obči
no, ki zavzamejo veliko prostora, a nudijo malo delovnih mest. Veliki 
trgovski distributerji na primer iščejo 3 do 4 ha zemlje, zaposlijo pa le 
200 ljudi in hkrati pošljejo veliko število težkih kamionov dnevno na 
ceste. 

V nadaljevanju je g. Šegula z GZS predstavil gospodarsko sliko občine. 
Občina Grosuplje spada v ljubljansko regijo, ki ima skupaj 31 občin s 
516.119 prebivalci, 46.666 registriranimi poslovnimi subjekti in 19.603 
brezposelnimi osebami. Od 46.666 registriranih podjetij jih v regiji oddaja 
zaključni račun pri AJPES-u 17.000. Rezultati, prikazani v nadaljevanju, 
vključujejo le slednjih 17.000. V občini Grosuplje je takih podjetij 378. 

Ljubljanska regija ima četrtino prebivalstva države, tretjino delovno 
aktivnega prebivalstva, polovico delujočih družb, ustvari 42 % slovenskih 
prihodkov od prodaje, 46 % ustvarjenega čistega dobička, 45 % ustvar
jene čiste izgube v državi ter 40 % dodane vrednosti. Zanimivo in 
mogoče presenetljivo je dejstvo, da ob tem prinese zgolj 20 % k izvozu in 
39 % k uvozu države. 

Občina Grosuplje ima po popisu 2002 15.707 prebivalcev, to je kar 19 
% več kot leto pred tem. V istem obdobju se je število delovno aktivnih v 
občini povečalo zgolj za 3,6 %, to je na 4.617. To pomeni, da seje znižal 
delež zaposlenih v občini, kar potrjuje dejstvo o veliki dnevni migraciji v 
Ljubljano. Če občina želi imeti kakšno korist od priseljenih, bi morala 
poskrbeti, da v občini lahko dobijo ustrezna delovna mesta. 

Vzpodbudno je, da ima brezposelnost v občini Grosuplje trajen trend 
upadanja, čeprav je še vedno za 50 % večja kot v regiji. Januarja 1999 je 
bilo brezposelnih oseb v občini 825, decembra 2002 »le« 575 oseb. 

Od 378 podjetij v občini jih je 96,6 % malih, 2,4 % srednjih in 1 % 
velikih, kar je na državnem povprečju. Velikih in srednjih podjetij je v obči
ni skupaj 13. Zaposleni v malih podjetjih ustvarijo nekaj več kot polovico 
vseh prihodkov v občini, srednja in velika pa drugo polovico. 

Zanimiva je tudi statistika ustvarjenega neto čistega dobička v občini, 
ki ga je bilo v letu 2002 1,6 milijarde tolarjev, 1,6 % več kot leto prej. Pri 
tem je znašal čisti dobiček 2 milijardi tolarjev, čista izguba pa 410 mili
jonov tolarjev. Od velikih in srednjih podjetij je le eno poslovalo z izgubo, 
ostala so prikazala v bilancah skupaj za 869 milijonov tolarjev neto čiste
ga dobička. Preostalih 731 milijonov neto čistega dobička je rezultat 
poslovanja malih podjetij, od katerih jih je leta 2002 248 poslovalo z 
dobičkom, 92 pa z izgubo. 

Presenetljivo veliko grosupeljska podjetja poslujejo s tujino. V občini 
imamo 82 izvoznikov, ki prodajajo v 84 držav in so pri tem v lanskem letu 
iztržili 37,7 milijonov ameriških dolarjev. Grosupeljska podjetja so po 
drugi strani v letu 2002 uvozila za 34,8 milijonov dolarjev blaga iz 61 
držav. Saldo blagovne menjave občine s tujino je bil tako lani pozitiven, 
pri čemer pri trgovanju z razvitimi državami uvoz presega izvoz, za ner
azvite države pa velja obratno. Tako pri izvozu kot pri uvozu so na prvih 
treh mestih iste države: Nemčija, Italija, Hrvaška. 

Plače v občini kar za 19,5 % zaostajajo za povprečjem v regiji in za 7 % 
za državnim povprečjem. V letu 2002 seje bruto povprečna plača na 
zaposlenega povečala za 10 % inje znašala 217.416 tolarjev. 

Gospodarsko sliko občine je zaokrožil mag. Peter Ješovnik z razmišljan
jem o tem, kaj lahko pričakujejo slovenska podjetja ob vstopu v Evropsko 
unijo oziroma kako se na to lahko pripravijo. Bistveno je vedeti, da je 
strategija Evropske unije ta, da želi biti družba znanja. Evropa je ugotovi
la, daje predraga, da bi bila konkurenčna, razen če prodaja znanje. Tako 
seje odzvala na zunanje izzive, kiji konkurirajo: ZDA s svojo produk
tivnostjo, Kitajska postaja nova industrijska velesila, Indija pa želi postati 
prva v svetu na področju storitvene dejavnosti. 

Glede na to, da ima Slovenija le 0,4 % evropskega prebivalstva, ustvari 
le 0,3 % evropskega bruto domačega proizvoda in 0,7 % zunanje 
trgovine, bo njena politična teža v Evropi precej večja od gospodarskega 
pomena. Gospodarski razvoj Slovenije se zato z vstopom v EU ne bo rešil 
sam po sebi. Rešil se bo le, če bo slovenska država dovolj vlagala v 
raziskave in razvoj ter jih ciljno usmerila. Ravno tu bi morala Slovenija 
narediti odločilen korak naprej, saj naša država vloži v raziskave in razvoj 
1,5 % bruto domačega produkta, evropski cilj pa je 3 %. V izvozu 
Slovenije je le 5 % visoko tehnoloških produktov. Zato morajo Slovenija in 
njena podjetja poskusiti postati konstruktivni partner v EU. »Za mala pod
jetja obstajajo priložnosti tudi v EU. Vendar bodo morala sama ugotoviti, 
kam seje potrebno usmeriti in kje lahko uspejo« je zaključil mag. 
Ješovnik. 

Mag. Tatjana Jamnlk Skublc 

Z desne proti levi: mag. Peter Ješovnik, Andrej Segula, župan 
Janez Lesjak, Mojca Lovšin, vodja urada za prostor Občine 
Grosuplje. - foto mag. Tatjana Jamnlk - Skublc 

V uvodu je župan povzel bistvene stične točke med gospodarstvom in 
občino ter možnosti, ki jih ima občina pri vzpodbujanju gospodarskega 
razvoja. Po njegovih besedah ima občina tako rekoč edino pomembno 
možnost pri stimuliranju gospodarstva v tem, da ustrezno uredi prostor. 
To pomeni, da pravočasno in kakovostno zagotovi potrebne prostorske 
pogoje, da gospodarstvo lahko uresničuje razvojne in širitvene načrte. 

Omejen vpliv ima občina tudi pri zagotavljanju subvencij za kreditiranje 
malega gospodarstva. »Vendar dosedanji projekti kažejo, da tovrstna 
pomoč ni imela pričakovanega učinka. S tem pa razpoložljivih orodij obči : 

ni zmanjka. Razen tega, daje občina Grosuplje ena redkih, ki podjet
nikom, ki gradijo v občini, odobri deset odstotni popust pri plačilu komu
nalnega prispevka.« je povedal Lesjak. 

Vsa druga področja, kjer gospodarstvo pride v stik z občino, so stroški, 
kijih mora občina pokriti ter za to najti ustrezen vir. Tu nima veliko izbire. 
Obstajata le dve možnosti: ali vzeti gospodarstvu ali občanom. Tu gre za 
plačilo stroškov kanalščine, vodarine, smetarine, taks,.. 

Torej je vloga občine skoncentrirana na prostor. Gradnja je v zadnjem 
času v Grosupljem postala draga, ker se je cena zemljišč močno 
povečala. Kljub temu je po besedah župana občina na tem področju v 
zadnjih letih naredila velike korake naprej. Prej se gradnje v določenih 
gospodarskih conah niso začele tudi po pet let, ker lastniki niso želeli 
prodati zemlje ali so le-to nerazumno visoko cenili. »Da bi preprečila 
tovrstne ovire, je občina Grosuplje za 200 % dvignila nadomestilo stavb
nega zemljišča za nezazidane zazidljive parcele, ki so urejene v pros
torskem izvedbenem aktu občine. Občina Grosuplje je bila ena prvih, ki 
je na ta način pospešila gradnjo oziroma prodajo. Tako »obdavčitev« bo 
sedaj predvidoma uveljavil tudi nov zakon. 

»Grosupljeje šibka občina glede na potenciale in ideje, kijih imamo.« 
je bil kritičen župan. »Občina nima denarja, da bi draga zemljišča v veli
kih količinah odkupovala v naprej in gradila gospodarske objekte. 
Privatnega interesa za to pa tudi ni, kot recimo v Logatcu, kjer izgradnjo 
velike gospodarske cone vodijo zasebniki.« Zato se občina odloča za 
gradnjo manjših gospodarskih con, kajti le take lahko z obstoječimi 
finančnimi viri odkupi in komunalno opremi. Župan se zaveda, da je 
vzpodbujanje gradnje gospodarskih con s strani občine potrebno, še 
posebej zato, ker v Grosupljem rastejo soseske s 1.000 novimi prebival
ci. Še kako pomembno bi bilo novo naseljenim zagotoviti delovna mesta 
v občini. Kajti od ljudi, ki v občini le živijo, zaposleni pa so drugje, občina 
ne dobi ničesar, ima le dodatne stroške. Graditi mora šole, vrtce in 
zdravstvene domove, ki zahtevajo velike investicije, za občino pa pred
stavljajo izključno strošek. Tovrstne investicije so zaradi velikega priselje
vanja trenutno pomembna prioriteta in konkurenca gospodarskim projek-

najnujnejše stvari, gaje komaj dvignil. Počutil seje kot na Kitajskem - mali 
človek, velik nahrbtnik. Na poti jih je čakalo veliko nalog. Med drugim so 
napisali svoje ime s kitajskimi črkami in izdelali palčke za večerjo, ki so si 
jo skuhali sami. Marko je ugotovil, da boljše rižote še v življenju ni jedel. 
Ko je pojedel, je v posodo nalil vodo in še preden se je dobro ulegel, je že 
trdno zaspal. 

Zjutraj so ga prebudili sončni žarki, ki so kmalu začeli neusmiljeno 
pripekati. Marka je od hoje že vse bolelo. Tako vroče je lahko samo v 
Avstraliji, je pomislil. Tudi ta dan so morali poiskati pet kontrolnih točk in 
izpolniti nekaj nalog. Marko seje preizkusil v orientaciji in svoj vod brez 
težav pripeljal od cilja. Tam so odložili svoje nahrbtnike in poskakali v 
toplo Kolpo. Iz naravnih materialov so naredili žar in si spekli taborniški 
kruh - tvist in nabodala. 

Komaj so se v taboru dobro naspali od napornega bivaka, že jih je 
čakala nova preizkušnja - camel trophv v pravem tropskem gozdu. 
Razmočeni, blatni tuneli, lestve skozi goščavo, divje reke in splavarjenje 
po njih. Ni ga bilo strah, saj kač klopotač na starem tabornem prostoru že 
dolgo ni nihče videl. 

Marko je zadnji dan svoja popotovanja zaključil v domovini, Sloveniji. 
Skupaj z vodom je skuhal odličen golaž in zvečer na gasilski taborni 
veselici odplesal polko z vodnico. 

Tako kot vsake počitnice so tudi te zelo hitro minile. Težko se je poslovil 
od tabora, potovanj in dogodivščin, ki so ostale na jasi v Beli Krajini. 
Vendar ko je na avtobusu zaprl oči, je ugotovil, da so še vedno tu, v nje
govem srcu in da se bo drugo leto spet vrnil k njim. 

Katarina Vlncek-Ketl 

O B M O Č N A 

O B R T N A 

Z B O R N I C A 

G R O S U P L J E 

OBRTNIKI IN PODJETNIKI ! 

Vzemite si čas in delite toplino in 
prijaznost Božiča s svojimi najdražjimi. 
Iz trenutkov povezanosti boste lahko 
črpali moč za premagovanje težav, 
ki se vam postavijo 
na pot v prihajajočem letu 2004. 

Z željo, da ste uspešni, Vam bomo tudi 
v novem letu stali ob strani. 

Območna obrtna zbornica Grosuplje 
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g a j o o z i r o m a i n t e r v e n i r a j o t u d i i z v e n s v o j e g a p o ž a r n e g a r a j o n a . - V e t e r a n i in m l a d e g a s i l k e u s p e š n o t e k m u j e j o p o S l o v e n i j i . 

Večkrat poslušamo, da 
mladi nimajo priložnosti za 
sodelovanje, druženje in 
javno delovanje. 2 gotovostjo 
pa lahko rečemo, da take 
posplošene trditve za 
Grosuplje ne držijo. Drži pa, 
da se je sistem vrednot v zad
njih letih precej zameglil in 
da nekateri mladi prav zato 
ne najdejo poti, kako se 
vključiti v družbo na različnih 
ravneh in področjih. Ena od 
takih možnosti je nedvomno 
humanitarno poslanstvo 
gasilcev, ki prostovoljno na 
Slovenskem delujejo že več 
kot 130 let, v Grosupljem pa 
več kot 90 let. 

Matija Brodnik je mlad 
Grosupeljčan, star 23 let, dokončuje študij Visoke šole za upravljanje in 
poslovanje in je med najmlajšimi poveljniki z gasilsko častniško izobrazbo 
v Sloveniji. Z njim sva se pogovorila o delu v Prostovoljnem gasilskem 
društvu Grosuplje. 

Biti prostovoljni gasilec zahteva veliko dobre volje, požrtvoval
nosti in predvsem željo pomagati sočloveku. Kdaj si se prvič 
srečal z gasilstvom In kdo te Je navdušil? 

V družini je tradicija, da smo vsi gasilci, že od dedka naprej. Oče meje 
že od otroških nog večkrat vzel seboj v gasilski dom. 

Koliko časa si že gasilec? 
V gasilske vrste sem stopil s sedmimi leti, od takrat pa je preteklo že 16 

let. 
Kakšno gasilsko in poklicno izobrazbo imaš? 
Sem gasilski častnik in verjetno med najmlajšimi poveljniki v tako 

velikem in pomembnem društvu. Opravil sem maturo na trgovski 
akademiji in sem absolvent na Visoki šoli za upravljanje in poslovanje v 
Novem mestu. 

Kdaj si se prvič srečal v živo s požarno nesrečo? 
Pri štirinajstih letih kot opazovalec, pri šestnajstih letih pa sem že poma

gal pri razpostavljanju gasilske opreme, a ne neposredno ob ognju. 
Katera od nesreč te Je najbolj zaznamovala oziroma ti Je ostala 

najbolj v spominu? 
Vsak požar zase je nekaj posebnega in te zaznamuje. Posebna poglavja 

so gasilska posredovanja pri avtomobilskih požarih. Zaradi mraza pa sem 
si najbolj zapomnil požar v Veliki Stari vasi. 

Kdaj si prevzel funkcijo poveljnika in zakaj? 
Funkcijo poveljnika sern prevzel ob izvolitvi na občnem zboru društva, ki 

smo ga imeli marca letos. V društvu je prišlo do spoznanja, da je potrebno 
pomladiti gasilske vrste, zato so tudi samo poveljstvo starejši prepustili 
nam mlajšim članom. Res pa je, daje ljudi, tudi mladih, v današnjem 
času, ki bi se hoteli vključevati v kakšno od prostovoljnih dejavnosti, še 
posebej pa vodstvenih mest, vedno manj. 

Kako imate organizirano delovanje društva? 
PGD Grosuplje je zelo veliko društvo In potrebuje najrazličnejše ljudi 

tako po izobrazbi kot tudi po poklicih. Vsakdo lahko kako pripomore po 
svojih zmožnostih. 

Poleg upravnega odbora delujejo še različne komisije, nadzorni odbor, 
častno razsodišče, komisija za odlikovanja ... Za mene pa je najpomemb
nejše poveljstvo operative, ki ga sestavlja 16 članov. Vsak od teh članov je 
zadolžen za posamezne naloge kot so npr. prva pomoč, dihalni aparati, 
strojni in vozni park, osebna oprema gasilca in radijske zveze, mentorstvo 
za mlade... V okviru tega poveljstva imamo enkrat mesečno sestanke, kjer 
se pogovorimo o opravljenih nalogah, komentiramo, pomanjkljivosti 
poskušamo izboljšati ter se pogovorimo tudi o načrtih za prihodnji mesec. 

Ali lahko navedeš podatke o številu članstva v Prostovoljnem 
gasilskem društvu Grosuplje In katero požarno območje obsega? 

V PGD Grosuplje je vpisanih 209 članov. Od tega je 32 operativno 
usposobljenih članov, ki lahko sodelujejo neposredno pri reševalnih akci
jah. Ti člani so ob intervencijah poklicani prek pozivnikov. Požarni rajon, ki 
ga neposredno pokriva naše društvo, poleg naselja Grosuplje pokriva še 
naselja Brezje, Hrastje in Perovo. Društvo je razvrščeno v 4. kategorijo, kar 
pomeni, da deluje na območju, kjer je visoka požarna ogroženost v 
samem naselju Grosuplje kot tudi v okolici, v kateri posredujemo ob 
požarih in drugih nesrečah, saj je tudi osrednje društvo v občini Grosuplje. 

Kolikšen delež med operativnimi člani (od osemnajstega leta 
naprej) je mladih gasilcev, malo manj mladih In starejših članov? 

Od 18. do 30. leta nas je nekaj več kot tretjina. Med 30. in 40. letom 
imamo trenutno nekaj praznine. Naslednja skupina operativcev je naj
močnejša - po izkušnjah, znanju in po številu. Po zakonodaji je dovoljeno 
sodelovanje pri posredovanju v nesrečah članom, ki niso starejši od 63 
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let. Naj veterane še posebej izpostavim. Lansko leto so bili državni prvaki 
na tekmovanju iz gasilskih veščin in tudi letos so svojo visoko priprav
ljenost potrdili na regijskem tekmovanju. 

Kako je z mladimi gasilkami? Že večkrat sem Jih srečal ob 
različnih priložnostih, letos pred dobrim mesecem na gasilskem 
tekmovanju, in moram Jih pohvaliti - bile so zelo dobro priprav
ljene. 

Na regijskem tekmovanju so se prav tako zelo dobro odrezala naša dek
leta, članice A, ki gredo na državno gasilsko tekmovanje. Obema ekipa
ma, dekletom in veteranom, na končnem tekmovanju, ki bo maja prihod
nje leto, želim, da se uvrstijo čim bolje in upam da bomo imeli v 
Grosupljem spet nove državne prvake. 

Kako Je z ostalim gasilskim podmladkom? 
Skoraj vsako leto nas obiščejo otroci iz vrtca ali šole. Poizkušamo jim 

predstaviti delo pri gasilcih in tudi kakšnega navdušiti za delo gasilca. V 
društvu imamo kar nekaj skupinic mlajših gasilcev. Manjši problem 
imamo z mentorji, saj je delo z otroki zelo zahtevno in naporno. Zato bomo 
poslali nekaj gasilcev tudi na izobraževanje za delo z mladimi. 

Koliko in kakšne Intervencije ste že imeli letos? 
Do zdaj smo imeli že 33 intervencij. Od tega smo enkrat posredovali na 

gorečem avtomobilu, enkrat pa na gorečem tovornjaku. Eden od teh je bil 
na lokalni cesti in eden na avtocesti. 

Kakšno Je po tvoji oceni stanje na področju požarne zaščite v 
občini In kakšni požari "prednjačijo"? 

V letošnjem letu je bilo nekaj več požarov kot prejšnje leto, vendar ne 
gre za bistveno odstopanje. Še vedno je v spomladanskem času veliko 
travniških požarov, ki so povezani s kurjenjem na prostem. Veliko občanov 
kuri na prostem, pa čeprav je to prepovedano in ogenj jim tako uide izpod 
nadzora. Čez poletje se pojavi kar nekaj požarov zaradi strele, pri katerih 
največkrat zagorijo večja gospodarska poslopja (letos sta bila taka primera 
gospodarski poslopji v Prapročah in na Pecah). Naša posredovanja 
povzročajo tudi Romi, ko nas občani kličejo na intervencijo, a se izkaže, da 
kurijo odpadne gume, avtomobilske školjke, kable in drugo plastiko. 
Avtomobilske požare sem že omenil, naj pa še povem, da društvo ni pristoj
no, da rešuje ukleščene v zveriženi pločevini in tudi nimamo za to 
primerne opreme. Večji požar je bil tudi zaradi kratkega stika v električni 
napeljavi v Špaji dolini, kjer smo gasili napravo za uničevanje nevarnih 
odpadkov. 

Ostali požari pa se dogajajo zaradi človeške malomarnosti, neprevid
nosti ali zaradi huliganstva. Tako smo letos gasili kar nekaj zabojnikov za 
papir. Včasih se pojavijo tudi požari, ko sumimo, da so bili podtaknjeni. 

Letos ste šil na pomoč celo prlmorsko-kraševsklm gasilcem, saj 
ste sodelovali pri gašenju večjega gozdnega požara pod 
Kremenjakom, neposredno ob Italijanski meji, med vasmi Opatje 

Uporaba dihalnih aparatov. 

Selo in Kostanjevica na Krasu. Ste morda sodelovali še kje drug
je? 

Požar na Krasu je bil med največjimi v zadnjih desetih letih. V njem smo 
sodelovali tudi grosupeljski gasilci. Poleg tega je osem gasilcev iz občine 
Grosuplje sodelovalo koncem avgusta tudi pri reševanju pod plazom zasu
tih vaščanov v Italiji. 

Kakšno opremo In sredstva uporabljate In aH se ti zdi, da le-ta 
zadostujejo? Ali morda kaj pogrešaš? 

V društvu imamo dva avtomobila za prevoz ljudi, eno avtocisterno in 
naše "udarniško" vozilo. Morda je nekoliko premajhen motor v tovornjaku, 
ki nam bi omogočil hitrejšo intervencijo na različnih terenih. Le-tega bomo 
verjetno zamenjali ob naši stoletnici. Zelo smo odvisni tudi od prosto
voljnih prispevkov krajanov, zato vsako leto organiziramo akcijo podelje
vanja koledarjev. Krajani pa nam svoje zaupanje izkažejo s prostovoljnimi 
prispevki. 

AH lahko posredujete tudi z visokotlačnim napadom? 
Prav tega največ uporabljamo. Njegova velika prednost je, da porabimo 

zelo malo vode oziroma je izkoristek uporabljene vode najboljši. Z njim 
zaradi velikega pritiska tudi razbijamo ovire, da lažje prodremo v središče 
požara. Je pa treba biti pazljiv, da se s takšnim prodiranjem ne poškoduje 
ostalih udeležencev gašenja ali morebitnih reševanih oseb. 

Kako Je z uporabo pene In nevarnimi snovmi? 
Uporabljamo tudi gasilno peno, saj z njo prekrijemo goreče predmete in 

tako zadušimo požar. Imamo tudi pripomočke za intervencije z nevarnimi 
snovmi. Posredovali smo na primer, koje iztekala nevarna snov na 
železniški postaji v Grosupljem. Letos smo tudi intervenirali ob razlitju in 
nepravilnem skladiščenju kurilnega olja v Grosupljem. 

Kako "dobavite vodo" ob večjih požarih, kjer so potrebne večje 
količine? 

Za začetno gašenje požarov pripeljemo s seboj 9.000 litrov vode v cis
ternah. Če je požar večji, je treba vključiti vse ostale možne in razpoložljive 
vire vode - od vodovodnega omrežja, vodnih virov, potokov, vodnjakov pa 
do dodatnega dovažanja vode s cisternami. 

Kakšno se ti zdi sodelovanje z okoliškimi društvi? 
Z okoliškimi društvi zelo dobro sodelujemo tudi glede na njihove realne 

zmožnosti ter osvojena znanja in razpoložljivo opremo. Z novim načinom 
obveščanja s pozivniki so o večini požarov obveščeni le tisti, ki imajo te 
pozivnike. Je pa res, da teh pozivnikov po okoliških društvih nimajo prav 
veliko in se zato ponekod obveščajo še na star, klasičen način prek zavi
janja z sirenami. 

Ko pridemo na požarišče, ki ni neposredno v našem požarnem rajonu, 
se z domačim društvom sporazumno dogovorimo glede usposobljenosti 
sodelujočih pri gašenju in če je potrebno, prevzamemo poveljstvo nad 
požarom. Če skupaj ugotovimo, da ga zadovoljivo obvladujejo, pustimo, da 
gašenje vodijo do konca akcije. Vedno pa je treba na požarišču imeti 
enega vodjo, to je poveljnik ali najvišji po činu ali po znanju in izkušnjah, ki 
usmerja gašenje in reševanje. 

Gasilci se med seboj zelo dobro poznamo, saj se srečujemo tudi ob 
drugih priložnostih (sestanki, tekmovanja, zbori, vaje, veselice in druga 
srečanja). Ko smo skupaj ob takšnih priložnostih, se pogovarjamo in delu
jemo kotteam ali dobra družba, ko pa pridemo na požar, takrat se je 
treba podrediti gasilski hierarhiji. 

Zanima me, če imate morda v okviru gasilskega društva 
vključene specialiste, ki se ukvarjajo z alpinističnim reševanjem 
oziroma z reševanjem iz Jam? Starejši občani se še spomnijo nes
reče, ko je občan padel v globoko kraško jamo. Kako Imate poskr
bljeno za morebitno reševanje ogroženih iz visokih stanovanjskih 
blokov? 

Prav strokovnjaka za to nimamo, imamo pa razne pripomočke in 
usposobljene ljudi za takšno reševanje. Za reševanje iz jam in visokih 
zgradb nam služijo razne vrvi in pripadajoča oprema. Iz vrvi znamo po 
pravilih "splesti" razne "reševalne jopice", s katerimi spuščamo pones
rečene osebe. Če ocenimo, da bi bilo posredovanje prenevarno, pokličemo 
na pomoč za to usposobljene reševalce, na primer jamarje. Prav tako pa 
nimamo posebne avtolestve. imamo pa posebne visoke samostojeće in 
zložljive lestve s katerimi lahko delujemo tudi na višini. 

Ali morda poleg "rednega poveljniškega vodenja" načrtuješ v 
svojem mandatu še kaj posebnega? 

Ko sem prevzel mesto poveljnika, sem si zadal več ciljev, eden od teh je 
tudi dvigniti gasilstvo v Grosupljem še na višji nivo. Dajali bomo večji 
poudarek izobraževanju in usposabljanju naših članov, tako da bomo imeli 
še bolj pripravljeno ekipo za različne intervencije. 

Predvsem pa bi mladi radi dokazali, da smo vredni zaupanja in da za 
svojimi zastavljenimi cilji stojimo s trdno besedo, močno voljo in uspešnimi 
dejanji. Želim si, da bi naš team in naši zastavljeni cilji do konca mandata 
še naprej rojevali bogate sadove v korist društva in dobro vseh krajanov. 

Smo društvo odprtih ljudi za skupno dobro, mladi z nešteto idejami in 
team s trdno voljo, zato verjamem, da nam bo še marsikaj uspelo. 

Ob tej priliki bi rad voščil vsem krajanom tudi vesel božič in srečno 
novo leto in se jim zahvalil, da nas podpirajo s prostovoljnimi prispev
ki, s katerimi kupujemo in vzdržujemo našo opremo. 

Pogovarjal seje Jože Mlkllč 

Delo z najmlajšimi. 
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V Imenu krajanov sta se Občini zahvalila predsednik KS Mihael 
Tratnik In tajnik Dušan Štrus. 

Na ogledu nove šole In fotografske razstave o njeni gradnji. 

10. november je bil tisti 
dan, ko smo se preselili v 
novo šo lo in za vedno zaprli 
vrata stare, že močno dotra
jane podružn ične šole v Št. 
Juriju. Hitro smo se privadili 
velikim prostornim uči ln icam 
z novo opremo, hodniku po 
katerem odmeva ot rošk i 
ž lvžav, Jedilnici, v kateri nam 
kuharica pripravlja tri obroke 
dnevno, sodobni knj ižnic i z 
bralnim kot ičkom, prostorom 
za uč i te l je ter seveda svetil, 
z lesom ob ložen i telovadnici. 

Na otvoritvi, 22. novembra, 
sta veselje In ponos žare la iz 
o t rošk ih oč i , ko so peli, ple
sali In recitirali. Otroci so 
tisti, za katere je bila šola 
zgrajena in bodo tudi njeni 
uporabniki. Zbrale smo nekaj 

misli In pesmic, ki odraža jo 
razpo ložen je ob tem velikem 
dogodku. Ob tej pr i ložnost i 
bi se zahvalile vsem, ki ste 
kakorkoli pomagali ob 
otvoritvi šo le , predvsem pa 
Občin i Grosuplje, č lanom KS 
Št. Jurij, PGD Št . Jurij, 
Pihalnemu orkestru 
Glasbene šo le Grosuplje, 
gospodinjam Iz Št. Jurija, g. 
župniku Antonu Hostniku, g. 
Bošt janu Grmu za cvetje, ge. 
Olgi Gruden za vodenje 
ot roške folklorne skupine, 
Šent jurskemu oktetu, ter 
vsem ostalim nastopa joč im 
in njihovim mentorjem. 

Učiteljice šole Št. Jurij 

PRISPEVKI ŠENTJURSKIH 
UČENCEV SO NA 15. STRANI 

FOTOKOPIRANJE: 
(pri večjih količinah popusti) 

A4 črnobela 10,00 sit 
A4 ĆB študentje In dijaki 7,00 sit 
A4 barvna kopija 187,00 sit 

VEZAVA, 
PLASTIFICIRANJE D0 A3, 
PRODAJA FOTOKOPIRNIH STROJEV, 
PRODAJA BIRO OPREME CANON IN RICOH, 

telefaksi, printerji, kalkulatorji, 
fotoaparati, kartuie, tonerjl Itd. 

SERVIS FOTOKOPIRNIH STROJEV 
IN OSTALE BIRO OPREME. 

te 

želimo vese e 

F O T O K O P I R A N J E 
NAČRTOV, 
D I G I T A L N O 
S K E N I R A N J E 
I N P R I P R A V A 
Z A A R H I V . 
DELOVNI Č A S : 
o d p o n e d e l j k a do p o t k a 
od 8 . 0 0 do 12.OO 
In od 13.OO do 1 7 . 0 0 
s o b o t a 
od 9 . 0 0 do 11.30 

VELEPRODAJA 
RIBIŠKE OPREME 

IN KLOBUKOV "PAJK". 
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V letošnjem šolskem letu so tudi 

učenci s Škofljice začeli obiskovati 
glasbeni pouk v svojem kraju. 
Glasbena šola Grosuplje je 
muzikalični oddelek razširila na pet
sto učencev. V božično-novoletnem 
času mladi glasbeniki pripravljajo 
več koncertov (19. decembra 
božični koncert učencev v dvorani 
glasbene šole, 23. decembra 
božično-novoletni koncert pihalnega 
orkestra v avli šole Louisa 
Adamiča), aprila pa bodo praznovali 
že tridesetletnico delovanja. 

Glasbena šola je oddelkom v 
Grosupljem, Ivančni Gorici in 
Dobrepolju priključila še oddelek na 
Škofljici in je s svojo dejavnostjo 
prisotna v štirih občinah. Na Škoflji
ci se mladi lahko odločijo za pouk 
klavirja, violine, kitare, flavte, sakso
fona ali pripravnice. Glasbena šola 
postaja vse večja, saj jo obiskuje 
petsto učencev. "V letošnjem letu 
smo ogromno sredstev vložili v 
godalni instrumentarij. S prihodom 
novega dirigenta Boštjana Dimnika 
raste kakovost pihalnega orkestra, 
razvija se godalni orkester, na vseh 
enotah delujejo priložnostne 
komorne skupine, v godalni 
korriorni sestav pa so se zbrali tudi 
učitelji," prve mesece dela zaob-
jame direktor Franc Korbar. 

"Delamo dobro, veliko nastopamo. 
Naši učenci se pripravljajo tudi na 
regijsko tekmovanje. Naslednje leto 
se glasbeniki namreč pripravljajo 
na praznovanje tridesetletnega 
jubileja, ki ga bodo proslavili aprila. 
"Povabiti nameravam belgijski 
orkester in skupaj z našimi pihalci 
bomo po veliki noči izvedli koncerta 
v Grosupljem in po vsej verjetnosti 
še v Piranu. Temu pa bo sledil glas
beni teden z različnimi koncerti in 
gosti." 

Zaradi truda učencev in aktivne 
vzgojne in izobraževalne vloge glas
bene šole pa je osupljiva rav
nodušnost publike, ki jo glasbeniki 
razvajajo s svojo prisotnostjo v pros
toru. Kot opozarja profesor Korbar, 
jih boli nekulturni odnos publike do 

izvajalcev glasbe. "Mladi svoje 
znanje in čas požrtvovalno vlagajo v 
učenje inštrumenta, da lahko 
potem igrajo ljudem, ki jim niso 
sposobni niti zaploskati. Mladi glas
beniki dajejo, občinstvo pa bi jim 
moralo vsaj pokazati, da jih je spre
jelo. To je problem glasbenega 
amaterizma v vsej Sloveniji. Delo 
glasbenika ni cenjeno. Zato ne 
čudi, da mladi opustijo glasbeno 
šolanje, ker svoje znanje dajejo na 
ogled, drugi pa ga pohodijo." 
Ravnatelj opozarja na pomen skup
nega sodelovanja, izkazovanja 
spoštovanja, ki vodita h kvaliteti 
medsebojnih odnosov. "Glasba je 
oblika skupnega sodelovanja. V šoli 
otroke vzgajamo in učimo pridnosti, 
delavnosti. Veliko ur žrtvujejo, da 

lahko nekaj malega pokažejo. Ob 
takem odzivanju publike pa izgubijo 
voljo do dela. Ni več vrednotenja 
pravih kvalitet. Zato apeliram na 
ljudi, da se naučijo dajati nazaj, 
pokazati spoštovanje, kar je edino 
plačilo za mlade glasbenike." 

Barbara Pance 

ZAPOSLIMO KV MIZARJA Z IZKUŠNJAMI 
PISNE VLOGE 
POŠLJITE NA NASLOV: 

D.o.o. 

A n d r e j G r o s 

zlatar-araver 
Taborska 4, Grosuplje 
Tel.: 01/787 34 25 

Poslovalnici: 
Trebnje, Gubčeva cesta 25 
Tel.: 07/304 57 66 
Šentjernej , Trubarjeva 3 
Tel.: 07/308 19 07 

Noše cenjene stranke.' 
Naj vam bodo prihajajoči praznimi dnevi še posebno lepo, prijetno doživeti! 

Razveselite svoje najbližje, tiste, kijih imate najraje! 
To vam prinaša notranje zadovoljstvo! 

V vseh naših lokalih, v Grosupljem pa v ADANlIČIVtM CINTRU, smo za vas 

pripravili veliko izbiro nakita iz zlata in srebra in vrsto 
najrazličnejših kvalitetnih ročnih ar. 

ROŽNA DOLINA 3B, 1290 GROSUPLJE 
ALI POKLIČITE NA TELEFON 786 3718 ALI GSM 041/ 721-348. 

d .0 .0. 

R a č u n o v o d s k e 

s t o r i t v e 

Suzana Rozman 
GSM 040/629 427 
e-pošta: suzana@tegma.sl 

S t r o j n a o b d e l a v a 

k o v i n 

direktor 
Andrej Rozman 
GSM 041/619-737 
e-posta: info@tegma.sl 

W W W . T E G M A . S I 
t e l e f o n . O l / 7 8 6 O l 3 5 
t e l e f a x : O l / 7 8 6 0 1 3 5 

X 4 f r r m i 

X VIBGliđV. d . o . o . 

Brez je 10, 1 2 9 0 Grosup l je 

MllDN >V|K| 

DROGERIJA 
•J m 

SREČNO NOVO LETO 

2004 
drogerije , trgovine z a pozorne Tel,- 786 21 21 

%S CENJENIM 

STRANKAM 

C I T R O E N 
SERVIS IN P R O D A J A 
J E R O V Š E K A N T O N s . p . 

Cesta na Krko 4 
1290 Grosuplje 

SERVIS 

Tel.: (01) 78714 19 

PRODAJA 
Tel.: (01) 786 53 30 

SE ZAHVALJUJEMO 

ZAUKAZANO 

ZAUPANJE. 

OB PRIHAJAJOČIH 

PRAZNIKIH 

VAM VOŠČIMO 

VESEL BOZIC 

IN SREČNO 

NOVO LETO 2004. 

T U K A J B I M O R A L S T A T I P E U G E O T 3 0 7 . 

Zaradi zavistnežev, ki čečkajo in trgajo oglase, smo vozilo umaknili z oglasa. 
Za vse tiste, ki še niso pozeleneli pa je tukaj njegova nova cena. 

www.pcugcot.si 

VISOKA TEHNOLOGIJA - NIZKA C E N A . Paket serijske opreme Peugeota 307 zdaj poleg visoke tehnologije vključuje tudi 
vrhunsko nizko ceno. Z nakupom katerekoli različice Peugeot 307 (limuzina, break in SW) lahko prihranite do 350.000 SIT. Ponudba velja 3 f y % 
za vsa vozila 307 dobavljena do konca leta 2003. Cena za 307 XR 1,4 (3 vrata). 

NEPRIJETNA R E Ć , ZAVIST. 

S P C T E R Z I N s.p. - Obrtniška 2 0 , 8 2 1 0 T r e b n j e - t e l . : 07 346 13 00 , 
P E G R O S U P L J E - L j u b l j a n s k a c e s t a 66, 1290 G r o s u p l j e - t e l . : 01 786 37 72 

T07 5$ 

E T E R I N A 

DOBRO 
AMBULAMAGROMUt 

C e n j e n i l a s t n i k i m a l i h ž i v a l i ! 
O b v e š č a m o v a s , d a s m o 

n e k o l i k o s p r e m e n i l i d e l a v n i č a s 
a m b u l a n t e x a m a l e š i v a l i n a 

T a b o r s k i 3 9 v G r o s u p l j e m . 
O d s l e j n a s l a h k o o b i š č e t e 

v s a k d e l o v n i d a n 
o d t 7 . 0 0 d o 8 . 3 O u r e 

i n o d : 1 5 . 3 0 d o 1 6 . 3 0 u r e . 

Z a o s t a l e i n f o r m a c i j e s m o 
d o s e g l j i v i n a s p o d n j i h š t e v i l k a h . 

T e l . : ( O l ) 7 8 6 3 - 1 7 0 I n 7 8 6 1 - 1 4 3 
0 5 1 3 0 9 - 8 3 9 

D e ž u r n a t e l e f o n s k a š t e v i l k a : 
0 4 1 3 9 7 7 1 6 

OB PRIHAJAJOČIH BOŽIČNIH 
IN NOVOLETNIH PRAZNIKIH 

VAM ŽELIMO 
VSE V0BR0 Z OBILO ZDRAVJA 
ZA VAS IN VAŠE NAJLJUBŠE. 

mailto:suzana@tegma.sl
mailto:info@tegma.sl
http://WWW.TEGMA.SI
http://www.pcugcot.si


mm 
STROKOVNA EKSKURZIJA ČLANIC GZ GROSUPLJE PGD MALO MLACEVO 

Izobraževanje mora biti celostna 
izkušnja vse življenje. Zajema 
razumevanje in uporabo znanja in se 
osredotoča na posameznika in njego
vo mesto v družbi. Vsak posameznik, 
tudi gasilec/ka, mora biti sposoben 
pokazati znanje, ga poglobiti, obogati
ti in uporabiti. Hitre in nenadne 
družbene spremembe, razvoj znanos
ti in tehnologije zahtevajo učenje vseh 
in za najrazličnejše namene. 

Sredi novembra, v mesecu preven
tivne varnosti, smo članice GZ 
Grosuplje dobile povabilo za izlet v 
neznano, ki pa se je v tem spreminja
jočem se svetu spremenil v pravo 
strokovno ekskurzijo. Na naši poti v 
neznano smo bile najprej dobrodošlo 
sprejete na Gimnaziji Želimlje, prišle 
smo nenapovedano, kljub temu so 
bila vrata njihove ustanove odprta. 
Prijazen vzgojitelj nam je predstavil 
organiziranost Zavoda sv. Frančiška 
Šaleškega za vzgojo, izobraževanje in 
kulturne dejavnosti. Gimnazija Želimlje je bila ustanovljena 1.1991, kot šola 
s koncesijo spada v mrežo javnih šol v RS. Dom Janeza Boska nudi 
možnost za bivanje, vzgojo ter paleto dejavnosti, ki obogatijo življenje 
mladega človeka. Kljub temu, daje Gimnazija Želimlje splošna gimnazija, 
sta posebnosti njenega predmetnika predmeta vera in kultura ter latinšči
na ali tretji tuji jezik. Vodijo in usmerjajo jih visoko postavljeni pozitivni cilji. 
Drug drugemu pomagajo in omogočajo dosego maksimalnih izobraževalnih 
in vzgojnih ciljev. Po ogledu šolskih prostorov, šolskih hodnikov, ki so vse 
leto umetniška galerija, jedilnice, kluba, prostora za jutranjo misel,... smo 
se s pozitivno energijo podale na pot. 

Ustavile smo se v prestolnici, v Gasilski brigadi Ljubljana. Lokacija je 
praktično v mestnem središču in večji del občine Ljubljana je s to lokacijo 
dosegljiv v manj kot desetih minutah. Ustanova je lani praznovala 80. oblet
nico obstoja. Ideja gasilstva sloni na medsebojni pomoči. Nobena druga 
nesreča tako zelo ne združuje ljudi kot požar. Zavest nevarnosti, ki preti 

•'Naj podnev' bo, al' ponoč', me hitimo na pomoč. 

vsakemu človeku ublaži najhujša nasprotja. Ze daljnega leta 1922 seje 
izkazalo, da Ljubljana potrebuje poklicno gasilsko enoto. Kot gasilci lahko 
uspešno pomagamo le takrat, kadar nam je delo iz gasilske stroke znano 
tako v teoretičnem kot praktičnem pogledu. Gasilec Silvo nas je popeljal 
skozi prostore GB, seznanil nas je z opremo, ki je bila prvo leto zelo skrom
na, sedaj pa je v uporabi oprema kot pri gasilcih v drugih državah, s kateri
mi se radi primerjamo (Nemčija, Avstrija,...). GB posreduje v raznovrstnih 
nesrečah: požari, gozdni požari, nesreče na vodi, nesreče v prometu, nes
reče z nevarnimi snovmi, glede na to je sestavljen njen vozni park z 
ustrezno reševalno opremo. Gasilke ne bi bile gasilke, če se ne bi spustile 
po 4- metrskem drogu za spuščanje, na koncu pa je sledila še gasilska 
slika pri gasilskih "old-timerjih". 

Naša ekskurzija se je nadaljevala na Upravo RS za zaščito in reševanje, 
vodja centra g. Branko Rajakovič nas je izčrpno seznanil z delovanjem 
Centra za obveščanje 112. Na ozemlju Slovenije se pojavljajo številne nes
reče: potresi, poplave, požari, toča, žled, suša, pozeba, vihar, visok sneg, 
zemeljski in snežni plazovi, nesreče v prometu, ind. Nesreče, jedrske in 
druge radiološke nesreče, porušitev jezu, vojna. Te nesreče so posledice 
njene zemljepisne pestrosti saj Slovenija leži na stičišču Alp, Panonske 
nižine, Dinarsko-kraškega sveta in Sredozemlja. Pokrajinsko pestrost, 
slikovitost in lepoto pa drago plačujemo s pogostimi naravnimi nesrečami. 
Onesnaževanje okolja se povečuje, ogroženost povečujeta urbanizacija in 
industrializacija. Vodja centra g. Rajakovič nam je dal natančna navodila, 
kdaj je potrebno poklicati center za obveščanje: če je potrebna nujna medi
cinska pomoč, pomoč gasilcev, gorskih ali jamarskih reševalcev, ob iztekan
ju nevarnih snovi, ob pretrganju električnih ali telefonskih žic, o motnjah v 
preskrbi s pitno vodo in električno energijo, o motnjah v telefonskem 
omrežju... Najpomembnejši dejavnik pri večini nesreč je čas, zato moramo 
sami takoj storiti vse kar znamo in zmoremo. 

Sobotni dan seje iztekel. Polne novih vtisov, doživetij, spoznanj, smo si 
udeleženke izleta v neznano izmenjale lastna izkustva v prijaznem okolju 
gostilne Lovor. Bile smo si enotne, to je bil čudovit izlet v neznano namen
jen druženju in izobraževanju. Hvala ge. Minki, čestitke za njeno organizaci
jo, z željo, da se čim večkrat srečamo. 

V. Strmljan 

GASILSKA VAJA V TLAKAH 
Že ko smo se v Tlakah vozili še po makadamski cesti, smo ugotavljali, da 

podzemni hidranti ne služijo svojemu namenu. Ko smo želeli priti do njih, 
smo jih vedno najprej 15 minut iskali, ko pa smo odprli pokrov, je bil 
hidrant še poln peska in kot tak neuporaben. Ob rekonstrukciji vaške ceste 
se je. Dušan Hočevar ml. kot predsednik gradbenega odbora obrnil s proš
njo na JKP Grosuplje in prosil, da nam obstoječa podzemna hidranta nado
mestijo z nadzemnima. Na JKP so prošnji prisluhnili in nam ju zamenjali. 
Kor je z nadzemnim hidrantom enostavno rokovati smo se v vasi začeli 
dogovarjati za nakup opreme za gašenje. Dobro smo se tudi zavedali, da je 
vas s svojimi značilnostmi, velikim številom kozolcev in str-njenim vaškim 
jedrom močno požarno ogrožena. Nabavili smo hidrantno omarico, jo 
pritrdili na najbolj primerno mesto in nabavili potrebno opremo za gašenje. 
Vsa gospodinjstva, ki so sodelovala pri nakupu opreme, so dobila ključ od 
hidrantne omarice in navodila za ravnanje v primeru požara, ki jih je 
pripravil Dušan, saj v službi opravlja strokovne naloge na področju varstva pred požarom. Usposabljanje iz varstva pred požarom je zelo pomembno 

predvsem za to, da v primeru požara točno vemo, koga obvestiti in kako 
ravnati. Zato smo tudi mi prišli do točke, ko se je bilo potrebno naučiti roko
vati z opremo in hidrantom. 

Dušan se je po pomoč zatekel k PGD Šmarje-Sap in se oglasil pri 
predsedniku društva z namenom, da se dogovori za prikaz vaje gašenja. G. 
Kastelic pa ga je razveselil s planom, da bo prikaz potekal po vsej KS, kar 
je tudi lepo sovpadalo z mesecem požarne varnosti. 

Tričlanska ekipa PGD Šmarje-Sap nas je obiskala ob 9. uri zjutraj. Začeli 
smo z odprtjem hidrantne omarice, razvlekli cev ter odprli vodo. Hidrant je 
deloval brezhibno. Poleg demonstriranja, kako upravljati s hidrantom, so 
nam razložili še ukrepe, ki so potrebni za gašenje začetnih požarov. V tem 
sklopu so nam pokazali ukrepe pri gašenju gorečega olja, pogost problem 
današnjih gospodinjstev. Prikazali so nam tudi rokovanje z gasilnim 
aparatom ter kako zapreti plinsko jeklenko v primeru požara. 

V vsakdanjem življenju se premalokrat zavedamo kako pomembno je za 
naš kraj, da imamo toliko prostovoljnih in usposobljenih gasilcev, tako 
mladih kot starih. Ves trud, ki ga vlagajo v svoja usposabljanja in znanje, je 
namenjen izključno, da rešujejo življenja ter premoženje ljudi, kijih lahko 
doleti nesreča, kot je požar. 

PGD Malo Mlačevo je eno najmanjših društev v GZ Grosuplje. 
Začetki razvoja gasilstva segajo v leto 1912, dve leti kasneje pa je bil 
že zgrajen gasilski dom, ki stoji še danes. 

V začetku 90. let so se pojavile številne težave, ki so povezane z 
neurejenim lastništvom zemljišča, na katerem stoji gasilski dom. 
Zaradi le-teh pa članom ni bilo dovoljeno gasilskega doma obnavljati 
n zato je iz leta v leto v slabšem stanju. Tako je začela tudi gasilska 

dejavnost počasi zamirati. 
Letos smo se prvič po dolgih letih udeležili občinskega gasilskega 

tekmovanja v Grosupljem. Nastopili smo v kategoriji "člani A". Priprave 
za to so se začele že v maju in potekale skozi celo poletje, saj smo se 
morali naučiti vaj in taktike čisto od začetka. Pri tem so nam priskočili 
na pomoč člani iz PGD Čušperk, ki so nas "naučili" osnovnih vaj za 
gasilsko tekmovanje. Za to se jim iskreno zahvaljujemo, še posebej pa 
gre zahvala poveljniku čušperskega društva g. Božu Perku, ki nam je s 
svojo nesebičnostjo veliko pomagal. Zahvaljujemo pa se tudi GZ 
Grosuplje, še posebej g. predsedniku Andreju Bahovcu, ki nam je 
priskočila na pomoč, da smo se uspeli ustrezno opremiti za tek
movanje. 

Tukaj naj omenim še naše pionirje in mladince, ki so se vsak dan 
pod budnim očesom poveljnika gospoda Antona Janežiča pripravljali 
na tekme pod okriljem GZ Grosuplje in s tremi ekipami pritekmovali tri 
pokale. 

Pred leti je društvo kupilo zemljišče za izgradnjo novega gasilskega 
doma, saj se v društvu zavedamo, da lahko samo tako ohranimo naše 
malo društvo živo, vrnili pa bi mu tudi ugled, ki ga je imelo v času 
ustanavljanja. Vse pa se konča s formalnostjo in pridobivanjem 
ustreznih dovoljenj in, žal, še vedno ni težko pričakovanih temeljev 
nove zgradbe. 

V letu 2004 praznujemo 90-letnico obstoja in se tako uvrščamo 
med najstarejša društva v GZ Grosuplje. Že zdaj izkoriščamo 
priložnost in Vas vabimo, da se te visoke obletnice udeležite in se 
poveselite z nami. 

Ž E L I M O V A M S R E Č N O T E R Z D R A V J A 

P O L N O P R I H A J A J O Č E L E T O 2 0 0 4 ! 
Helena Mlkllč In Damjan Kadunc 

Z A H V A L A 

Pravijo, da v nesreči spoznaš prijatelje. Ob nesreči, ki je doletela 
našo družino, smo spoznali naše prijatelje. 

V plamenih in ognju, ki je spremenil našo dediščino, simbol 
slovenskega stavbarstva - kozolec v kup pepela in oglja, smo žalostni 
in pretreseni, saj je bil ogenj podtaknjen. Žalostni smo, saj nam je 
nekdo vzel naš kozolec, ki je živel z nami in se prilagajal spremem
bam. Ne moremo razumeti požigalcev, ki se očitno ne zavedajo, da 
spravljajo v nevarnost nedolžne ljudi, ogrožajo življenja sosedov in nji
hovega imetja, da človek trepeta za svoje imetje. Za taka dejanja res 
ni opravičila. 

Iskreno in z največjo hvaležnostjo se zahvaljujemo gasilcem PGD 
Šmarje - Sap in gasilcem PGD Grosuplje, ki so priskočili na pomoč pri 
reševanju ter gašenju naše domačije ter tudi vseh sosednjih stavb, ki 
so bile v nevarnosti. Njihova hitra in učinkovita pomoč je rešila vse 
nas in naše domove. 

Radi bi se zahvalili vsem sosedom, ki so nesebično pomagali in 
nam nudili prijazno besedo, pomoč pri gašenju in celo prispevali 
finančna sredstva. Še posebna zahvala sosedu Petru Zakrajšku, ki je 
prvi opazil ogenj in sprožil reševalno akcijo. 

Vsem in vsakemu posebej se iskreno in toplo zahvaljujemo. V nes
reči, ki nas je doletela, se lahko zahvalimo le na en način: HVALA 
VSEM! 

Družini Kodrlč In Zavlršek 



UČNI ASISTENT ZA ANGLEŠKI JEZIK V OS BRINJE 
V OŠ Brinje imajo v letošnjem šolskem letu od prvega oktobra dalje 

zaposlenega učnega asistenta za angleški pouk. Že leta 1997 so 
napisali prvo prošnjo za dodelitev asistenta za angleški jezik. Vendar 
niso bili izbrani. Leta 2000 so ponovno poskusili, vendar tudi takrat 
brezuspešno. "Vendar nismo obupali", je dejala ga. ravnateljica Irena 
Kogovšek, ki meje tudi tokrat kljub natrpanemu urniku prijazno spre
jela. Tako smo letos zopet oddali vlogo na razpis za dodelitev asisten
ta, tokrat uspešno. V letošnjem šolskem letuje bilo "na razpolago" 50 
učnih asistentov za angleški, francoski, nemški, italijanski, španski in 
ruski jezik za osnovne in srednje šole. Vsekakor manj od prispelih 
prošenj. Ga. ravnateljica seje pozanimala, zakaj je bila OŠ Brinje 
izbrana. Dobila je odgovor, da so pripravili zelo dober program. V 
prošnji so opisali šolo, število učencev, posebnosti šole, poučevanje 
jezikov v šoli, učbenike, ki jih uporabljajo, znanje učencev. Izpostavili 
so dejstvo, da večina učencev dosega temeljno znanje, posamezniki 
pa ga tudi presegajo in ti učenci bi potrebovali dodatno motivacijo in 
stimulacijo, kar bi učni asistent vsekakor bil. Ga. ravnateljica je tudi 
poudarila, da imajo učenci v Ljubljani veliko več možnosti za učenje 
jezikov, saj so organizirani razni jezikovni tečaji, medtem ko učenci 
izven Ljubljane, takih pogojev nimajo. V prošnjo so napisali, katerih 
tekmovanj se udeležujejo, projekte, pri katerih sodelujejo (naj omenim 
projekt Evropsko leto jezikov), igre, kijih pripravljajo v angleškem 
jeziku in da izvajajo fakultativni pouk nemščine, francoščine in 
španščine. Prošnjo so nadaljevali s programom, kako nameravajo v 
delo celotne šole vključiti asistenta. 

"Asistent pomeni veliko pridobitev za učence, za učitelje 
angleškega jezika in za celoten kolektiv", je z vidnim zadovoljstvom 
povedala ga. ravnateljica. "Naši šoli je dodeljen za eno šolsko leto, 
vendar če bomo vsi, vključno z njim zadovoljni, pričakujemo, da bo 
ostal v naši šoli vsaj nekaj let. Asistent poleg prisostvovanja pri pouku 
tudi vodi pouk. V sedmem razredu devetletke, kjer imajo nivojski pouk 
angleščine, sodeluje v tretjem (najvišjem) nivoju. Pouk poteka povsem 
v angleščini, učenci slišijo avtentično govorico, sodelujejo v pogovoru. 
Seveda nekaj ur preživi tudi z učenci tretjega in četrtega razreda, tako 
da se učenci že v začetku seznanijo z 'native speakerjem', domači
nom in njegovo izvirno, pristno govorico." 

In kaj je povedala mentorica asistenta, profesorica Polona Godina? 
Tudi ona je z vidnim navdušenjem opisala sodelovanje z asistentom 
Darrenom Halfordom. Večkrat je poudarila, kako jo sodelovanje in 
skupno načrtovanje in poučevanje bogati, kako "raste", predvsem pa 
je izpostavila dejstvo, kako zelo so zadovoljni učenci. Darren prihaja iz 
Avstralije. V Sloveniji živi tri leta. Za njim sta dva meseca dela v 
osnovni šoli Brinje. 

Gdč. Polona je že imela izkušnjo z asistentom, kajti na šoli, na 
kateri je prej učila, so imeli zaposlenega asistenta za angleški jezik. Ni 
mu bila sicer mentorica, je pa imela z njim stike, poznala je delo. Ko 
se je na sedanji šoli pokazala možnost, da dobijo učnega asistenta, je 
to sprejela kot nov izziv. Kot željo, da nekaj naredi zase in seveda za 
učence. "Asistent mi predstavlja motivacijo, s tem imam možnost 
razvijati tudi svoje znanje angleškega jezika. Seveda imam veliko več 
dela s pripravami in skupnim načrtovanjem dela, vendar mi zadovolj
stvo učencev in moja osebna rast vse to povrnejo. Darrena imajo 
učenci zelo radi, uživajo, ure so bolj pestre in dinamične. Darren je 
preprosto osebnost, ki ga enostavno moraš imeti rad." Vsekakor je 
odnos učenec-asistent osnovan na drugačni osnovi kot odnos učitelj-
učenec. Asistent predstavlja učencem oporo, pomoč, zaupanje, ramo, 
na katero se lahko naslonijo. 

Anglisti se enkrat tedensko sestanejo, da skupno načrtujejo delo. 
Darren dela z vsemi učitelji anglisti enkrat tedensko. Kako se orga
nizira potek ure, se z učitelji dogovori na tedenskem sestanku. 
Asistent lahko med učno uro dela s šibkejšimi ali z učno sposobnejši-

N a j V a s n o v o leto n a s a n e h p o p e l j e , 

k i s s a m o s r e č o i n v e s e l j e m je p r e t k a n . 

Darren Halford Iz Avstralije 

mi učenci. Lahko se tudi dogovorijo, 
da s polovico učencev dela asis
tent, s polovico učitelj. Gdč. Polona 
je poudarila, daje zelo velik napre
dek opazen tudi pri učno šibkejših 
učencih, kajti ti učenci so začeli 
sodelovati, začeli so prositi Darrena 
za pomoč, ni jim ga nerodno pokli
cati in vprašati, seveda v 
angleškem jeziku. Asistent dela 
predvsem na področju rabe jezika, 
govora, izgovorjave, besedišča. 

Asistent sodeluje pri rednem, 
dopolnilnem in dodatnem pouku od 
tretjega do osmega razreda, seveda 
več z učenci predmetne stopnje. 
Sodeluje pri izvenšolskih dejavnos
tih, kot so angleška bralna značka, 
dramski krožek, angleški knjižni 
molj, izdaji časopisa v angleščini. Z 
mentorico skupaj pripravljata učence osmega razreda na tekmovanje 
iz angleškega jezika. "Korist" pa ima tudi celoten učiteljski zbor, kajti 
Darren za učitelje šole vodi tečaj angleščine, sodeluje pri pripravah in 
izvedbah ekskurzij. Predstaviti želi tudi deželo, iz katere prihaja, in za 
učiteljski zbor organizirati predavanje o Avstraliji. 

Darren prisostvuje in sodeluje tudi pri pouku "nejezikovnih" pred
metov. Tu gre za medpredmetne povezave, kamor spada sodelovanje 
z vsemi učitelji. Gdč. Polona je opisala primer prisostvovanja pri pouku 
gospodinjstva, kjer so pripravili sadno solato. Asistent jih je mimo
grede naučil angleških izrazov za opremo v kuhinji, sadje. Napisali so 
tudi recept v angleškem jeziku. 

Asistent je imel glede izbire interesne dejavnosti, ki naj bi jo vodil, 
proste roke. Takoj seje odločil za kriket. Njegove besede so bile: 
"Grosuplje will have a cricket team." (V Grosupljem bo kriket ekipa.) 
Kriket. Nekaj novega. Interesna dejavnost, ki jo imajo učenci zelo radi. 
19. oktobra so se že udeležili turnirja v kriketu, ki ga organizira 
angleška ambasada. Na turnirju so zmagali in se v šolo vrnili s 
povsem novo opremo za kriket. 

Ob koncu meseca mora mentorica na ministrstvo poslati poročilo, ki 
vsebuje natančne podatke o vseh urah, ki so bile v določenem mese
cu izvedene. Opisati mora delo asistenta in delo vseh učiteljev. 
Asistent je dolžan ob koncu šolskega leta napisati celoletno poročilo o 
poteku dela. 

Interesna dejavnost - kriket. 

Gdč. Polona je še dodala, da je začetek prvega leta dela z asisten
tom bolj namenjen uvajanju. Po dveh mesecih skupnega dela je 
povedala: "Moram priznati, da meje bilo pred začetkom šolskega leta 
kar malo strah. Vendar ko sem se srečala z Darrenom. je trema izgini
la. Sedaj pa čedalje bolj uživam. Pri delu sva se zelo dobro ujela." 
Seveda mora gdč. Polona tudi "skrbeti" za Darrena, mu razložiti celot
no organizacijo dela v šoli, šolski sistem v Sloveniji. Asistenti so imeli 
organiziran seminar, na katerem so jim asistenti z izkušnjami pred
stavili učno uro, načine dela pri učnih urah angleškega jezika, orga
niziran imajo tudi tečaj slovenskega jezika. 

V naslednji številki Grosupeljskih odmevov boste bralci spoznali 
učnega asistenta Darrena, njegovo počutje v grosupeljski šoli, sodelo
vanje z mentorico in celotnim kolektivom. Prav gotovo pa bo povedal 
kaj o svoji priljubljeni interesni dejavnosti, kriketu. 

Branka Škufca 

NEKAJ MISLI ŠENTJURSKIH UČENCEV OB ODPRTJU NOVE SOLE 
Na novi šoli imamo zelo pros

torno telovadnico, razrede in hod
nike. Imamo tudi veliko žog. V 
vsaki učilnici so televizor, video-
rekorder, grafoskop in radio. 

Žan Kadunc, 4. r. 

V novi šoli mi je všeč jedilnica 
in dobro opremljena velika 
knjižnica. 

David Belcar, 4. r. 

Všeč mi je bilo, ko sem 
nastopala. V šoli mi je zelo lepo. 

Eva Devetak, 1. r. devetletke 

Lepšo učilnico imamo in 
kotičke. Šola je velika, to mi je 

vsec. 
Aljaž Krizman, 1. r. devetletke 

V staro šolo ne bi šla več! 
Anja Ribič, 1. r. devetletke 

ŠOLA JE ZELO LEPA 

V novi šoli imamo veliko telo
vadnico. Radi se igramo in skače
mo. Ima tudi veliko luči. 

V njej smo imeli otvoritev. V 
knjižnici beremo in si sposojamo 
knjige. 

Jedilnica je zelo lepa. V kuhinji 
imamo dobro kuharico. Razredi so 
veliki. Imamo tudi svoje omarice. 

Sara Spasenlč, 1. r. 

SOLA DANES 

V novi šoli je veliko prostora, 
razredi so veliki in svetli. 

V stari šoli smo imeli razred na 
podstrešju, zdaj pa se učimo v 
velikem, lepem razredu. V njem je 
veliko luči, v vseh razredih so 
nove table. 

V novi šoli imamo garderobne 
omarice. Vanje spravljamo obutev 
in kratke hlače za telovadbo. 

Velika in prostorna je tudi naša 
telovadnica. V njej lahko igramo 
košarko, rokomet ali se gremo 
razne igre. 

Ta šola mi je res všeč. 
Klavdlja Mehle, 3. r. 

NASA SOLA 

Naša šola, stara šola 
nam premajhna je bila, 
zato so sklenili, 
da novo bodo naredili. 

Novo šolo so nam naredili, 
da v njej bi pridno se učili. 
Z velikimi okni brez polken nas gleda, 
po novih tablah veselo pleše kreda. 

V razredu si roke umijemo 
in v jedilnico zavijemo. 
Na stolčkih lačni obsedimo. 
Iz pekarnice še kruh dobimo. 

Gregor Doljšak, 3. r. 

CEMU VARNOSTNIKI V 
SLOVENSKIH OSNOVNIH ŠOLAH? 

Vsak dan ima več slovenskih osnovnih šol uradno zaposlene varnost
nike. Plačujejo jih lokalne skupnosti - občine. Varnostniki ponavadi stojijo v 
avlah naših osnovnih šol. Kakšna je njihova vloga, naloga, dolžnost in 
kakšne so njihove kompetence, ni nikjer zelo jasno določeno. 

- Ali naj varnostniki kontrolirajo, kdo prihaja v šolo? 
- Ali naj varnostniki rešujejo konflikte med učenci in učenkami? 
- Ali naj varnostniki preprečujejo nasilje, ki ga je vsak dan več v naših 

šolah?... 
Zdi »e , da smo varnostnike zaposlili v naših osnovnih šolah 

zato, ker učitelji niso kos, da bi v šolah zagotovili red, delovno dis
ciplino, dobro klimo in dobre odnose. Pa temu nI tako! 

Upam si trditi, da imamo v naših slovenskih osnovnih šolah v pretežni 
meri zelo dobre in kvalitetne pedagoške delavce, ki so vedno znali in 
zmogli s svojim strokovnim znanjem, ljubeznijo in pripravljenostjo skupaj z 
učenci in učenkami oblikovati tak šolski red, ki je zagotavljal prijetno počut
je vseh v šoli. Šolska pravila so bila jasna. Nastale probleme in konflikte pa 
so pedagoški delavci vedno znali reševati sproti z učenci, učenkami in nji
hovimi starši. Učitelji so opravljali dežurstvo na hodnikih pred poukom, med 
odmori in po pouku. Pri tem delu so pomagali tudi učenci in učenke višjih 
razredov. Učitelji so imeli ugled in avtoriteto. Učitelji in učenci so čutili pri
padnost šoli in bili ponosni na svojo šolo. 

Da imamo danes v slovenskih osnovnih šolah varnostnike, je kriva le 
nova šolska zakonodaja, ki jo je pripravilo Ministrstvo za šolstvo, pod vod
stvom ministra dr. Slavka Gabra. Sedanji koncept osnovne šole poudarja 
pretežno le izobraževalne cilje, vzgojni vidik pa je prepuščen posameznim 
učiteljem. Posledice take neurejenosti se kažejo v slabih odnosih med 
učenci, med učenci in učitelji, povečuje se nasilje med vrstniki... V razredu, 
kjer ni reda in discipline, tudi učitelj ne more kvalitetno izvajati učno-vzgoj 
nega programa. 

Za vse slovenska osnovne šole je Šolska pravila pripravilo Ministrstvo za 
šolstvo. Ta Šolska pravila pa v mnogočem prinašajo v šole nered in nedisci
plino. Pravilnik o pravicah in dolžnostih učencev prinaša zelo veliko pravic 
in zopet pravic. Mnogo manj govori o dolžnostih učencev, mi pa vemo, da 
pravice prihajajo iz dolžnosti. Najhujši vzgojni ukrep je le opomin. Vse vzgoj
ne ukrepe je potrebno ob koncu leta uničiti. To se mi zdi povsem nespre
jemljivo in je velika potuha učencem in tudi staršem. Ukinjeno je ocenje
vanje vedenja, kar je zelo velika škoda. Glede ocenjevanja znanja je nedo
pustno, da mora učitelj vnaprej določiti, kdaj bo učenec vprašan za oceno. 
To navaja naše učence na kampanjsko učenje in tako znanje je "hitro pri
dobljeno in tudi hitro izgubljeno". Učence moramo v osnovni šoli navajati 
na sprotno - redno delo, le tako se oblikujejo prave delovne navade. 

Pa še marsikaj je nesprejemljivega v obstoječih Šolskih pravilih. Na to že 
vseskozi opozarjajo mnogi ravnatelji in učitelji, a njihov glas ni slišan. 
Zavedati se moramo, da od prevelike demokracije do anarhije le majhen 
korak. Danes nekateri naši starši šoloobveznih otrok skupaj z otroki študi
rajo, kakšne pravice ima njihov otrok in pred otrokom kritizirajo učitelje. To 
je zelo slaba naložba v mladega človeka. Na srečo je takih staršev malo. 
Dobri starši se morajo zavedati, da imamo v družini vsak svoje dolžnosti, 
jasno oblikovane vrednote, ki jim družina sledi, in odgovornost vsakega 
člana. Šola pa naj bi bila velika družina, kjer so ravno tako jasno obliko
vana pravila, vrednote, cilji, dolžnosti in odgovornosti vsakega člana te 
velike družine. Vsa nesoglasja pa moramo reševati s pogovori, v katerem 
morajo sodelovati učenec, učitelj in starši. 

Obstoječa Šolska pravila učiteljem jemljejo ugled, avtoriteto in pristojnos
ti. Nujno je potrebno Šolska pravila v marsičem spremeniti in oblikovati na 
novo. Šola mora temeljiti na jasnih načelih in pravilih obnašanja, saj le tako 
zagotavlja varnost brez nasilja in varnostnikov. 

Sramotno za našo državo je, da moramo po osnovnih šolah imeti 
varnostnike. Varnostniki v osnovnih šolah so tujci, na silo postavljeni, ne 
poznajo življenja in dela šole in ne morejo odigrati pozitivne vloge pri vzgoji 
mladih. Prav pa je, da imamo na naših osnovnih šolah varnostne naprave, 
ki naj bi šole varovale vandalizma v času. ko nikogar ni na šoli. Šolske 
stavbe in šolska igrišča bi morala biti ponoči osvetljena. Potrebno bi bilo, 
da dežurni policisti občasno naredijo ponoči obhode okoli šol in šolskih 
igrišč. Ne rabimo pa varnostnikov v šolah v času pouka, ko so na šolah 
učenci, učitelji, kuharice, snažilke, hišnik... Vsi ti so sposobni, da s skupnim 
delom in odgovornostjo zagotovijo red in disciplino. 

Zato bi morali starši in učitelji zahtevati, da se varnostnike po slovenskih 
osnovnih šolah ukine. Starši in učitelji bodo lahko dokazali, da imamo v 
naši državi na srečo še vedno v veliki večini urejene družine, ki se zavedajo 
svojih dolžnosti pri vzgoji otrok in da tudi večina slovenskih osnovnih šol 
svoje poslanstvo odgovorno opravlja in sodeluje z družinami. Učenci in 
učenke pa bodo morali v večji meri kot doslej prevzemati dolžnosti in 
odgovornosti. 

Denar, ki ga občine namenjajo varnostnikom, raje namenimo otrokom iz 
socialno šibkih družin za šolsko prehrano. 

Angelca Ukovlč 

PRIHAJA CAS VESEUA, LJUBEZNI IN MIRU. 

V žel j i , da bi znali ta čudoviti čas živeti skozi vse leto In 
da bi se vsaj nekaj Izmed žel ja, kl si Jih v teh dneh vošči 
mo, tudi udejanjilo, se v imenu učencev In delavcev OŠ 

Brinje Grosuplje najtopleje zahvaljujem za dobro sodelo
vanje, moralno podporo In prizadevanja pri našem skup

nem delu vsem staršem, članom sveta staršev, sveta šole , 
občinskim svetnikom In strokovnim delavcem Občine 

Grosuplje, gospodu županu in vsem ostalim, kl ste v tem 
letu kakorkoli sodelovali z nami. Vsem želim topel In 

miren božič, v novem letu pa obilo zdravja, sreče In zado
voljstva, medsebojnega dobrega razumevanja In uspešne

ga sodelovanja. 

Irena Kogovšek, ravnateljica OŠ Brinje Grosuplje 



iMu wi mam 

10 let vrtca D0BREP0LJE 
Malo časa je vrtec v Dobrepolju, vendar letos praznuje prvi okrogel ljubilej 

- 10. obletnico. Hitro je minilo in če pomislim nazaj, sem vesela, da seje 
začelo. 

Pred desetimi leti je bila naša občina Grosuplje. Skupnost otroškega var
stva je skrbela za vrtce. Edini vrtec v takratni občini je bil vrtec Grosuplje, s 
svojimi enotami na vsem območju občine, razen v Dobrepolju. Kar naenkrat 
se je začelo govoriti o enoti vrtca Grosuplje v Dobrepolju. Verjetno so bile 
potrebe zanj že dalj časa, vendar za nas ni bilo preveč posluha v takratni 
občini. Kakorkoli že, glasovi so postajali vse močnejši in prišli so tudi do 
mene, ki sem bila takrat že vrsto let zaposlena v vrtcu Grosuplje. "Seveda, 
vrtec!" sem vzkliknila. "Sama prevzamem odgovornost, le omogočite mi. 
Vse, kar dajem otrokom v vrtcu Grosuplje, bom z veseljem ponudila otrokom 
v svojem kraju, kjer živim, vanj zaupam in si želim zanj napredka." 

Ni minilo dolgo časa, ko smo prešli od besed k dejanju. V Kompoljah, v 
prostorih šole se je našel prostor za vrtec. Odprla se je enota vrtca Grosuple 
z imenom Ciciban Kompolje. Stanovanjske prostore, ki jih je izpraznila 
upokojena učiteljica, so preuredili v bivanjske prostore vrtca. Izvajalci in kra
jani so trdo delali, da se je vrtec čimprej odprl. Tudi sama sem s takratno 
ravnateljico vrtca Grosuplje, Dragico Drobnič, spremljala delo in po svojih 
močeh prispevala, da je prišlo do čimprejšnjega odprtja. Oktobra 1993 smo 
vstopili v nove prostore vrtca. Sama bolj samozavestno, starši in otroci pa s 
strahom, kaj jih čaka, kako bodo preživljali dneve v vrtcu. Kljub vsemu so 
kar 24 otrok v starosti od 3 - 7 let starši vpisali v novi vrtec. Poleg njih so 
trije otroci prihajali v vrtec le v dopoldanskem času, ko se je izvajal program 
priprave na šolo, to je bilo med 8. in 11. uro. 

Delo ni bilo lahko. Pomočnica vzg. Andreja Prijatelj je sprejela delo v del
jenem času in je ob 5.30 vrtec odpirala ter ga ob 16.30 zapirala. Sama sem 
dopoldne izvajala vzgojni program za različno starost otrok, vključno s pro
gramom male šole. Skrbela sem za zadovoljstvo otrok in staršev ter širila 
dobre strani predšolske vzgoje in izobraževanja med občani. Bilo je naporno 
- vendar smo uspeli! 

Z velikim sodelovanjem s šolo, s takratnima učiteljicama go. Jožico Fabjan 
in go. Dušico Hočevar, smo premagali vse začetne težave in stopili na pot 
sodelovanja in prijateljstva. Kmalu smo začutili odnose dobrega partnerstva 
in sodelovanja. Otroci in učenci so se družili ob različnih priložnostih in se 
srečevali s starejšimi brati in sestrami. Vzgojni kader pa je poskrbel za 
druženja. Vse prireditve in srečanja tako s starši kot s krajani smo orga
nizirali skupaj - šola in vrtec Kompolje. Oblikovali smo celo svoj znak in ga 
poimenovali "Komoljček". 

Živeli smo kot velika družina in drug drugega bogatili, se srečevali s prob
lemi, jih skupaj reševali ter si delili mnenja. Tako otroci kot starši so to obču
tili in do danes te vezi ohranjajo. Še vedno je tam močno sodelovanje, kljub 
temu da se je zamenjal ves strokovni kader. Med tem časom je namreč 
prišlo do razdružitev občin in v novo nastali občini Dobrepolje je bil ustanov
ljen Javno-izobraževalni zavod OŠ Dobrepolje, ki je v svoje okrilje uvrstil tudi 
vrtec. Z novo nastalo občino in novim zavodom so se razširile potrebe po 
varstvu in vzgoji predšolskih otrok in 
prišlo je do izgradnje novega vrtca z 
jasličnim oddelkom. Vrtec se imenuje 
"Ringaraja." Z ustanovitvijo JVIZ OŠ 
Dobrepolje smo dobili tudi novega rav
natelja, ki ima posluh za potrebe vrtca, 
ki nas razume in nam stoji ob strani. Z 
njegovo pomočjo nam uspeva naša 
vizija o vključitvi čim več otrok v vrtec, 
v katerem se bodo dobro počutili, ki 
bodo prihajali in odhajali zadovoljni, 
skupaj s svojimi starši, so neposredno 
vključeni v vzgojni proces. Naš vrtec 
danes šteje na Vidmu 93 otrok v 
starosti od 1 - 6 let, v skupaj petih 
oddelkih in v Kompoljah en oddelek v 
starosti 3 - 6 let, skupaj 21 otrok. 

Cilji, za katerimi stremimo danes, so 
naslednji: upoštevanje otrokovih pravic 
in potreb, ugodna klima in kultura ter 
možnost za strokovno in osebno rast 
vseh zaposlenih, izkoriščanje naravne 
in kulturne danosti okolja za aktivne 
oblike učenja otrok za zdrav način živ
ljenja. 

Vse te cilje uresničujemo preko 
načel, ki jih predpisuje Ministrstvo za 
šolstvo, znanost in šport v kurikulumu 
za vrtce. Poudarki kurikuluma, kijih 
upoštevamo, so: procesnorazvojna 
naravnanost vzgojnih prizadevanj, pod
pora razvoja otrokovih osebnih last
nosti in potencialov, aktivno učenje 
otrok in možnost izbire med ponujeni
mi dejavnostmi, fleksibilno orga
nizirane časa in prostora, strokovna 
avtonomnost in odgovornost vrtca in 
strokovnih delavk. Glede na okolje z 
bogato kulturno dediščino si prizade
vamo za ohranjanje le-te. Tako je v 
vrtcu nastalo že veliko projektov z ljud
skim izročilom v sodelovanju z go, 
Ančko Lazar in Zagonskimi fanti, pa 
tudi s starimi starši naših otrok, ki poz
najo bogato ljudsko zakladnico. Zlasti 
vrtec Kompolje in PŠ Kompolje veliko 
sodelujeta z društvom podeželskih 
žena. 

Nazadnje naj omenim še občino 
Dobrepolje. ki je naš ustanovitelj in 
financer. Verjamem, da je skupna 
sredstva mnogokrat težko deliti glede 
na potrebe. Upam pa in vidim, da se 
naši občinski svetniki z županom 
zavedajo tudi pomena predšolske 
vzgoje in nas podpirajo pri našem 
delu, tudi v skrbi za bodoče občane, 
davkoplačevalce in ljudi, ki bodo 
gradili prihodnost naše občine. 

te 
ZATO TE 

SPOŠTUJEM 
(Medvešček) 

So ljudje, 
ki so hudobni 
Preveč jih je! i 

So ljudje, 
ki niso ne dobri, 

ne slabi. 
Ogromno jih je! 

So ljudje, 
ki so dobri. 

Tako malo jih je. 

So ljudje, 
ki so plemeniti in dobri, 

kot mamin kruh. 
Premalo jih je! 

In so ljudje, 
ki so najboljši. 

Dobri, kot mamin kruh, 
sposobni, da iz nič 

zlato naredijo 
in marljivi, kot čebele in 

mravlje. 
Teh je, kot prstov na 

eni roki! 

Ni važno ali si prvi ali 
peti, 

MED NJIMI SI. 
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Prijetne Božične 
praznike in srečno 

Novo leto 2004 
Vam želi jo 

otroci In kolektiv 
VVZ Kekec 
Grosuplje 

0 
? 

0 
Vodja vrtca: Marija Znldaršlč 
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A D V E N T N A S R E Č A N J A V 
G A L E R I J I G R A D B O Š T A N J 

V Galeriji Grad Boštanj 
zdaj že drugo leto pripravljajo 
adventna srečanja - letos pod 
skupnim naslovom, ki so si 
ga sposodili pri Franu 
Milčinskem Ježku - Prižgimo 
luč, ljudje! 

Gost prvega večera v 
soboto, 29. novembra, je bil 
Rafael Samec, mojster 
umetne obrti, ki se je v 
začetku svoje obrti ukvarjal s 
svečarstvom, zdaj pa pod 
njegovimi prsti vosek in 
parafin postajata prave 
kiparske skulpture. Tako se 
luč neposredno navezuje na 
njegovo ustvarjanje, nedvom
no pa mojster nosi veliko luči 
tudi v sebi. Doma je iz 
Ponikev v dobrepoljski občini. 
V programu so nastopili še 
Peter Perše s Koroške z 
milozvočnimi in razigranimi 
citrami ter tri dekleta (ki si
cer nastopajo v kvartetu) 
kljunastih flavt Prima vista 
(Prvič videno) iz Kranja z 
baročno obarvanimi skladba
mi. 

Drugi večer, v soboto, 6. 
decembra, je bil bolj 
etnološko obarvan. Na 
Miklavžev dan je o Miklavžu 
včeraj in danes spregovoril 
etnolog, dr. Boris Kuhar. 
Poleg njegovih lepih spomi
nov iz otroških let je bila lepa 
tudi sklepna ugotovitev, da 
se v današnjem času ob tej 
priložnosti pojavljajo 
dobrodelne prireditve, lepo 
pa je tudi, če sočloveku 
podarimo lepo besedo. 

Z velikim žarom so toplo 
presenetili z nastopom tudi 
mladi pevci in Instrumen
talisti (tokrat brez plesa) s 
Kopanja pod neutrudnim 
vodstvom Olge Grudnove in 
njenega moža Ludvika s har
moniko, ki so uglašeno zapeli 
in zaigrali nekaj ljudskih 
pesmi, na koncu še nekoliko 
modernejšo, lepo božično 

»PRIŽGIMO LUČ, LJUDJE!« 

skladbo. 
Na prav poseben, 

sodobnejši in humoren 
način pa sta nam pred
stavili izdelovanje zobo
trebcev in v ta prikaz 
vpletali razne doživljaje iz 
svojega življenja klinčarl-
ci »Slava in Francka« Iz 
Turističnega društva 
Velike Lašče. Tisti, ki 
smo se z izdelavo 
zobotrebcev srečali v 
otroštvu, smo se lahko 
prepričali, da poleg 
dobrih dialogov ženski 
zares obvladata vse faze 
izdelave zobotrebcev, 
vključno »z optimizacijo in 
racionalizacijo vred«. 
Slava (in Francka) jim! 

Prireditvi je vodila 
Barbara Potokar, sveče 
pa sta prižigala Ivica In 
Franc KrampelJ. 

Prav med natisom 
Grosupeljskih odmevov | 
pa bosta tretjo luč na 
adventnem vencu 
prižgala v soboto, 13. 
decembra, Stiski 
kvartet In dobrepoljska vokalna skupina Mavrica z božičnim 
koncertom. Prireditev bodo pripravili pod nadstreškom 
Grajskega vrta, kjer so pripravili tudi že vse potrebno za pri
hod Božička, ki bo prišel v soboto, 20. decembra. To soboto bo 
obiskovalcem »prižigal luč« priljubljeni igralec Pavle 
Ravnohrlb, z nJim pa bodo prišle tudi sestre Martina, Pavlina In 
Judita Kavčnlk z meditativnim plesom. 

Jože Mlkllč 

S T A R I N S K I 
P R E G O V O R I 
IZ V I Š N J E G O R E 

- Na zdravje vseh, ki imajo 
noge na tleh! 
- Dekle, ki se možl, mora imeti 
vsaj 1 cent (56 kg). 

- Ko greš na ojscet, moraš dva 
želodca s seboj vzet: enega 
imaš noter, zunaj pa enega za 
krofe. 
- Nevesta Je prinesla roge v 
jerbasu, tam jih je imela do 
velike noči , o veliki noči jih je 
pa ven vzela. 
- Prej je pripeljala nevesta 

roge v škr inj i , zdaj pa v komo
di. 
- Tega je samo toliko moža, 
kolikor ga Je žnldar naredil. 
- Drži se ga kakor Šuštarja 
smola. 
- Sosed je prva ž lahta. 
- Soseda rabi kot sol. 
- Gremo na Sela, da bo r't 

vesela! 
- Krava zato muka, ker hlapec 
po vasi uka. 
- Lačne nasitit, žejne napojit, 
nage pa po rit' nabit'! 
- Tagluhi prigliho najde. 
- Dober dan - Bug dej! 
- Višnja Gora je druga Kranjska. 
Pregovore zbrala Mihaela Zaje 

Knjižnica , 
J^pGrosuplje 
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V A B I L O V S E M , KI S T E Z E L J N I S M E H A I 
V avli šmarske šole letos ne bo take prireditve, kot ste Jo g! 

krajani Šmarja vajeni iz predbožlčnega času v preteklih 
letih. V žel j i , da ta čas preživite čim lepše In v veselem 
vzdušju, smo za vas pripravili prijeten večer nekoliko dru
gače. 

V ponedeljek, 22. decembra 2003, ob 19. uri i 

Igralno-pravlJIčna ura za malčke v Knjižnici Grosuplje. 

Naj vam lepota pisane besede, 
znanje in edenje z vseh področij 
človekovega ustvarjanja, ki je shran
jeno v knjižnici, v novem letu prinaša 
srečo v srcu in nasmeh na obrazu. 
knjižničarke Knjižnice Grosuplje 

nas bodo v avli šmarske šole zabavali trije igralci iz KUD a 
Podlipa-Smrečje. Uprizorili bodo tri monokomedlje Trilogija 
posebnežev 

Igrajo: 
Brivec - P r i m o ž P e č i r e r 

nori doktor - Borut K a v č i č 
kmet J o ž e - Janez Cankar 

Janez Cankar, ki ga vsi poznamo kot Jožeta Iz TV Dober 
dan, je Igralec In deloma tudi režiser, kar obeta uro In pol 
smeha. 

Vstopnice po 1500 SIT In po 1000 SIT (za osnovnošolce, M 
dijake, študente, upokojence) bomo od ponedeljka, 

15. decembra, dalje prodajali v šol i . Dopoldne v tajništvu, 
popoldne, od 17. do 18. ure, pa pri člstl lki Merlml Muhlč, 

Rezervacije na tel. št.: 787-54-85 

Želimo si in upamo, da vas bo čimveč, saj bomo denar od 
prodanih vstopnic namenili nakupu novega ozvočenja, 

ki ga nujno potrebujemo na vseh prireditvah. 
Za vse nas In vas bo polna avla naj lepše božično darilo. 

UČENCI IN U Č I T E U I ŠOLE ŠMARJE 



ŠTEFAN HORVAT IN NJEGOVA 206. 
SAMOSTOJNA LIKOVNA RAZSTAVA 

V Domu starejših občanov v Grosupljem je 4. decembra 2003 višnjan-
ski slikar Štefan Horvat, ambasador ljubiteljske likovne kulture, odprl 
svojo 206. razstavo slik in tako začel tudi praznovanja 50-letnice svojega 
likovnega ustvarjanja. Po pozdravnem nagovoru direktorja Doma sta
rejših občanov in nastopu Ženskega pevskega zbora Lastovke je slikarja 
in njegovo delo predstavila mentorica dr.dr. Branka Berce-Bratko. 

Rodil seje v Otovcih sredi Goričkega in 1961. leta prišel v Višnjo Goro, 
kjer se je takoj vključil v družbeno, kulturno in politično življenje. Svoje 
likovno znanje je kmalu začel prenašati na mladi rod v krožkih po šolah, 
ex temporih in tudi v svoji zasebni slikarski šoli. 

Ves čas je tudi sam ustvarjal, se razvijal, nadgrajeval svoje znanje. 
Poleg slikanja in grafičnih tehnik se je ukvarjal tudi s kiparstvom v glini 
in lesu. Štefan Horvat je tudi restavrator. Kot inovator na slikarskem 
področju se uveljavlja z energetskimi slikami, ki jih dela v oljni tehniki z 
uporabo puščavskega peska iz Egipta ali lave iz vulkana Etne. 

Po obisku Egipta je nastal opus energetskih slik. Na razstavi smo 
videli sliko Na vrhu Mojzesove gore, torej puščavski motiv, narisan z oljni
mi barvami v peščenih odtenkih in s puščavskim peskom. 

Sledilo je nekaj primorskih motivov. Zanimiva je slika koze iz Marezig, 
ki se obrača za gledalcem z glavo in telesom. Ob Dragonji je slikar obču
doval sončne zahode, za primerjavo pa je dodal še sončna zatona v 
Gozdu Martuljku in ob prekmurskem Bukovniškem jezeru, ki je znano po 
svojih 26 energijskih točkah. 

Štefan Horvat rad slika oblake in na podobi Ljubljanskega barja jih 
pokaže v najlepši luči. 

Razstavljene so tudi podobe Višnje gore, Bogenšperka, Otočca, Šentvi
da pri Ljubljani, zanimiva pa je podoba ruševin hiše, v kateri je ustvarjal 
slikar Ferdo Vesel. Iz ruševin Grumlofa simbolično poganja rastlina - novo 
življenje. Slika je iz ciklusa Slovenska kulturna dediščina. 

Med krajinami pa posebej izstopa tihožitje z vrtnicami. Rdeči cvetovi 
so simbol življenja, ljubezni in praznovanja. Slikar nam jih je skupaj z 
drugimi slikami podaril za lepši začetek vseh praznovanj, ki se nam 
bližajo ob koncu leta. 

Marija Samec 

Štefan Horvat skupaj z mentorico dr.dr. Branko Berce-Brat 
In direktorjem Doma starejših občanov Jožetom VjJ^fcrfom 
foto D. Samec. 
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Samo Vadnov In Buča 
- distribucija na sejmu knjig. 

NA POT DO KNJIGE - S KNJIGO NA 
POT 19. KNJIŽNI SEJEM V LJUBLJANI 

Za moto letošnjega knjižnega sejma so prireditelji izbrali misli o "poteh", 
ki so jih zapisali v svojih pesmih ustvarjalci Pesmi štirih, ki so letos prazno
vali 50-letnico izida te znamenite in prelomne pesniške zbirke. Na uvodni 
prireditvi v Linhartovi dvorani Cankarjevega doma, slavnostni govornik je bil 
premier Anton Rop, so podelili < 
Schwentnerjevo nagrado s področja 
založništva in knjigotrštva, ki jo je pre
jel Niko Grafenauer za svoje dolgolet
no uredniško, izdajateljsko, pesniško 
in pisateljsko delo. 

Knjižni sejem je dogodek in doga
janje, je praznik slovenske knjige. 
Organizirata ga vsako leto Strokovno 
združenje založnikov in knjigotržcev 
pri GZS ter Cankarjev dom. Vsako 
leto je več obiskovalcev, saj se ponud-
ba in vsebina sejma vedno znova pre 
navijata, nadgrajujeta in presenečata 
z vedno svežimi zanimivostmi. 

Na domiselnih razstavnih prostorih 
založniki ponujajo knjižne novosti in 
starejše uspešnice, vse s sejemskim 
popustom. Tu smo kot vsako leto 
srečali dva naša občane: gospoda 
Sama Vadnova z njegovim knji
gotrškim podjetjem Bučo in 
Frbežarjave z Založbe Mondena. 
V odprtem kotičku avle obiskovalci 
lahko spremljajo živahne debatne 
kavarne s temami o knjigah in s 
spodbudami k zvedavosti in branju. 
Založniška akademija je povabila tudi 
goste iz tujine, ki so spregovorili o 
aktualnih strokovnih temah. 
Predsednik Evropskega združenja 
založnikov je že na uvodni slovesnosti 
povedal, da se nam Slovencem, vsaj 

kar se knjig tiče, ni treba ničesar Mondenlna stojnica na 
sramovati ob vstopu v Evropo. Tudi knjižnem sejmu. 

prireja 

NOVOLETNI GALA 
OPERNI KONCERT 

v špor tn i dvorani Brinje 
v soboto, 28. decembra 2003, ob 18. url 

Program: 
G. BIZET: CARMEN - uvertura 

G. ROSSINI: SEVIUSKI BRIVEC - arija Figara 
G. PUCCINI: GIANNI SCHICCHI - arija Laurette 

G. PUCCINI: TURANDOT - arija Kalafa 
G. VERDI: MOČ USODE - arija Leonore 
G. VERDI: TRUBADUR - arija Azucene 

G. VERDI: RIGOLETTO - kvartet 

C. M. V. VVEBER: ČAROSTRELEC - arija Anneliene | 
G. VERDI: RIGOLETTO - arija Vojvode 

G. ROSSINI: SEVILJSKI BRIVEC - arija Berte 
J. OFFENBACH: CAN-CAN - orkester 

J. OFFENBACH: HOFFMANOVE PRIPOVEDKE - duet 
F. LEHAR: VESELA VDOVA - arija Danila 
F. LEHAR: VESELA VDOVA - arija Vlllje 

F. LEHAR: VESELA VDOVA - duet 

G. VERDI: TRAVIATA - Napltnlca 
J. STRAUSS: RADETZKY MARŠ 

Solist i : OLGA G R A C E U - sopran, 
KATJA PERGER - sopran, 

MIRJAM KALIN - mezzosopran, 
MIRO SOLMAN - tenor, 

ZDRAVKO PERGER - bariton 

S i m f o n i č n i orkester: CAMERATA LABACENSIS S 
Dirigent: IGOR ŠVARA 

GROSUPELJSKI 
VESELI DAN KULTURE 

Božični čas je čas pogleda v svojo duhovno notranjost, 
j Je tudi čas pričakovanja novega leta. Z upanjem, da bi v novem | 
j letu zagotovo uspeli uresničiti tisto, kar prej nismo zmogli in I 

znali, nas navdaja ta božični čas. Z upanjem, da bomo uspeli | 
sebi in drugim ustvariti leto, ki se ne bo nikoli več ponovilo, | 

ki pa bo za vedno v sebi nosilo lep spomin na doživeto, i 

Zato Vam, drage občanke in občani, 

želimo blagoslovljene božične praznike. 

V letu 2004 pa veliko sreče, zdravja in uspehov. 

Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI pa želimo vsem občankam in 
I 

občanom občine Grosuplje veselo in lepo praznovanje praznika. § 
0. 

Kulturno - raziskovalno društvo TURENČEK, Šmarje Sap 

Že četrto leto se na pobudo ministrstva za kulturo ob obletnici 
Prešernovega rojstva vrstijo po vsej Sloveniji različne kulturne prireditve. 
Gledališke in lutkovne hiše, kinodvorane, muzeji, galerije, literarni večeri, 
koncerti in druge oblike kulturnega ustvarjanja privabljajo številne obisko
valce na svoje brezplačne prireditve. Tudi Grosuplje s svojo bogato kulturno 
dejavnostjo, predvsem pa z novo prenovljeno avlo kulturnega doma, poskr
bi, da na 3. december razveseli ljubitelje kulture. Tako je svoj slavnostni 
nagovor začela gledališka igralka in režiserka, gospa Simona Zore Ramovš, 
ki je pozdravila navzoče v dvorani prelepo osvetljenega kulturnega doma. 
Goreče svečke pred vhodom so opozarjale na še eno pomembno prireditev 
z naslovom Ljudje, prižgimo luč, ki je istočasno potekala v Ljubljani ter je 
povezala rojstni dan Franceta Prešerna in pesem Frana Milčinskega -
Ježka. 

Kulturni večer v Grosupljem so s fanfarami začeli in nadaljevali člani tro-
bilnega kvarteta Chorus iz Šmarja-Sapa. Predstavil jih je vodja in predsednik 
društva Jernej Kralj. Uvodne besede o pomembnosti kulture v kraju je z 
interpretacijo Prešernove Turjaške Rozamunde med poslušalce ponovno 
prenesla igralka Simona Zore Ramovš. Prvič seje na grosupeljskem odru 
predstavila tudi vokalna solistka Nataša Loborec Perovšek, kije ob sprem
ljavi moža zapela nekaj Prešernovih uglasbenih besedil. Za njo so pod vod
stvom zborovodkinje Mojce Intihar nastopile še pevke nekoč dekliškega 
okteta, danes pa žene in matere, ki jih druži petje v vokalni skupini Viva vox. 

Vodja Javnega sklada za kulturne dejavnosti, gospa Tatjana Lampret, je 
vse navzoče povabila v avlo kulturnega doma, kjer so tamburaši iz Račne z 
glasbo odprli kiparsko razstavo akademskega kiparja in slikarja Borisa 
Prokofjeva. O kipih m dolgoletnem ustvarjanju je spregovoril umetnik sam. 
Dvajset kipov, narejenih v glini in bronu, predstavlja simbole življenja, člove
ka in pravljičnih bitij, ki jih je umetnik ustvaril z mislijo na svojo družino. 

Akademski kipar Boris Prokofjev je bil rojen 23. novembra 1943 v 
Ljubljani. Študiral je na ljubljanski Akademiji za likovno umetnost pri profe
sorjih Zdenku in Borisu Kalinu ter Slavku Tihcu. Po diplomi (1973) je 
samostojno razstavljal v Sloveniji in tujini. Za svoje skulpture uporablja najra
zličnejše materiale: les, glino, bron... Je avtor imenitnih kipov velikih mož: 
Josipa Jurčiča na Muljavi in Janeza Ciglerja v Višnji Gori. Poznamo ga tudi 
po sodelovanju na tradicionalnih srečanjih slikarjev (Ex tempore Muljava), 
kiparskih delavnicah in vsestranskemu delu z mladimi. V svojih kiparskih 
stvaritvah se je v dolgoletnem ustvarjanju povzpel do svojske formalne 
avtonomije in do lastnega izraza. 

Barbara Rlgier 

evropske študije ugotavljajo izrazito slabe bralne navade, tako da je tudi 
Evropska zveza začela posebno kampanjo. 

Poseben čar letošnjemu sejmu je dala razstava miniaturnih kVijig, ki jih 
zbira dr. Martin Žnideršič. Videli smo miniaturno mezopotamsko ploščico iz 
pred več kot 4000 let, zapis na prerezanem riževem zrnu in še zadnjo 
posebnost, 0,90 mm veliko knjižico z natisnjeno novelo A. P. Cehova. 

Šolski knjigosled je tudi letos popeljal šolsko mladino od založbe do 
založbe, ki so z usposobljenimi mladimi animatorji predstavljale knjižne 
zbirke in novosti in poskušale mlade bralce pritegniti tudi z darilnimi čeki 
za branje, ki so jih lahko vnovčili ob nakupu knjig. Tako za mlade kot stare
jše obiskovalce pa so ves čas potekale tudi igre, glasbene predstave, lite
rarne učne ure, predstavitve knjig in projekt Eurotrans, humanistična vzgo
ja proti ksenofobiji za srednješolce. 

In kaj smo zanimivega srečali s področja našega domoznanstva? 
Mohorjeva družba iz Celja je izdala slikanico Veselo miklavževanje naše 

knjižničarke Ksenije Medved. Zgodbi o prihodu Miklavža, ki se kdaj želi 
tudi pokazati otrokom, sledi v knjigi še igrica. Pri založbi Kmečki glas je 
izšla kuharica Štajerska kuhinja dr. Borisa Kuharja. V njej predstavi 
značilne jedi za pomembnejše praznike in vsakdanje jedi te pokrajine. Na 
avstrijskem Koroškem pa živi naš rojak Šmarčan doktor France Vrblnc. 
Pri založbi Družina iz Ljubljane je izdal knjižico 365 X slovensko, z jezikov
nimi kotički skozi vse leto. V cerkvenem listu krške škofije Nedelja že 13 let 
izhaja njegova rubrika Jezikovni kotiček in od tu je izbral 365 primerov 
napak, ki jih delajo pisci in govorci v slovenskem jeziku. Na nevsiljiv način 
svetuje boljšo, pravilnejšo obliko. Slovenščina bo kmalu eden od uradnih 
jezikov Evropske unije - z njo se predstavljamo svetu, zato avtorju ni 
vseeno, kako se bomo pokazali v širši evropski javnosti. 

Med nagrajenimi knjigami posebej izstopajo v kategoriji umetniških 
monografij in bibliofilskih izdaj Zbrana dela Primoža Trubarja, za katere ima 
veliko zaslug tudi Mihael Glavan. 

V šolskih učbenikih za slovenski jezik Slovenščina za vsakdan in vsak 
dan za 5.,7.,8. in 9. razred srečamo ilustracije Šmarčanke Suzane Bricelj 

Grosupeljska založba Mondena je na svojih policah ponujala v branje 
med drugimi knjigami tudi roman grosupeljskega pisatelja Gorana 
Gluvlća Na cesti, ki je izšel že spomladi in je v naši knjižnici zelo iskan. Tik 
pred sejmom pa je izšel še zgodovinski roman Ivanke Mestnik Grenki 
kruh. Osrednji junaki so Podbregarji. furmani pa tudi dobri livarji ter mode
larji v železarni na Dvoru. Z železarno doživljajo vzpone in padce. Propad 
železarne prinese v Krajino revščino in moški so se začeli izseljevati v tuji-

Dr. Petra Ceferln Je na tiskovni konferenci predstavila svojo doktorsko 
disertacijo o finski arhitekturi, ki Je Izšla v knjižni Izdaji. - foto D. Samec. 

no, doma pa so ženske stežka preživljale številne družine. Knjiga torej 
opisuje čas in dogodke, ki so vplivali na življenje ljudi v širšem porečju 
Krke. 

V nagrajeni knjigi Zemlja pod našimi nogami, arheologija na avtoces
tah Slovenije, najdemo podatke tudi o izkopavanjih pri Paradišču. v 
Podsmreki pri Višnji Gori, v Ivančni Gorici, na Mrzlem polju pri Ivančni 
Gorici in na Studencu pri Stični. Tudi knjiga Slovensko domobranstvo 
posega na naše področje. 

Malo pred knjižnim sejmom pa je svojo tiskano verzijo doktorata (v 
angleščini), zagovarjano na Fakulteti za arhitekturo v Ljubljani, predstavila 
naša krajanka dr. Petra Ceferln V disertaciji govori o finski arhitekturi in 
o poti, ki je pripeljala do sedanjega fenomena finske arhitekture v svetu. 

Kot vsako leto je bila vključena v sejemsko ponudbo tudi dražba starih 
knjig, ki so bile do petka razstavljene na posebnem oddelku, da si jih je 
lahko vsak ogledal. Za naše domoznanstvo sta bili predvsem zanimivi dve 
knjigi: Bevkova Pastirčki pri kresu in plesu, ki jo je 1920. leta likovno 
opremil France Kralj in Sreča v nesreči Janeza Ciglerja. ki je v samozaložbi 
izšla 1836. leta. 

Ljubezenska zgodba med ljudmi in knjigami, kot seje duhovito izrazil 
založnik Rudi Zaman, pa se nadaljuje, na knjižnem sejmu in po njem. 

Marija Samec 



POTEPANJE PO EGIPTU 
Začeli smo se premikati zelo počasi. Šla sem na balkon { K ) . d G l ) 

in pogledala, kaj se dogaja. Zapornice. Vse ladje so se 
morale postaviti v vrsto. Kar je trajalo. To pa so izkoristili 
trgovci na čolnih. Približevali so se ladjam, tudi naši. Ko so bili dovolj blizu, so 
začeli metati izdelke, ki so jih prodajali, na balkone ladje. V prvo nadstropje. 
Pa v drugo. Stala sem in gledala. Kako precizno so metali. In se pogajali za 
ceno. "Kupec" si je izdelek ogledal in če je bil z njim zadovoljen, je vrgel nazaj 
v čoln denar, sicer pa je vrgel izdelek nazaj. Trgovci so računali na kupčevo 
poštenost. Če mu ne bi vrgel izdelka nazaj, mu ne bi mogel popolnoma nič. 
Prodajali so predvsem prte in prtičke, take in drugačne. Ko sem to opazovala, 
je marsikateri prt priletel tudi v vodo. Predvsem, ko so jih kupci metali nazaj. 

Ko smo bili že čisto pri zapornicah, so se morali trgovci umakniti. Skoraj 
ustavili smo se. Na zapornicah so sedeli in se sprehajali vojaki. Mladi fantje. 
Stala sem na balkonu. Vojaki so hoteli vzpostaviti stik z nami. Njihova 
angleščina ni bila najboljša. Vendar razumela sem, kaj hočejo. Prosili so nas 
za kemične svinčnike in šampon ali milo. Kako mi je bilo hudo. Da te odrasla 
oseba prosi za kemični svinčnik in šampon. Seveda sva s sestro in prijateljico 
vrgli šampon in kemični svinčnik. Pa še eden. Tudi ta je prosil. Nam je že 
zmanjkalo. Kako žalostno. Nisem več imela. Šla sem v sobo. In razmišljala. 

Kosilo. Vožnja do Luksorja. Izstopili smo. Luksor. Znamenit tempelj. Tik ob 
bregu. Že pogled z ladje meje impresioniral. Posvečen Amonu. Gradili in širili 
so ga več stoletij. Zopet prefinjeno stebrišče, sestavljeno iz "papirusovih" ste
brov. Orjaški kipi Ramzesa II. 

Popoldne nismo izpluli, zato smo lahko ostali na kopnem. Imeli smo pros
to. Naša skupinica seje odpravila v muzej mumificiranja. Videli smo mumijo, 
orodje za mumificiranje, mumificirane živali, predmete, ki so jih našli poleg 
mumije, sarkofag. V muzeju je vse zelo natančno prikazano in napisano. Po 
muzeju se sprehajajo tudi vodiči, ki ti z veseljem odgovorijo na zastavljena 
vprašanja. Mi smo naleteli na prijazno gospo, ki je vse razložila in zadostila 
naši radovednosti. 

Večerja. Ena naša "egipčanka" je ravno danes praznovala rojstni dan. Vsi 
delavci v kuhinji so "priplesali" v jedilnico s torto. Ji voščili. Zapeli Happy birth-
dav. Nato pa še happv birthdav v slovenščini. Ples. Cela jedilnica je plesala. 
Nisem še povedala, da Slovenci nismo bili edini potniki. Na ladji so bili tudi 
Francozi, pa Italijani. Po zabavi v jedilnici je sledila še zabava na ladji. 
Trebušna plesalka. Moški s kačo. Kakšna predstava! Kača je večkrat "ušla" 
med gledalce. To je bilo kričanja in cviljenja. Nekateri pa so bili pogumni. Dali 
so si jo okrog vratu. Po trebuhu jim je lezla, pa skozi rokav,... 

Po zabavi sem se tudi sama peljala s kočijo. Vožnja s kočijo ni bila v progra
mu našega potovanja. S prijateljico sva spoznali domačina, lokalnega vodiča, 
s katerim sva se družili ob večerih in tako videli in zvedeli marsikaj zanimive
ga, kar sicer ne bi. Med drugim je bila tudi vožnja s kočijo. Po prijetnem 
večernem klepetu z "najinim" Egipčanom in pijači v coffee shopu, smo se 
odpravili nazaj proti naši ladji. Od natrpanega urnika, zgodnjega vstajanja, 
veliko prehojenih poti, premalo spanja, sem bila resnično utrujena, noge sem 
imela zatekle in omenila sem, da me bolijo noge. Najin prijatelj se je ustavil, 
šel do kočijaža in že v naslednjem trenutku sva s prijateljico sedeli v kočiji. In 
prav "luštno" je bilo. Večer, zvezde na nebu, peketanje kopit, kočijaž, prijetna 
družba, klepet. 

Vrnitev na ladjo. Zadnja noč na ladji. Zajtrk. Nato pa v izposojevalnico 
koles. Ko smo prišli v izposojevalnico, mi je zastal dih. Kakšna kolesa! Kup 
koles in to takih koles, ki so pri nas na odpadu. Najprej sem pomislila, kako 
se bom pa vozila s takim. Vendar če se Egipčani, se bomo pa še mi. Vsak si 
je vzel kolo in se najprej peljal po ulici gor in dol, da si videl, če je v voznem 
stanju. Če je bilo slučajno kaj narobe s sedežem, verigo, krmilom, je delavec 
v izposojevalnici malo "pošraufal" ali pa ti dal drugo kolo. Skupno smo se 
odpeljali do nekaj kilometrov oddaljenega templja v Karnaku. Kolesa smo 
parkirali pred vhodom, nič jih nismo zaklenili. 

Tempelj v Karnaku. Tudi posvečen bogu Amonu, kot že omenjeni tempelj v 
Luksorju. Gospodarju vetrov in zraka. K njemu vodita dve aveniji, obdani s 
sfingami z ovnovimi glavami. Tudi ta tempelj so posamezni faraoni širili in 
dodajali posamezne elemente. Res je ogromen. Porabili smo precej časa, da 
smo se sprehodili po celotnem templju. Med drugim je znotraj templja umet
no jezero. Videli smo orjaški kip Ramzesa II, pred katerim stoji ženska. Nekje 
v sredini templja je kip skarabeja. Vodič, nam je povedal, da se enkrat teče 
okrog za srečo, trikrat za poroko in sedemkrat za prvega otroka. Stala sem 
ob kipu in opazovala turiste. Seveda so tekli okrog. Tudi sestra in prijateljica 
sta tekli, jaz sem ju pa snemala. Že med tekom ju je ustavil moški in povedal, 
da tečeta v napačno smer. No, pa še enkrat. Samo, da bo držalo! Templja v 
Luksorju in Karnaku sta bila povezana s štirimi kilometri dolgo avenijo sfing. 

(se nadaljuje) - Branka Škufca 
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ali: »Pravljice«, ki so se 
zapisovale ne samo na moji 
duši, ampak številnim sodelu
jočim In srečujočim se v gasil
stvu, kulturi, glasbi, v krajevni 
skupnosti, v občini, pa pri delu 
v geodeziji, gradbeništvu, 
urbanizmu in založništvu ter 
nenazadnje tudi v občinski poli
tiki. Če vas zanimajo, jim pris
luhnite! 

1979 
- Zagraški gasilci smo sodelovali 

v širši akciji Nič nas ne sme pre
senetiti - NNNP. 

- Občina je izdelala program za 
socializacijo Romov, ki pa ni bil 
izveden. 

- Kulturno društvo Škocjan je 
igralo igro Utopljenca, Šmarje-Sap 
Uro naših dni, Mlačevo pa 
Samorastnike. 

- Ob velikih poplavah je zalilo 
tudi Komunalno podjetje in 
Kovinastroj. 

- Sprejetje bil dopolnjen urbanis

tični program in urbanistični red, ki 
je opredelil potrebne površine za 
posege v prostor za razvoj 
posameznih dejavnosti. 

- Ljubljanske mlekarne so 
pripravljale načrte za novi hlev in 
druge objekte na posestvu v 
Boštanju. Načrtovali so tudi sušilni
co za žito, štiri samostojne silose 
za žito, tri silose za močna krmila 
in še nekatere druge pomožne 
objekte, ki pa niso bili nikoli zgra
jeni. 

- Trgovsko podjetje Tabor je načr
tovalo izgradnjo veleblagovnice. 
Med možnimi lokacijami so se 
ogrevali za območje sedanjega 
vrtca pri starem gasilskem domu 
ali pa nekoliko višje proti Jerovi 
vasi, še najbolj verjetna pa je bila 
lokacija med takratno postajo mi
lice in upravo Gradbenega podjetja 
Grosuplje. 

10. junija so se v Škocjanu 
odločili za samoprispevek. 

- Ponovno so obljubili, da bodo 
začeli z deli na cesti od Mlačevega 

do Račne. Na uresničitev obljube 
pa so Radenčani in ostali morali 
počakati še več kot deset let. 

- V Grosupljem seje začelo z deli 
za drugi vrtec pri upravi 
Gradbenega podjetja Grosuplje. 

- Območna vodna skupnost 
Ljubljanica-Sava je namenila znat
na sredstva za grosupeljsko čistilno 
napravo in vodooskrbo. 

- Na Mlačevem je prišlo do ideje, 
naj se posodobi gasilski dom, ki 
naj bi postal družbeni dom. 
Sočasno naj bi se z odrom za kul
turno društvo gradila tudi sejna in 
mladinska soba. Slednja naj bi 
služila tudi za garderobo. 

- 18. avgusta smo pobirali denar 
po hišah v Zagradcu za dodatni 
prispevek za izdelavo vaške mete
orne kanalizacije. 

- 9. oktobra - Razgovori na KS o 
izvedbi meteorne kanaliazcije v 
Zagradcu so trajali precej časa. 
Tega dne pa je predsednik sveta 
KS Mlačevo Stane Držek podpisal 
naročilnico za rovokopač in nabavo 

betonskih cevi, kar je pomenilo 
zeleno luč za začetek gradnje. 
Ostalo smo izvedli sami vaščani. 
Izkop in polaganje sta sorazmerno 
lepo tekla, razen nekaj deževnih 
nalivov, ki so nam ponagajali, še 
najbolj v jarku sredi vasi za gasil
skim domom. Vaščani so opravili 
okoli 2000 prostovoljnih delavnih ur 
ter še veliko strojnih ur s traktorji in 
drugimi stroji in napravami, kijih 
nismo evidentirali. - Če bi čakali na 
rešitev z občine, bi še danes bili 
brez kanalizacije.Ob zaključku grad
benih del smo koncem novembra 
(dan republike!) pripravili proslavo s 
priložnostnim skečem, ki je na 
humoren način karikiral dogajanja 
ob sami izgradnji kanalizacije. 

- Na Radenskem polju so bile v 
jeseni velike poplave. 

- V Grosupljem so gradili obvozno 
cesto čez Mrzle njive (Zupančičeva) 
in preurejali križišče pred staro obči
no, kjer danes stoji nova občina in 
Adamičev center. 

Jože Mlkllč 

Sredi novembra sta v krogu 
svojih najbližjih proslavila Izje
men življenjski jubilej - 50 let 
skupnega zakonskega življenja 
- Stane in Ančka Rejc z Zgornje 
Slivnice. 

Stane in Ančka sta kot mož in 
žena v pol stoletja prehodila pestro 
in naporno pot. Spoznala sta, daje 
zakonska zveza kot delovni dan, 
skozi katerega sreči in veselju delajo 
družbo tudi mnoge skrbi, odrekanja 
in preizkušnje. Stane in Ančka sta 
vzdržala. Težave, s katerimi sta se 
srečevala, sta zmogla premagati z 
ljubeznijo, pogovorom ter priprav
ljenostjo potrpeti, pomagati drug 
drugemu in tudi odpustiti. 

Stane se je kot tretji otrok v družini 
rodil leta 1928 na Zgornji Slivnici. Še 
kot dojenček je izgubil mamo. Le-to 
sta mu nadomeščali sestri, pomagali 
pa so jima tudi dobri sosedi 
Tomaževi. Zaradi slabih razmer v 
družini je bilo samoumevno, da se je 
Stane že zelo mlad zaposlil. Pod 

težkimi pogoji je kruh kar 24 let služil 
v rudniku Barit na Škofljici. 

Ančka seje rodila leta 1930 v 
Ponikvah pri Dobrepolju. Izhaja iz 
družine, v kateri je bilo kar deset 
otrok. 

Stane in Ančka sta se spoznala 
leta 1953 ter se še istega leta vzela 
in si obljubila večno zvestobo. V 
zakonu so se jima rodile tri hčerke, ki 
sta jih vzgojila v spoštovanju do 
sočloveka. 

Ob skromnemu življenju na kmetiji 
sta dočakala zlato poroko ter si po 
50-ih letih skupnega življenja vsa 
srečna zopet rekla "DA". Slovesno 
mašo ob njuni zlati poroki je v farni 
cerkvi v Šmarju-Sapu vodil župnik 
Jože Mrvar. Med številnimi svati sta 
bila Stane in Ančka najbolj vesela 
svojih vnukov in pravnukov. 

Zlatoporočenca preživljata jesen 
življenja in uživata zaslužen mir na 
svojem domu na Zgornji Slivnici. Še 
na mnoga leta, zlatoporočenca! 

Sonja Boh 

GROSUPLJE, 
KDO BO TEBE LJUBIL? 

(osebno razmišljanje 40) 
Večkrat se peljem mimo nogometnega igrišča Brinje v Grosupljem 

in pri tem ugotavljam, kako nedorečen je v Grosupljem prostorski plan 
za ureditev športnih površin. 

Največ športnih aktivnosti je v zaprtih dvoranah pri osnovnih šolah, 
pa tudi na zunanjih igriščih pri šolah. Začasne tribune pri nogomet
nem igrišču Grosuplje že same po sebi govorijo, da je to igrišče samo 
prehodna ali začasna faza pred dokončno rešitvijo. 

Ker morata država in občina v letu 2004 sprejeti ustrezne akte o 
namembnosti prostora, mislim, daje skrajni čas, da tudi občina 
Grosuplje, posebno pa vsa športna javnost in mladina opozorijo, da 
se problem prostorske ureditve športnih površin v kraju Grosuplje 
ustrezno dolgoročno uredi v urbanistični zasnovi kraja. 

Kje torej naj bi bilo dolgoročno športno rekreacijsko središče 
bodočega mesta Grosuplje? Verjetno bo odgovorov in predlogov 
veliko. Ko sem slišal za novico, da Republika Slovenija ukinja 
naborniški sistem za svojo vojsko, je nedvomno ena od možnih lokacij 
tudi sedanja celotna ali samo delna površina vojašnice. Prednost te 
lokacije je ustrezna oddaljenost od naselja, zelene rekreativne 
površine v gozdu in ob gozdu in urejena infrastruktura: ceste, elektri
ka, vodovod, kanalizacija, telefonija. Delno pa bi se lahko takoj aktivi
rale tudi obstoječe vojaško skladiščne in druge stavbe v tem območju. 
Celo nekaj igrišč je že urejenih. 

Menim, da bi bilo prav, da se razmisli o tej lokaciji, se dogovori z 
lastnikom ozemlja, to je država in pripravi ustrezne študije, ki bodo 
lahko osnova tudi za koriščenje sredstev strukturnih skladov iz 
Evropske unije. Razmislimo o tem! Korajža velja. 

Anton Žitnik 

RAZPIS - ROCKAJADA 2004 

Obveščamo vas, da bo Prosvetno 
društvo Vodice organiziralo festival 
ROCKAJADA 2004 (osmi po vrsti), ki 
bo 21. 2. 2004, ob 19. uri, v dvora
ni KD Vodice. Namen festivala je 
promocija mladih ročk skupin. Vsi 
želni zabave in uspeha si za nadalj
nje informacije lahko pogledate 

spletno stran http://www.rockaiada.com. Tam boste našli poleg opisa 
dogajanja iz prejšnjih let tuđi navodila glede same prijave za tekmovanje. 
Vzporedno s koncertom poteka tudi natečaj fotografije ROCKAJADA 2004. 

Vabljeni vsi z vsaj malo fotografske žilice! 

http://www.rockaiada.com


KORAK ZA 
GROSUPELJSKE ODMEVE (PETIČ) 

To pot bi Vam, spoštovani bralci, 
(še posebej pa vsi tisti, ki za časopis 
Grosupeljski odmevi pošiljate 
kakršno koli gradivo za objavo) želel 
predstaviti nekaj tehničnih navodil 
za besedila, fotografije in druga 
gradiva, pa nekaj tudi o rokih in 
načinih oddaje le-teh. Ker pa me 
nekateri še vedno sprašujete, kaj 
lahko objavljate brezplačno, pa 
navajam nekaj tudi v zvezi s pravica
mi za brezplačne objave. 

TEHNIČNA NAVODILA 
ZA PRIPRAVO BESEDIL 
Nenapovedane prispevke bodo 

avtorji predali v kratki obliki. V 
skladu s programsko zasnovo in 
uredniško politiko bomo vsa 
nenaročena besedila, ki bodo daljša 
od 1800 znakov, zaradi pomanjkan
ja prostora krajšali. 

Prispevke v digitalnih oblikah je 
treba oddati v RTF, TXT ali DOC 
zapisih. 

Prispevki, natisnjeni na papirju, 
morajo biti zaradi optičnega prepoz
navanja besedil printana v velikosti 
12 (do max 16) pt ARIAL ali TIMES 
NEW ROMAN fontih in dovolj 
močnem temnejšem natisu brez 
kakršnih koli barvnih in drugih 
okrasnih podlag. 

Krajši, na roko napisani prispevki, 
naj bodo čitljivi. 

TEHNIČNA NAVODILA ZA 
FOTOGRAFIJE IN OSTALO 
SLIKOVNO GRADIVO 
Fotografije, risbe in ostalo 

slikovno-grafično gradivo bodo 
posredovali na mediju, ki gaje 
mogoče skenirati na ploskovnih 
skenerjih, le izjemoma so lahko tudi 
diapozitivi ali negativi. 

Digitalne fotografije naj bodo 
zapisane v JPG (brez stiskanja) ali 
TIF zapisu, 300 dpi, barvne v CMYK 
razslojitvi. 

Najmanjša ločljivost glede na 
želeno velikost objave in motiv mora 
biti 180 dpi. 

ODDAJA GRADIV 
Spoštovane dopisovalce, 

oglaševalce in vse druge 
sodelavce obveščamo, da bomo 
po novem letu (nenapovedane) 
prispevke za objavo prejemali 
za tekoči mesec do PRVEGA 
PETKA V MESECU, časopis pa bo 
izhajal TRETJI TOREK V MESECU. 

Izjeme bodo le v mesecu januarju in 
ob posebnih dogodkih kot so 
volitve, referendumi... 

Novinarji, poročevalci, fotografi in 
ostali sodelavci bodo odgovornemu 
uredniku predali gradivo do roka za 
oddajo prispevkov. 

Za morebitni zadržek avtor odda 
prispevek v dogovoru z odgovornim 
urednikom vsaj en dan pred sejo 
uredniškega odbora. Ob dogovoru z 
urednikom ga obvesti tudi o okvirni 
vsebini. Če se avtor ne drži dogovor
jene teme, lahko odgovorni urednik 
prispevek zavrne. 

Prispevki občinske uprave in 
upravnih služb so praviloma oddani 
do roka za oddajo prispevkov. 
Pošiljatelji iz teh služb se z ured
nikom lahko dogovorijo za rezervaci
jo potrebnega prostora in nekaj
dnevno odložitev oddaje prispevka, 
če imajo občinske službe posebne 
časovne in druge zadržke. 

0 vseh prispevkih katerega koli 
avtorja ali službe, ki pošlje 
prispevek po roku za oddajo brez 
predhodnega dogovora, odloča o 
njegovi objavi odgovorni urednik. 

Nepodpisanih prispevkov in 
prispevkov, oddanih po datumu za 
oddajo, ne bomo objavljali. 

Še vedno pa se dogaja, da dobi
mo fotografije, pod katerimi ničesar 
ne piše, kaj predstavljajo, največ
krat pa tudi nimajo navedenega 
avtorja. Takšne pa po zakonu ne 
smejo biti objavljene. 

BREZPLAČNE OBJAVE 
Javne ustanove imajo pravico do 

brezplačnih objav nekomercialnih 
prispevkov. 

Prispevki pravnih oseb morajo biti 
avtorizirani, podpisani in požigosani. 

Sporočila, ki se nanašajo na kri
tiko katere koli pravne ali fizične 
osebe in posegajo v področje, kjer bi 
lahko prišlo do sporov po Zakonu o 
medijih, je treba oddati na papirju z 
lastnoročnim podpisom in polnim 
naslovom - pravne osebe morajo 
prispevek avtorizirati in dodati še žig. 

Nenaročenih besedil, fotografij, 
pisem bralcev in drugih gradiv za 
objavo ne honoriramo in ne 
vračamo. 

Za vsa druga gradiva me po
kličite, da se bomo dogovorili o 
možnostih. 

»Za prijazno Grosuplje« 
odgovorni urednik Jože Mlkllč 

N A J B O U S I Č L O V E K O V S T I R I N O Z N I 
P R I J A T E L J NI S T O L - A M P A K P E S ! 

V Sloveniji živi približno 180.000 psov, živali, kijih je človek kot prve 
udomačil pred nekaj deset tisoč leti. S tem jim je priznal pravico do 
svoje družbe in prevzel dolžnost, da zanje tudi skrbi. V zameno za 
hrano, vodo, topel kotiček in prijazno pozornost pa človek dobi veliko 
več: skromnega, zanesljivega, odkritosrčnega, potrpežljivega 
družinskega tovariša, čuvaja, lovca, vodiča slepih, iskalca v ruševinah 
in snežnih plazovih, iskalca eksploziva in mamil... terapevta v bolezni 
in tolažnika v duševni stiski, pa še bi lahko naštevali. Pred dnevi smo 
v znani slovenski reviji za ljubitelje živali lahko prebrali, kako je lastnik 
pasjega hotela na Gorenjskem kot poznavalec psov dejal, da "tako 
nervozne in hkrati hinavske živali še ni srečal". Dokazal je svoje slabo 
poznavanje psov, saj hinavščina nikakor ni pasja lastnost. Pes za raz
liko od ljudi vedno pokaže svoja prava čustva. 

Zaradi vseh naštetih pasjih lastnosti seje potrebno res večkrat 
vprašati, kaj je narobe z ljudmi, da vse več psov pristane v pasjih 
zavetiščih. Najdenčke privedejo sestradane, trpinčene, pohabljene, 
nemalokrat ljudje celo zapustijo pasjo mater z nebogljenimi mladići 
vred. Poglejmo si zgodbo enega od gostov veterinarske ambulante. 

NAJDENČEK BREZ IMENA 
V začetku oktobra, natančneje 6. 

v mesecu, so policisti prejeli klic s 
ceste v okolici Litije: ob vozišču je 
ležal poškodovan srednje velik pes, 
ki ga je po vsej verjetnosti zbil avto. 
Higienik, kije ugotovil, da kuža 
potrebuje pomoč, ga je odpeljal v 
grosupeljsko ambulanto. Pri prvem 
pregledu so se veterinarjem, vaje
nim vsega hudega, zatresle roke in 
ostali so brez besed. Poškodbe ob 
prometni nesreči niso bile omembe 
vredne - kuža je imel poškodovano 
zadnjo taco - v primerjavi s tem, 
kar so našli na njegovem vratu. 
Tam, kjer je bila nekoč ovratnica, je 
na dveh tretjinah oboda okrog 
vratu zijala živa rana, globoka več 
centimetrov. Pogled na suho zane
marjeno žival, ki je v trenutku najbolj črnega obupa sklenila vzeti 
usodo v svoje šape in tudi za ceno življenja končati suženjstvo na veri
gi, ki Je zarezala v živo meso, nikogar v bližini ni pustil suhih oči. Brž 
ko seje kuža z neverjetno življenjsko silo in odločnim namenom živeti 
postavil spet na svoje noge, je položil veterinarju glavo na koleno in v 
temnih očeh je zasijala prošnja: Pomagaj! Kljub temu da je postal le 
eden od čakajočih, je ohranil veselje do življenja. Kljub slabim izkušn
jam je še vedno ubogljiv in naklonjen ljudem. Prizna, da so otroci nje
govi zavezniki in jih ima temu primerno rad. Pri svojih na hitro ocen
jenih štirih letih je igriv kot mladenič, ko začuti travo pod svojimi šapa
mi. Noga ga ne boli več. Ko gre na svež zrak, popolnoma pozabi na 
kruto človeško plačilo za zvesto čuvajsko službo. Želi si le svoj dom in 
svojega človeka, mehko roko, topel kot in lastno skledo hrane. Kako 
rad bi praznoval letošnji Božič doma! 

Če veste, kako osrečiti nežno pasjo dušo, če imate ograjen vrt in 
vas ne vržejo iz tira pasji sledovi v hiši. če imate (morda čisto majcen 
o) hiško in veliko srce, pokličite telefonsko številko 01 786 46 58 in 

- NASE OGLEDALO 
posvojite Kužka brez imena. 

PO KUŽKA V ZAVETIŠČE 
Po dobro pretehtani izbiri za oz. proti nakupu psa. se nato, ko 

zmaga prva od obeh možnosti, vprašamo, kje kupiti kužka. Če se 
odločimo za mešančka, potem je izbira kužka v zavetišču dobra 
odločitev, ker: 

-je kuža veterinarsko pregledan; 
-je dovolj odrasel, da lahko sklepamo o njegovi končni velikosti in 

izgledu; 
- je za razliko od mladička običajno že navajen opravljati potrebo 

izven prostora, kjer živi; 
- v dobrih zavetiščih, kjer se s svojimi varovanci vsakodnevno ukvar 

jajo, lahko opišejo kužkov značaj in vedenjske navade; 
- v zavetišču lahko dobite pomoč in nasvet; 
- obstojajo dobre skupine za pomoč pri vzgoji, odpravljanju 

neželenega vedenja in učenju psov iz zavetišča; 
- cena nabave kužka je simbolična (običajno cena obveznega 

cepljenja). 
Zavedati se moramo, da je zavetišče za psa le začasen in zasilen 

življenjski prostor. Po prihodu v nov dom kuža potrebuje dovolj časa, 
da sprejme vse družinske člane. Praviloma so psi iz zavetišč neza
htevni, se hitro navežejo na prijaznega in zanesljivega človeka. Kljub 
temu je potrebno imeti sprva kužka na sprehodu vedno na vrvici, saj 
ga novo nepoznano okolje lahko zbega in prestraši. V prvih dveh ted 
nih naj ne bi prihajalo veliko obiskovalcev, vse nove izkušnje pa mora 
jo biti za kužka izključno prijetne. V pradavnini je bil človek tisti, ki je s 
pomočjo krepke spodbude, t.j. hrane udomačil psa. S priboljški tudi 
današnjega psa ni težko prepričati in potrditi naše dobre namene. 
Poudariti je potrebno še. da je pes kot živo in čuteče bitje popolnoma 
neprimerno novoletno darilo! 

NAŠ PES POZIMI 
- pes, ki živi na prostem, potrebuje v hladnih zimskih mesecih za 

četrtino več hrane; 
- tudi pozimi pes potrebuje pitno vodo. ne pa zamrznjene sklede! 
- ko se temperatura spusti pod 10 °C, naj gre pes v ogrevan prostor 

(garažo); 
- uta mora biti dovolj velika, da pes v njej stoji in se udobno zlekne; 
- uta mora biti izolirana tudi na tleh, vhod pa zastrt z zaveso, da 

lahko pes z dihanjem vzdržuje toploto v uti; 
- blazinice na šapah je potrebno večkrat pregledati: sol na cesti 

lahko povzroči razpoke na koži in hude bolečine, šepanje lahko 
povzročijo tudi sprijete kepe snega med prsti; 

- če pes je sneg. lahko stakne hude prebavne motnje; 
- antifriz, ki ga pes ali mačka poliže, lahko že v neznatnih količinah 

povzroči usodno zastrupitev, ki je v 88-ih odstotkih smrtna; 
- nevarnosti adventnega časa: čokolada, listi božične zvezde, bela 

omela, sneg v pršilu, nevarna in nezavarovana električna napeljava. 

V a š i m š t l r i n o ž c e m ž e l i m prijazne praznike in še eno 
zdravo mirno leto. Naj svojo toplino in ž i v l j e n j s k o 
radost vsak dan p r i n a š a j o na vaš prag in v v a š e n a r o č 
je, odganjajo č r n e misli In bogatijo v a š dom. In ko boste 
zavijali b o ž i č n a darila, nikakor ne pozabite na v a š e g a 
zvestega kosmatega prijatelja! 

Mojca Sajovlc 

V G A 
( V e l i k o u p e l j s k a 

G o s t i l n i š k a 
A g e n c i j a ) V A S 

( D E Z ) I N F O R D 

ebno premetenih promotn 
rlvatnih podjetij).'' 

PRE-CVIKANE C 
V nekem STIRIJANSKEM 

hotelu je na zasebni novinarski 
konferenci v rahlih Jutranjih 
meglicah JANKOizVIČa na 

vprašanje porednika E(K)HO 
CAJTNGOV, kaj bo s cesto mimo 

MEČKATORJA DO CVIKAVE, 
odgovoril s KONTRA vprašan

jem: "Kdo pravi, da ne bo nare
jene ceste? Če se razjezim, jo 
bodo naredili od (Rudolfove-
novomeške) CVIKAVE pa celo 
do V iča (pri Novi Gorici) ter na 
cestninskih postajah zaposlili 

vseh 400 stavkajočih Iz CIVILNE 
INICIATIVE, ki bodo BOŽIČ(K)U 

na DAR(l)SU že pred naslednjim 
BOŽIČEM (brez JANKA BOŽIČA) 
poskrbeli za veselico, ohcet in 
kažln. Nezadovoljni španl pa 

OMUNSKI SVETNIKI 
ČESTITAJO IN 

POZDRAVLJAJO 
vse vzdrževalce cest 

iskalce raznih kanalov v vell-
koupeljski komuni, ki veselo 

skrbijo za ASFALTNE STOPNICE 
in (PRE)UDARNE JAME sredi 

cestišč in LUKNJE na banklnah. 
Čestitka velja tudi vsem 

GRESUPEUSKIM 
PREKLEMANSKIM GRADITELJEM 

In njihovim kooperantom, ki 
gradijo MEGLENE IN BLATNE 

DVORE ter puščajo neizbrisne 
sledi do bližnjih kraških Jam in 

polj. Čestitki se pridružujejo 
prebivalci POD HOSTO oziroma 
vsi tisti, ki še niso zbežali pred 
urbanizacijo v hosto, pa vse tja 

od PONOVLJENE VASI pa do 
evropskega (ZA)GRADCA, ki bo 

namesto lukenj na kraškem 
polju zdaj imel luknje v asfaltu. 

NI PRAVE ZIME 
Prebivalci Ljubljanske ceste v 
Velikih Upijah se pritožujejo, 

ker nI prave zime. Baje je tako 
toplo za ta letni čas, da so se 

jim začele topiti že snežinke na 

Gl, PRIPOMBE, 
LE, PA POVABILA 

1. Pripomba: Za brezplačno 
reklamo so se nam zahvalili z 

MINISTRSTVA ZA DOBRO 
POČUTJE in nam predlagali, da 
reklamo naredimo še njihovi 

konkurenci iz nemško go
vorečega področja. Odgovorili 
smo jim, da nas predlog ne za
nima preveč, a bi morda utegnil 
zanimati kakšnega pristojnega 

na občini. 
2. Pohvala: Ena od neznanih 

poslušalk našega VELE-
UPEUSKEGA VELEcenJenega 

medija nas je ZVOČNO 
pohvalila za objavo, zdaj pa v 

porodništvu ne vemo, kako naj 
arhiviramo. Najbolj bi pasala v 

partijski arhiv 
- ZAHVALA NAMREČ! 

3. Predlog: Na porodništvo 
E(K)HO CAJTNGOV smo prejeli 

predlog, naj tiskamo časopis na 
čim tanjšl paus papir, ker bi s 

tem prlšparall nekaj flčnlkov za 

soplsu lahko tisti, ki v nJem 
idijo vse narobe, videli na 

drugI strani tudi prav. 
Tehnično navodilo ZA SLIKE 

SLIKAT' SE PEJTE! Lahko pa 
pišete tudi GRMIČKU, pa vas 
bodo slikali po satelitski... 

IZBRISANI 
(Nadaljevanje TRENJ)... Baje 

je bila vsa stvar tako daleč, da 
so začeli brisati že tiste s 

TRDIM -C. KLIČITE ME, če ne ver
jamete - MI-KLIČ! 

MIKLAVŽ S PARKEUNI 
IN OGNJEMETOM 

Sredi seje komunskega zbora 
je začelo pokati kot na fronti. 

Ko smo preverili, kaj se dogaja, 
smo ugotovili, da se je pripeljal 

Miklavž pred eno od trgovin v 
VELEUPUAH. 

Komentar: Včasih smo otroci 
dobili Miklavževa darila na skri

vaj v peharje, košare aH Jer-
base sredi noči, ko smo trdno 

spali In nI bilo nobenega 
kravala. Sem ter tja je le 

kakšnega poredneža obiskal 
parkelj. 

Časi pa so se močno spreme
nili. Zdaj Miklavž prihaja z buč
nim ognjemetom in najbrž tudi 
s precejšnjim številom rdečih 

PRAV POSEBNO POHUJŠUIVA 
PREDNOVOLETNA... 

j ^ežek Zagraški si v novem 
letu najbolj želi , da bi se ured

nik Grosupeljskih odmevov 
poboljšal, vsaj za deset kil shuj
šal in da ne bi neumnosti tvezii 

s ta nizkih klinov, ampak jih 
klatil s tavisokih lojter... pa da 

bi se VI - PRAV VSI - čim 
večkrat od srca nasmejali. -

Smeh je pol zdravja. 

OS-IŠČE (os • občinski svet) 

CELOVITA PREDSTAVITEV 
PRORAČUNA 

Šef občinskega urada (ob 
predstavitvi proračuna): 

"Mogoče bi omenil še... (pavza 
približno 13 sekund) Nič več!" 

ČAS KOT NALAŠČ... 
Svetnik J. Š. županu: "Mešate 

hruške in Jabolka!" 
Župan svetniku J. Š.: "Govoril 

sem o jabolkah, o hruškah pa 
bo govoril občinski pravnik." 

Svetnik B. P.: "Pol' bomo pa 
šnops kuhal'." 

OBVEZNE RAZLAGE 

ekaterl pa se bojijo, kako bo, 
ko se bo »prejemala strategija, 

ki si Jo bo menda lahko VSAK 
PO SVOJE RAZLAGAL. 

KREVUASTA ŠOLA 
IN ZASUŠENA MALTA 

Župan zastavi svetniku B. P. 
vprašanje: "Brinjasta šola je 
bila narisana vsa krevljasta, 
zato so izvajalci vedno želeli 

neke popravke. Zidarji so Imeli 
malto že v matarkah, Jaz pa naj 

delam Javni razpis?" 

KAHLICE 
Glede na to, da morajo neka

teri svetniki čakati na repliko v 
vrsti včasih tudi pol ure in več, v 

tem času pa ne morejo opravljati 
nujnih fizioloških potreb, pred
lagamo, da se z interventnim 
amandmajem v predlogu pro

računa predvidi nabavo 
primernega števila nočnih posod. 

Ž E U E ZA TRI DECEMBRSKE 
MOŽIĆKE 

Svetnik J. P. Je na podlagi 
predhodnih realizacij proračuna 

menil, da Je vsaj 600 mio sit v 
proračunu podobno spisku 

želja, ki Jih bodo lahko oddali 
Miklavžu, Božičku aH pa Dedku 

Mrazu. 
JBežek Zagraški 



LUC MIRU IZ BETLEHEMA 
Tudi letos vam grosupeljski skavti in taborniki prinašamo Luč miru iz 

Betlehema. Včasih nam je vojna predstavljena kot akcijski film, bombe 
kot posebni efekti, ki jih že majhni otroci občudujejo, nedolžni ljudje pa 
kot igralci, neprostovoljni kaskaderji, ki umirajo za naš užitek. 

Ob vsem tem je Luč miru iz Betlehema kar nekakšna posebnost. 
Pojavlja se kot nekakšna alternativa temu noremu svetu. Luč in nič 
več kot to, pa vendar nosi v sebi globok pomen. Namenjena je vsake
mu, prav vsakemu človeku, ne glede na narodnost, versko pripadnost 
ali barvo kože. Seveda ta lučka ne bo prinesla svetovnega miru, lahko 
pa začne majhne premike. Podarite jo prijatelju, znancu, človeku, kije 
osamljen... Podarite lučko svojemu sosedu, ki ga mogoče niti ne poz
nate, podarite jo človeku, s katerim ste že dolgo skregani, pa mogoče 
niti ne veste več, zakaj. Ne bojte se reakcije. Možno je, da bo na zunaj 
negativna, toda v srcu bo gotovo začutil dober namen vašega dejanja. 

Luč miru iz Betlehema bomo tudi letos prinašali v vaše domove. 
Sprejmite jo z odprtimi rokami, da bo na božični večer gorela v naših 
domovih in pogrela naša srca s svojim letošnjim geslom "Ustvari 
družino!". 

Vaši skavti In skavtlnje 

Poslanica Luči miru iz Betlehema v letu 2003 

"USTVARI DRUŽINO!" 
Mnogo je samot, mi pa iščemo drug drugega. 
Mnogo je besed, mi pa se pogovarjamo. 

Živimo čudovito obdobje napredka 
sredstev, ki omogočajo visoko stopnjo 
obveščenosti ter komunikacije med 
ljudmi. Imamo občutek, da svet še 
nikoli ni bil tako majhen in povezan v 
eno samo globalno vas. Toda ali se je 
zaradi milijarde SMS sporočil in mili
jarde obiskanih internetnih strani 
povečala tudi kakovost odnosov med 
ljudmi? Smo vsi skupaj bolj družina? 
Zdi se. da ne. Pred nami so nove 
oblike samote in nove podobe 
zapuščenosti, ki morejo v marsikomu 
ugasiti plamen življenjske vedrine. 
Mnogo najmlajših prihaja iz razbitih družin ter mnogo najstnikov odrašča v 
utrujena in žalostna bitja; so delavci, ki svoje stiske ne zaupajo nikomur, in 
so starejši, ki jih nihče ne obišče; mnogi še vedno iščejo tolažbo v omami. 

Pa vendar človek brez človeka ne more, kajti samota ni nikogaršnji pok
lic. Poklicani smo začutiti drugega, ustvarjati družino in živeti kot bratje in 
sestre. Zato kljub različnosti iščimo sočloveka ter se kljub poplavi besed in 
sporočil poskušajmo zares pogovarjati. Po svetlem zgledu Jezusove družine 
ustvarjajmo družino v domači hiši, v naši soseski, v slovenskem narodu ter 
v evropski in svetovni skupnosti ljudstev in držav. Naj bo plamen letošnje 
Luči miru iz Betlehema znamenje naše volje po družini! 

B o ž i č obstaja zaradi TEBE! - Zakaj? 
Zate Je Jezus p r i š e l na svet - dragocen si! 
Tudi drugI so dragoceni, p o k a ž i t e jim to. 

Upajte in si upajte - pogumen naj bo v a š korak, 
veselo in odprto v a š e srce ter o č i uprte naprej! 

Alenka Oblak 

OSTANI MLAD V SRCU -
POSTANI ODRASLI SKAVT! 

Zainteresirane odrasle Grosupeljčane sta obiskala predstavnika odraslih skav
tov iz Zveze bratovščin odraslih skavtinj in skavtov, ki sta nam v sproščenem 
vzdušju in s pomočjo diapozitivov (med njimi jih je bilo kar precej umetniške 
vrednosti) prikazala življenje bratovščine in povedala nekaj o njihovem načinu 
organiziranja. 

Tudi odraslo skavtstvo je že na začetku predvidel ustanovitelj mladinskega 
skavtstva Robert Baden Powell, čeprav so bili na Slovenskem dani pogoji za nji
hovo delovanje šele pred kratkim. Med številnimi področji, s katerimi se skavti 
srečujejo, so njihovi glavni nameni usmerjeni v poglobljeno osebno rast v ple
menitosti in duhovnosti, se trudijo za življenje v skromnosti in zadovoljstvu ter se 
živo povezujejo z ljudmi in skrbijo za pomoč bližnjemu. Povezujejo se tudi z drugi
mi bratovščinami, skupaj pa tvorijo zvezo. Sodelujejo tudi z mladinskim giban
jem, a kljub odraslosti ne delujejo tako, da bi bili njihovi mentorji. V njihovih 
vrstah so vključeni večinoma verni ljudje, vendar so njihove vrste odprte za vse 
drugače verne in tudi za neverne, ki pa morajo sprejeti njihova osnovna pravila 
delovanja. 

Precej svojih aktivnosti usmerijo k naravi, z naravo in za naravo. Organizirajo 
različne akcije, kot npr.: skrbijo za različne ekološke akcije in osveščanje, učijo se 
preživetja v naravi, spoznavajo mesta v njihovih kulturnih, gospodarskih in drugih 
področij ter skrbijo za dobrodelne akcije. Med zelo poznanimi njihovimi akcijami 
pa je ekumenska Luč miru iz Betlehema v predbožičnem času, ki povezuje vse 
kristjane različnih cerkva in ostale ljudi dobre volje, ki si prizadevajo za mir. 

Skavti pa so poznani tudi po taborih, ki jih prirejajo v naravi, vendar sta nam 
gosta povedala, da so le-ti precej specifični, saj to niso družinski ali zakonski 
tabori, čeprav gredo ponavadi otroci in zakonci zraven. Tabori pa niso obvezni za 
vse, če npr. nekomu ne ustreza ali kdo ne bi zmogel zaradi specifičnih osebnih 
okoliščin ali zdravstvenih razlogov. Kljub veliki različnosti in različnim interesom 
včlanjenih pa se skušajo prilagoditi in uskladiti med seboj. 

Na začetku morajo tudi odrasli skavti nekaj truda vložiti v spoznavanje skavt-
skih pravil. Ob vstopu je treba dati predpisano obljubo, a kot je zelo "nazorno 
pojasnil" g. kaplan Janez Mrak, da bodo "vsi prišli noter že v prvem krogu". Nato 
so vsi prisotni na srečanju lahko zastavili vprašanja in dali predloge, na koncu 
pa seje Marjan Adamič iz Praproč (s skupno pomočjo ostalih prisotnih!) odločil, 
da bo poskušal med Grosupeljčani in v sosednjih krajih povabiti zainteresirane 
in jih organizirati v bratovščino odraslih skavtinj In skavtov tudi v naših krajih. 

Jože Mlkllč 

BARBARI 
V SPOMIN IN ZAHVALO 

Oktobra nas je po težki bolezni zapustila naša Barbara Sraka, dr. 
spi. med. Širši javnosti verjetno ni znano, da je poleg rednega dela 
kot zdravnica splošne medicine v Zdravstvenem domu Grosuplje 
opravljala tudi mentorstvo v Klubu zdravljenih alkoholikov 
Grosuplje. Delo je opravljala prostovoljno, brez honorarja. Vsak 
drugi četrtek ob 19. uri, koje končala redno službo, smo se sesta
jali v klubu. Vzpodbujala nas je s svojo vedrino in skromnostjo. 
Znala je poslušati in svetovati. Svojih težav ni odpirala nikoli. Kako 
oseben je bil njen odnos do zdravljenja alkoholikov, opisuje naš 
član: 
"Bila je grozna septembrska noč iz nedelje na ponedeljek. V soboto 
sem se po ne vem kolikokratnem neuspelem poizkusu odločil, da 
preneham s pitjem. Imel sem strašno abstinenčno krizo, zato so 
domači poklicali dežurnega zdravnika. Prišla je dr. Barbara Sraka. 
Sedla je k meni na posteljo in nevsiljivo pričela govoriti: "Pojdite na 
zdravljenje, potem pa pridite v naš klub. Ali veste, da je v 
Grosupljem klub? Ali veste, koliko nas je? Ali veste, koliko časa ap
stinira najstarejši član? 24 let! Veliko članov poznate. Ali veste, da 
brez zdravljenja ne boste uspeli?" 
Na vse sem odgovoril: "Ne vem." Bila je več kot uro pri meni, vse 
dokler nisem obljubil, da odidem na zdravljenje. Ubogal sem in se 
naslednji dan vključil v skupinsko terapijo. Ko sva se ponovno 
srečala, me sprva ni spoznala, ker sem bil fizično spremenjen. Nato 
je kriknila: "To ste vi!" Oba nasmejana in srečna sva se objela. 
V času vodenja kluba je dr. Barbara Sraka pomagala preko sto 
odvisnikom. Če prištejemo k vsakemu odvisniku še vsaj tri svojce, 
ki so prav tako zboleli zaradi skrhanih odnosov v družini, ugotovi
mo, da je pomagala več stotim ljudem z območja današnjih občin 
Grosuplje, Ivančna Gorica, Dobrepolje in Škofljica. Njene vrednote: 
skromnost, nesebičnost, vedrina, optimizem, tolerantnost, široka 
razgledanost, so bile temelj, iz katerega smo črpali moč za našo 
duhovno rast in abstinenco. Čutili smo, daje ponosna na nas, ko je 
z žarečim pogledom ošinila vsakega posebej. To je bilo njeno plači
lo. Zgodilo pa seje tudi, daje pacient zašel na stara pota. Kako se 
je borila zanj in ga vzpodbujala za ponovno zdravljenje. 

DRAGA BARBARA! 

Se zadnjič se Ti javno zahvaljujemo za vsak trenutek, ko si bila z 
nami. Tebi v trajen spomin obljubljamo, da bomo negovali vrednote, 
ki si nam jih pomagala odkriti. 

Klub zdravljenih alkoholikov Grosuplje 

Z A H V A L A 

Zahvaljujemo se osebju Zdravstvenega doma Grosuplje, ki je ob 

smrti dr. Barbare Sraka namesto venca poklonilo denar Društvu 

Sožitje Grosuplje 

Nevenka Zmec, predsednica Društva Sožitje Grosuplje 

K J E S O P O S M R T N I O S T A N K I 

A N T O N A IN J O Ž E T A D O B L E K A R J A ? 

Anton Doblekar je bil doma iz Št.Jurija št. 30. V letu 1943 je bil 
član vaške straže oziroma pripadnik legionarjev v Št.Juriju. V 

gradu Turjak je bil zajet. Bil je odgnan v Ribnico, Kočevje in nato 
nazaj v Ribnico. Na željo domačinov je bil prignan v Grosuplje. 

Zaprtje bil v Grosupljem pri Tišlerčku. Dan ali dva pred prihodom 
Nemcev v Grosuplje je bil odgnan v neznano. Po izjavi očividca so 

ga s spremstvom gnali po progi proti Šmarju in so ga nazadnje 
videli na Cikavi pred gostilno pri Tončetu. Gotovo je kdo živih, ki bi 

vedel za kraj smrti in za zadnje počivališče Antona Doblekarja. 
Zato lepo prosim ljudi dobre volje, dobro misleče, ki bi karkoli 

vedeli o tem dogodku naj spregovorijo. Še posebej tisti, ki so bili 
leta 1943 drugače opredeljeni kot moj brat Anton Doblekar. 

Ne zadržujte v sebi, kar veste o tej zadevi. Za vse informacije bom 
zelo hvaležen. Posebno hvaležen pa bom, če kdo kaj ve tudi o 
smrti Jožeta Doblekarja. Ne daj Bog, da bi kaj vedeli o njima in 

odšli v večnost s skrivnostjo. V imenu bratov ponujam roko sprave. 

Sporočite mi osebno ali anonimno na naslov 
Franc Doblekar, Št. Jurij 72. 

Lepa hvala In Bog vam plačaj. 

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite, kako trpela sem 
- in večni mir mi zaželite. 

ZAHVALA 

V petek, 14.11.2003, smo se 
na pokopališču Boštanj za 

vedno poslovili od naše mame 

J O Ž E F E 
M A T J A Ž I Č 

iz Velikega Mlačevega 

Zahvaljujemo se vsem, ki ste ji izkazali poslednjo čast, darovali 
cvetje in sveče, sv. maše in darove za cerkev, nam pa izrazili 
sožalje. 
Posebna zahvala osebju ZD Grosuplje: dr. Dolinarju, sestri Romani 
in negovalki Bernardi. 
Iskrena hvala župniku Andreju Sinku za pogrebni obred, sosedi 
Ivanki Bučar za nesebično pomoč v najtežjih mesecih in vsem sose
dom in vaščanom, ki ste jo obiskovali. Lepa hvala Moškemu 
pevskemu zboru Samorastnik, DU Grosuplje in zakoncema Hotko 
za pomoč. 

Vsi njeni 

ZAHVALA 

Boleče in nenadomestljivo 
nas je zapustila naša draga 

žena, hčerka in teta 

Z L A T A L O M O V Š E K 
(1957-2003) 

iz Čušperka 19. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izražena pisna in ustna sožalja, darovano cvetje, sveče 
in svete maše. Hvala vsem in vsakemu posebej, ki ste jo v tako 
velikem številu pospremili na njeni zadnji poti. 
Hvala vsem gasilcem in gasilkam iz vseh društev. Zahvala tudi 
gospodu župniku Jožetu Glasu ter pevskemu zboru Račna. Posebna 
zahvala velja tudi Lojzki Fink iz Čušperka. 

Žalujoči mož, mami ter ostalo sorodstvo. 

ZAHVALA 

Ob nenadomestljivi izgubi 
našega najdražjega 

R U D I J A P O D R Ž A J A 

(1930-2003), 
mizarskega mojstra v pokoju 

iz Velike Račne. 

iT 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem za izrečena pisna in ustna sožalja, za darovano cvetje, 
sveče, svete maše in darove za cerkev. Zahvaljujemo se vsem, ki 
ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. 
Posebna zahvala pa velja: g. župniku Jožetu Glasu za lepo opravljen 
pogrebni obred in sveto mašo, pevskemu zboru za zapete 
žalostinke, govorniku Jožefu Valentinčiču za lepe poslovilne 
besede, ge. Zdenki Valentinčič za nesebično pomoč v času bolezni, 
osebju ZD Grosuplje, osebju Onkološkega instituta oddelka C II, 
PGD Račna za pomoč pri pogrebni svečanosti ter vsem, ki ste ga 
spoštovali in ga imeli radi. 
Še enkrat iskrena hvala. 

Žalujoči njegovi najdražji 

Z vsakim novim dnem stopamo bliže svojemu koncu. 
Skrivnost minevanja pa ostaja večno nepojasnjena 

uganka, najtežja človekova bol. 

Tuzemno pot je za živl jenje onkraj zamenjal naš dragi 
mož, oče In dedek 

M I R K O M U Š I Č 

1942-2003 

Za pomoč ob njegovem slovesu se zahvaljujemo sosedom, vsem, ki 
so zanj darovali cvetje in sveče, Andreju Ambrožiču za poslovilni 
govor, župniku dr. Francu Šuštarju, pevcem Šentjurskega okteta in 
Andreju Zakrajšku za zaigrano tišino. Vsem in vsakemu posebej 
iskrena hvala. 

Vsi njegovi 
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ALI V GROSUPLJEM 
ŽIVIMO ZDRAVO? 

Program Živ imo zdravo so pred leti razvili v Pomurju z 
namenom promocije zdravja v lokalni ruralni skupnosti. V 
novembru Je k projektu pristopila tudi obč ina Grosuplje, ki 
Je bila Izbrana za pilotsko skupino v ljubljanski regiji. 
I zhod išče programa so kazalci zdravja in zdravstvenega 
stanja prebivalcev Slovenije, ki so v primerjavi z državami 
Evropske unije zelo slabi. Cilj programa Je zmanjšan je 
umrljivosti, obolevnosti In Invalidnosti ter poda l j šan je živ
ljenjske dobe, kar Je možno doseč i s spremembo ž iv l jen j 
skega sloga: zdravo prehrano z zmanjšano porabo maščob 
In de leža nas ičen ih maščob , zmanjšanjem vnosa soli, enos
tavnih sladkorjev, povečanim už ivanjem zelenjave, sadja 
ter ž i t in ž i tn ih Izdelkov (predvsem polnovrednih) In mlečnih 
izdelkov; s spodbujanjem vsakodnevne telesne dejavnosti; 
z doseganjem In vzdrževan jem zdrave telesne teže ; z zman
j ševan jem už ivanja alkohola In nekajenja; s spodbujanjem 
prebivalcev k zaznavanju bolezenskih znakov in z vzpodbu
janjem žensk k samopregledovanju dojk in zgodnjem odkri
vanju bolezni rodil; z vzpodbujanjem ljudi, da prevzamejo 
aktivno vlogo v procesu varovanja in krepitve zdravja; z 
vzpodbudo k večj i lokalni pridelavi sadja In zelenjave ... 

O projektu smo se pogovarjali s Tatjano Kofol Brlc, dr. 
med, vodjo projekta v ljubljanski regiji. 

Kaj Je bistvo projekta Živ imo zdravo in kakšen Je njegov 
do lgoročne jš i pomen? 

Projekt ima dolgoročen cilj vplivati na zdravje, preprečiti ali 
upočasniti pojav dejavnikov tveganja za nastanek kroničnih 
nenalezljivih bolezni. Zmanjšanje obolevnosti in invalidnosti zaradi 
teh bolezni in podaljšanje življenjske dobe želimo doseči preko 
sprememb življenjskega sloga ljudi. 

Kdaj Je projekt ugledal luč sveta in kakšni so vaš i 
dosedanji izsledki na področ ju varovanja zdravja? 

Projekt se je pred dvema letoma začel razvijati v Pomurju. V 
vzhodnem delu Slovenije so kazalci zdravja slabši kot v celotni 
Sloveniji. Slovenija kot celota ima kazalce umrljivosti in obolevnos
ti zaradi kroničnih nenalezljivih bolezni slabše kot Evropska unija. 
Projekt je bil do sedaj lepo sprejet. Seveda pa je od sprejetja infor
macij, odločitve za bolj zdrav način življenja do trajne spremembe 
življenjskega sloga, ki ima vpliv na boljše zdravje, težka in dolga 
pot. 

Kako, da ste se od loč i l i najprej poseč i na območja 
lokalnih skupnosti. Kakšen cilj si obetate s t a k š n o politiko 
osveščan ja? 

Projektov, ki potekajo v drugih okoljih: šolah, vrtcih, večjih 
mestih, je že nekaj. Odrasle prebivalce lahko poleg njihovih 
delovnih mest najlažje dosežemo v lokalni skupnosti, kjer preživ
ljajo svoj prosti čas. Ta lokalna skupnost mora nuditi tudi osnovne 
pogoje za zdrav način življenja, zato pričakujemo, da bo osveščan-
je posameznikov posredno privedlo tudi do načina razmišljanja in 
delovanja lokalne skupnosti kot celote v smislu bolj zdravega nači
na življenja. Če sedaj na človeka, ki teče vsak dan pol ure, 
gledamo kot na preveč zagretega in malo čudnega, upamo, da bo 
z širitvijo projekta Živimo zdravo, vse več tistih, ki se mu bodo 
pridružili. 

Lokalno skupnost Grosuplje ste Izbrali za pilotsko 
skupino. Kaj pr ičakujete od nje? Kako se bodo rezultati, 
pridobljeni na tem območju , š i r i l i navzven? 

Želimo, da bi zdrav način življenja ljudi pritegnil in bi se v čim 
večjem številu udeležili delavnic v Družbenem domu ter drugih 
spremljajočih aktivnosti, ki bodo potekale do pomladi. Dober rezul
tat bo, če bo v tem času zrasla ideja za nova druženja ljudi, ki skr
bijo za svoje zdravje. Že sama medijska podpora, odmevnost 
dogajanja, bo pomagala pri širjenju zavesti o nujnosti spremembe 
načina življenja tudi na širše območje. Seveda je naš namen širiti 
projekt tudi v prihodnjih letih. Zavod za zdravstveno varstvo 
Ljubljana je, kot tudi ostali zavodi v Sloveniji, pristopil k pilotski 
umestitvi programa v občino Grosuplje. Na ta način bodo prebival
ci lokalne skupnosti dobili priložnost za vključevanje v aktivnosti 
za izboljšanje zdravja, istočasno si bo izvajalec pridobil potrebne 
izkušnje ter zaznal morebitne potrebe po prilagoditvi posameznih 
aktivnosti glede na lokalne značilnosti. Tako bo omogočeno širjen
je projekta v vsaki regiji. 

S č im, konkretneje, pa nameravate pri ljudeh vzpodbuditi 
samozavedanje pomena zdravega ž iv l jen ja? 

Delavnice bodo imele pestro vsebino, od tega, kaj vpliva na 
naše zdravje, kaj bi bilo dobro za naše zdravje in kaj lahko spre
menimo. Poudarek bo na zdravi in ustrezni prehrani, zdravi 
pripravi hrane, telesni aktivnosti, oceni lastne ogroženosti in fizi
čne priprave), pozornosti do začetnih znakov bolezni. 

V vsaki lokalni skupnosti bo opravljeno 14 srečanj s tematiko: 
zdravje in dejavniki tveganja, določanje dejavnikov tveganja 
bolezni srca in ožilja; telesna dejavnost; osnove zdrave prehrane, 
prehranjevanje s pomočjo prehrambne piramide in zdravega 
krožnika, demonstracija priprave jedi, pridelava zelenjave za 
lastne potrebe; rakave bolezni, osteoporoza; vzdrževanje telesne 
teže, debelost; zgodnje odkrivanje rakavih bolezni; kontrolno 
določanje dejavnikov tveganja. 

Se pristop k varstvu In krepitvi lastnega zdravja loči 
glede na regijska območja v Sloveniji? 

Povzemamo pristop, ki so ga razvili v Pomurju, ki je v celoti bolj 
ruralno območje. Prilagajali ga bomo lokalnim posebnostim in pri
dobili izkušnje, kako je tak projekt možno izpeljati v osrednjem 
delu Slovenije. 

Barbara Pance 

IZ RDEČEGA KRIZA 
GROSUPLJE 

Letos mineva 50 let prostovoljnega, anonimnega in neplačanega 
krvodajalstva na Slovenskem. Prvi krvodajalci so bili v marcu leta 
1953 zagorski rudarji. Humanitarnost in solidarnost krvodajalcev se 
je kljub družbenim spremembam širila inje postala in ostala najbolj 
množična solidarnostna akcija državljank in državljanov Slovenije. 

Zahvaljujoč podpori 100.000 prijavljenih krvodajalk in krvodajalcev 
letno, ki z darovanjem krvi rešujejo premnoga človeška življenja, v 
Sloveniji ohranjamo samozadostnost preskrbe z zdravo in varno krvjo, 
kar je zelo pomembno za tistega, ki kri prejema. 

Zavedati se moramo, da bi bilo brez krvodajalcev in brez domače 
zdrave krvi postavljeno pod vprašaj zdravje in življenje bolnikov, naših 
svojcev, prijateljev in sodelavcev. 

Vsakdo bi moral razmisliti, kaj bi bilo jutri, kako bi pomagali 
posamezniku in ga rešili, če krvi ne bi bilo. Zato je potrebno, da 
zavestno vabimo v krog krvodajalcev našo mladino, ki naj si postavi 
za svoj življenjski cilj na področju humanosti, pomagati sočloveku v 
težkih trenutkih življenja z darovanjem svoje krvi. 

Kri je živa tekočina in je ni mogoče hraniti na zalogo dalj časa, zato 
se krvodajalske akcije odvijajo skozi celo leto, po določenem, vnaprej 
pripravljenem programu, po vsej Sloveniji. Da zadostimo potrebi po 
krvi, mora priti na odvzem dnevno najmanj 200 krvodajalcev. 

Na področju RKS Grosuplje, ki pokriva občine: Grosuplje, Ivančna 
Gorica in Dobrepolje bo letos prejelo jubilejne značke in priznanja 105 
krvodajalk in krvodajalcev, ki jih bodo podelile Krajevne organizacije 
Rdečega križa. Zaradi prostorske stiske objavljamo samo nekaj imen: 

Za 35x darovano kri bodo prejeli značke in priznanja: Jože 
Zadražnik, Primskovo 12, Primskovo; Pavel Perme, Velike Češnje 47, 
Šentvid pri Stični; Slavko Novak, Kriška vas 4, Višnja Gora; Anica 
Kđstelic, Ulica talcev I, Ivančna Gorica; Anton Eferl, Bevkova 5, 
Grosuplje. 

Za 40x darovano kri bo prejel značko in priznanje Boris Pavlic, Mala 
vas 35, Grosuplje. 

Za 50x darovano kri bo prejel značko in priznanje Anton Tihole, 
Trdinova 10, Šmarje-Sap. Vsem jubilantom iskreno čestitamo. 

VSEM KRVODAJALKAM IN KRVODAJALCEM, Kl STE V TEH 50 
LETIH DAROVALI KRI, SE ZAHVALJUJEMO V IMENU TISTIH, 
KATERIM JE VAŠA KRI VRNILA ZDRAVJE IN PODALJŠALA ŽIV
LJENJE. BODITE PONOSNI, SAJ SPADATE V VELIKO DRUŽINO 
DOBRIH - HUMANIH UUDI. 

V N O V E M L E T U 2 0 0 4 Ž E L I M O V S E M 
O B Č A N K A M IN O B Č A N O M S R E Č E IN 
Z D R A V J A ! 

OBMOČNO ZDRUŽENJE RDEČEGA KRIŽA GROSUPLJE 

NK BRINJE 
uspešno končal 
jesenski del sezone 

Ekipe Nogometnega kluba Brinje so po jesenskem delu sezone 
2003/2004, v ligah MNZ Ljubljana, dosegle sledeče uvrstitve: 

- cicibani U-10 7. mesto 
- mlajši dečki U-12 5. mesto 
- starejši dečki U-14 4. mesto 
- mladinci U-18 1. mesto 

Vse tri mlajše kategorije, ki jih vodijo trenerji: Borut Antončič, Janez 
Škrjanec in Matjaž Rus, so s trdim delom in veliko volje dokazale, da 
se lahko navkljub težavam, ki so se pojavljale ob začetku sezone, 
enakovredno merijo z ekipami iz Ljubljanske regije. To dokazuje tudi 
ekipa mladincev U-18, pod vodstvom trenerja Marka Jordana, ki je 
jesenski del tekmovanja končala povsem na vrhu lestvice. 

Največja pridobitev za klub pa je prav gotovo ekipa 21-ih najmlaj
ših nogometašev v starosti od pet do osem let, ki osnove nogometa 
spoznavajo pod vodstvom trenerja Boruta Antončiča. 

Nogometni klub Brinje, predsednik Grega Rozina 

Statistika iz "črne kronike" 
0 0 3 n a 

e G r o s u p l j e 

z a n o v e m b e r 2 

o b m o č j u o b č i n 

KRŠITVE ZOPER 
JAVNI RED IN MIR 
Število: 14 
Kraj: 6 v zasebnih prostorih, 8 na 
javnem kraju. 
Razlogi: družinski in sosedski 
prepiri, pijančevanje, preglasna 
glasba, prekoračevanje odpiralne
ga časa, točenje alkohola pijanim 
in mladoletnim osebam, opitost 
do onemoglosti in obležanje na 
cesti. 
Kdaj: javni red je pogosteje kršen 
ob vikendih in praznikih. 

KAZNIVA DEJANJA 
Število: 32 
Načini: tatvine, vlomi, 
poškodovanje tuje stvari. 
Kaj: hrana, tehnični aparati in 
predvsem mobilni telefoni, naj
pogosteje pa nakit in denar. 
Kraji: počitniške in zapuščene 
hiše, trgovine. 

Čas: nočni in zgodnji jutranji čas. 

PROMETNE NESREČE 
Število: 23 
Posledice: materialna škoda, 
telesne poškodbe, 
Vzroki: neprilagojena hitrost, stran 
in smer vožnje, izsiljevanje pred
nosti, neustrezna varnostna raz
dalja, vzvratna vožnja. 
Čas: prihod na delo in vračanje z 
dela, ob slabih vremenskih 
razmerah. 
Kraj: na avtomobilski cesti A/2 / 
Šmarje-Sap - Višnja Gora in 
glavnih cestah R 646 / Cikava -

Grosuplje in R 647 / Grosuplje -
Mlačevo ter v naselju Grosuplje in 
bližnji okolici. 

NAVODILA IN OPOZORILA: 
Policija bo izvajala kontrolo 
hitrosti z lastnim radarjem na 
celotnem območju občine 
Grosuplje, predvsem na odsekih 
cest, kjer se dogaja največ nesreč 
oziroma tam, kjer so prekoračitve 
hitrosti največje in najpogostejše. 
Zato naj vozniki spoštujejo 
prometno signalizacijo in vozijo v 
skladu s cestno prometnimi pred
pisi. 
V času od 15. 11. 2003 do 15. 3. 
2004 in tedaj, ko se ob sneženju 
sneg prijema vozišča ali ob poledi
ci do preklica pristojne službe za 
vzdrževanje ceste, morajo biti 
vozila opremljena s predpisano 
zimsko opremo. 
Od 17. 12. 2003 do 31. 12. 2003 
bodo policisti PP Grosuplje 
vsakodnevno poostreno nadzirali 
psihofizično stanje voznikov na 
območju občine Grosuplje. 
Če občani opazijo kakšno osebo, 
ki se sprehaja oziroma vozi z 
vozilom v neposredni bližini počit
niških hišic ali parkiranih vozil ali 
je na kak drug način sumljiva, naj 
si zapomnijo čim več podatkov o 
osebi oziroma o prevoznem sred
stvu ter to nemudoma sporočijo 
na PP. 
Vse kršitve javnega reda in miru, 
kaznivih dejanj in prometnih nes
reč prijavite na tel. 113. 

Iz poročila PP Grosuplje 

Petek, 21. november I 
2003, bo dobesedno z 
zlatimi črkami zapisan v 
kariero grosupeljskih 
akrobatskih plesalcev 
ročk and rolla, Tine 
Kuhelj in Anžeta 
Jakopina. Člana plesne
ga kluba M Grosuplje 
sta namreč kot edini 
slovenski plesni par 
nastopila na prestižnem 
mednarodnem tek
movanju športno 
plesnih parov za naslov 
ZLATNI PAR EURO-
GRADOVA ali po naše 
ZLATI PAR EVROPSKIH 
MEST v Varaždinu. 

Pari so se občinstvu in 
pa seveda mednarodni 
strokovni komisiji najprej 
predstavili v večernih 
oblekah, nato v kopalnih 
kostumih, na koncu pa so se pomerili še v show programu in Tina ter 
Anže sta s svojim šarmom ter eleganco očitno navdušila tako mednar
odno strokovno komisijo kot številno občinstvo v prepolni varaždinski 
dvorani. Vrhunec pa sta dosegla z nastopom v show programu, kjer 
sta pokazala svoje bogato plesno znanje. Po mnenju mednarodne 
strokovne komisije sta se Tina in Anže med ostalo evropsko konkuren
co odrezala najbolje. Občinstvo ju je zato nagradilo z gromozanskim 
aplavzom, sodniki pa kar s 1. mestom, sponzorji te prestižne prire
ditve pa z bogatimi nagradami. Tako sta Tina in Anže postala najlepši 
in najboljši športno plesni par evropskih mest in osvojila laskavi 
naslov ZLATI PAR EVROPSKIH MEST. 

Marjan Jakopin 

MoJa želja vsakemu za prihodnje leto je, da bi vsak večer 
lahko rekli: Ta dan je bil nekdo zaradi mene srečnejši In zato 
se splača živeti . Koliko veselih obrazov bi bilo med nami! • 

dr. Štefka Zaviršek, ZD Grosuplje 

Nevarnost pri uporabi 
pirotehničnih izdelkov 

Bližajo se božični in novoletni prazniki. S praznovanjem teh je 
povezana tudi povečana uporaba raznih pirotehničnih izdelkov. 
Čeprav je njihova uporaba enostavna, zahteva veliko pazljivost. Zaradi 
nestrokovne in nepremišljene uporabe, so bile že v več primerih 
povzročene telesne poškodbe in materialna škoda. Največ nesreč 
zaradi nestrokovne uporabe pirotehničnih izdelkov je med otroci in 
mladostniki, ki te najpogosteje uporabljajo. 

Kljub aktivni vlogi policije in carine na mejnih prehodih, kontroli s 
strani inšpekcijskih služb in policistov v notranjosti, je problematika 
glede uporabe pirotehničnih izdelkov še vedno pereča. 

Po Zakonu o eksplozivih je prodaja pirotehničnih izdelkov razredov I 
in II, katerih glavni učinek je pok, dovoljena v času od 1. do 31. 
decembra. Uporaba navedenih pirotehničnih izdelkov pa je dovoljena 
v času od 26. decembra do 2. januarja. Mladoletnikom do 15. leta 
starosti sta dovoljena le prodaja in uporaba pirotehničnih izdelkov 
razredov I in II ter le, če so pod nadzorstvom staršev in skrbnikov. V 
nobenem primeru pa ni dovoljeno uporabljati pirotehničnih izdelkov v 
strnjenih stanovanjskih naseljih, v zgradbah in vseh zaprtih prostorih, 
v bližini bolnišnic, prevoznih sredstvih za potniški promet in na površi
nah, kjer potekajo javni shodi ali javne prireditve. Policija svetuje, da 
starši otrokom in mladoletnikom ne kupujejo in dajejo v uporabo 
pirotehničnih izdelkov, ker bomo le tako preprečili poškodbe in materi 
alno škodo, ki imajo lahko daljnosežne posledice. 

Policijska postaja Grosuplje 



IZLET V NEZNANO 
V soboto, 15. novembra 2003, smo se člani Planinskega društva 

Grosuplje odpravili na naš vsakoletni zaključni izlet "v neznano". Izlet 
je vključeval, kot vsako leto, malo hoje, ogledov znamenitosti in 
družabni zaključek s kosilom in plesom. 

Letos smo se odpravili na Dolenjsko, na območje, kjer so nekoč 
živeli Kočevarji. V prvem delu smo se ustavili pod vrhom Roga, kjer je 
nekoč stala velika žaga, imenovana Roška žaga, kije tistih časih 
zaposlovala zelo veliko domačinov. Nato nas je naš vodnik Iztok, ki je 
bil letos zadolžen za pripravo izleta v neznano, popeljal na rob 
Rajhenavskega pragozda, kjer smo občutili prvobiten razvoj gozda. Tu 
nam je pripravil zanimivo predavanje, kako so se ohranili pragozdovi 
na tem območju in večini spremenil mišljenje, da pomeni pragozd 
nekakšen temačen, težko prehoden gozd. V resnici pa to sploh ni, 
kajti sprehajali smo se po svetlem gozdu, med mogočnimi stoletnimi 
drevesi in med že razpadajočimi debli, na katerih pa že klije novo živ
ljenje. 

Pot nas je nato vodila do muzeja Kočevarjev, kjer nas nadvse pri
jazno in z bogato pogostitvijo sprejel domačin - Grosupeljčan Avgust 
Gril z ženo, ki je tudi sam Hočevar. Njegova in prijateljeva pripoved sta 
nam osvetlili del zgodovine ljudi, ki so naseljevali in krčili gozdove že 
od poznega 13. stoletja dalje. Opisala sta nam tudi dogodke, ob kater
ih so Kočevarji zaradi lažne propagande matičnega naroda zapustili te 
kraje. Tisti, ki so ostali, pa danes obujajo kulturo tistih časov, kar nem 
je dokazal otroški zbor, ki nam je zapel izvirno kočevarsko pesem. Kar 
težko se je bilo posloviti od prijaznih domačinov in se odpraviti dalje, 
do vasice Gače. 

Tu smo si oprtali nahrbtnike in se pod vodstvom vodnika opravili 
proti zadnjemu cilju, Mirni gori. Lepa, razgledna pot nad Dolenjskim 

gričevjem in Belo Krajino nas je dobri uri in pol pripeljala do doma na 
Mirni gori. Oskrbnica nam je pripravila okusno kosilo, naš harmonikar 
pa je poskrbel, da smo naš pohod podaljšali s plesom do poznih 
večernih ur. 

Izlet v neznano je, kot je že v navadi, zaključil predsednik društva 
Franci, koje začutil željo večine po odhodu, čeprav bi seveda nekateri 
radi še nadaljevali. 

PD Grosuplje 

V DIVJEM SVETU SPODNJEGA ROKAVA 
"Rokavi so sinonim za poezijo v kamnu. To ni samo najvišji brezpot-

ni svet v Julijskih Alpah, sistem prepadnih grebenov in grap. ozaljšan z 
roglji in stolpi, z izjemno ostro, nasršeno in krušljivo skalo, marveč je 
to kraljestvo neekstremnih uživalskih plezalcev, od markacij in 
vsakršnih poti docela neomadeževano svetišče, v katerem se vsak, 
kdor je vanj pripuščen, počuti kot izbranec, kot nagrajenec bogov." 
Tako nam je Rokave opisal Stanko Klinar v knjigi Sto slovenskih vrhov. 

Slavko je bil prvi, ki je kot član Planinskega društva Grosuplje stopil 
v ta čudovito divji svet. Osvojil je že Visoki in Srednji Rokav, Spodnji pa 
se mu je, kljub trem poskusom, upiral do letošnje prve septembrske 
sobote. 

Štirje člani društva, Barbara, Robert, Slavko in jaz, smo želeli ob 
koncu zelo uspešne plezalne sezone opraviti še en vzpon. Koje 
Barbara predlagala Spodnji Rokav, ni bilo potrebno nikakršno 
prepričevanje. Odločitev je padla, na svoj cilj se bomo povzpeli direkt
no od doma v Vratih na višini 1015 m. V pomoč nam je bil le opis 
smeri Potočnik-Tominšek, vrh pa nas je čakal na višini 2500 m. Kot 
starosta skupine sem moral prevzeti vlogo vodiča, kar pa pri tako 
usklajenih navezah ni bilo težko. 

Gozd nas je sprejel v skrivnostni temačnosti, kompas pa je bil naš 
vodnik med mogočnimi drevesi, ki so si izborila svoj prostor na čedalje 
strmejšem pobočju. Sonce je pričelo oblizovati bližnje vrhove, ko seje 
začel gozd redčiti, pred nami pa se je odprla visoka skalna zapora. 
Kmalu smo ugotovili, da smo se držali preveč desno in tako prišli pod 
ostenja Kališča. Nič hudega, bomo pa prečili pod ostenjem in poiskali 
pravo smer nad Suhim plazom. Čut za iskanje pravih prehodov me ni 
izdal in kmalu smo stali na izpostavljenem grebenu nad krnico, v 
vznožju Rokava in Škrlatice. Nadeli smo si vso potrebno opremo in 
čelade, vendar smo se odločili, da bomo plezali prosto. Nad nami so 
visele skalne gmote vseh mogočih oblik, gruščnat žleb pa nam je 
kazal, kje so najlažji prehodi. Do značilnega "žandarja", ki straži pre
hod v Glavno grapo, nam je šlo zelo dobro. Počitek smo izkoristili za 
občudovanje stvaritev narave. Svet je tu res divji, nikjer nikakršnega 
sledu, da bi tu že stopala človeška noga. Jasno vidna glavna grapa in 
sistem polic na desni nas je v prijetnem plezanju pripeljal v naslednjo 
kotanjo 200 m višje. Tu se je grapa razcepila v dva strašljivo globoka 
kamina, ki nista bila videti prehodna. Opis v knjigi pravi, da jo moraš 
tu ubrati v desno, a pogled na sistem žlebov in kaminov nas je spravil 
v dvome. Poizkusil sem po navidez najlažje prehodnem žlebu in pred 
kaminom naletel na klin v steni. Oddahnili smo si, smer bo prava, a 
zahtevnejša.To nam je kmalu dokazal ozek navpični kamin. Slavko ga 
je suvereno preplezal, malo močnejši Robert pa seje v njem zagozdil 
in komaj izplezal. Isto se je dogodilo Barbari. Moral sem ji pomagati, 
da se je obdržala v steni, dokler ji ni pomagal Slavko z vrvjo. Tudi 
nadaljevanje je bilo kar zahtevno in večkrat je bilo potrebno varovanje 
z vrvjo, ko smo premagovali skoke med posameznimi gredami, ki 
sekajo pobočja pod vrhom. Višinomer nam je kazal, da smo bili že v 
vršnem delu, kjer je tudi izstop proti Kotlom. Ogledovali smo si, kje bi 
lahko bil izhod iz stene za sestop na melišča Kotlov in se spraševali, 

kje je tisti lahki vršni del, ki ga kaže skica smeri, kot plezanje I. stopn
je. Brez plezanja po krušljivi steni, ki nam je zapirala nadaljevanje, ne 
bo šlo. Slavko se je odločil za svojo smer, Robert ga je varoval, midva 
z Barbaro pa sva ga spremljala, kje bo poiskal prehod. Nenadoma je 
strašno zaropotalo. Slavkotu seje nenadoma utrgal oprimek, vsaj 20 
kilogramska skala je pričela leteti naravnost proti Barbari. Meter pred 
njo se je odbila od tal naravnost v njene noge, tako da jo je spodnes-
lo, skala pa je nadaljevala svojo pot v prepade pod nami. Barbara je k 
sreči dobila samo močan udarec v stegno in je kmalu hrabro izjavila, 
da bo lahko nadaljevala, Slavko pa je k sreči ugotovil, da je tik pod 
vrhom. Kmalu smo se srečni objemali na vrhu Spodnjega Rokava. Še 
vrhovi okoli nas so bili ganjeni in se skrivali za meglicami, ki so se 
privlekle za nami, počasi pa so nam le pričele odstirati poglede v glo
bino. Globoko spodaj smo videli bivak na Jezerih in na drugi strani 
nasršene stene grebena Rokavov in Škrlatice, ki se pnejo iz Kotlov, 
kamor smo morali sestopiti. 

Dvomi, ali smo poiskali pravi dostop, so me gnali v raziskovanje 
vrha. Plezal sem po pečinah nad globokimi prepadi in iskal tisti lahki 
dostop, ki je opisan v knjigi, a ga nisem našel. Zato smo sklenili, da se 
bomo vračali po smeri pristopa. Na vrhu stene, ki smo jo prej pre
plezali, sem našel sidrišče za spust z vrvjo in takoj nam je bilo lažje 
pri srcu. Hitro smo bili na gredi, ki naj bi vodila na pobočje nad 
Kotlom, a strašljivi pogledi v grapo, ki smo jo morali prečkati, niso 
ponujali varnega občutka. Zadevo sem si moral ogledati od blizu, zato 
sem splezal naprej. Kmalu sem ugotovil, da se da poiskati kar lepe 
prehode do grebena na drugi strani, za katerim smo vsi pričakovali 
lažji teren. Pogumno smo nadaljevali, a na grebenu mi je pogled padel 
v še eno globoko grapo, nad katero pa se je dalo slutiti konec težav. 
Med ogledovanjem, kako premagati še to težavo, sem v steni nad 
sabo zopet zagledal klin z vrvno zanko. Privezan na vrv sem kmalu 
našel varen prehod tudi čez zadnjo oviro in na drugi strani zagledal 
"možice", ki so kazali nadaljevanje naše poti v Kotel. 

Uživanja v neznanem je bilo konec. 200 m plezanja iz Kotla po 
pobočju Škrlatice nam je bilo že poznano. Ponovno smo morali 
priplezati na višino 2500 m, do markirane poti na Škrlatico. 

Barbara je vedno bolj čutila posledice udarca skale, zato sem pri
ganjal, da smo čimprej nadaljevali. Pred nami je bilo še 1500 m spus
ta po markirani poti. Zadnji sončni žarki so božali vrhove Cmira, ko 
smo se spuščali proti gozdu, ki nas je sprejel skrivnostno zatemnjen. 
Sence je bilo potrebno pregnati s čelnimi svetilkami, da je bil sestop 
varen. 

Po 14 urah nepozabnih doživetij smo bil zopet pri avtomobilu. Za 
nami je bila še ena "tura leta". 

Franc Štlbernlk 

Opomba: Tura Je primerna le za tiste, ki Imajo alpinist ično 
znanje, dober občutek za orientacijo In so sposobni splezati 
IV. stopnjo. 
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NOGOMET PO GROSUPELJSKO 
ČISTO MALO D R U G A Č E 

Nogomet. Nogomet kot šport, nogomet kot igra, nogomet kot dogodek, 
nogomet kot življenje. Ja, za nekatere je nogomet življenje ali celo več. 
Množice igralcev in še večje množice navijačev. Tisti, ki igrajo, in tisti, ki 
gledajo. Športniki in gledalci. Eni veseli, drugi žalostni. Od tekme do tekme. 
To je nogomet. Igra z okroglim usnjem, sestavljenim iz dvaintridesetih črno 
belih polj. Brezhibna okroglina in neznosna negotovost. Boj do zadnje 
sekunde. Devetdeset minut do junaka ali sedem dni do nove priložnosti. 
Nekaterim uspe, drugim ne. Poskušajo vsi. Skupaj se smejejo, skupaj v jezi 
grizejo ustnice. Od malih nog iste sanje. Sanje stotih, da se prebijejo v prvo 
enajsterico in sanje enajstih o tekmi življenja. Možnost imajo vsi. Vztrajni 
postanejo dobri, dobri odlični. Odlični gredo med legende. Stotnija Zlatkov, 
Sebastijanov, Sandijev, Erminov, Primožev, Markov. Stotnija majhnih, ki so 
se odločili za velik šport. Da bi sami nekoč postali veliki. In zraven še nekaj 
idealistov, ki trkajo na razna vrata in poskušajo prepričati malo manjše ide
aliste, da je to šport, ki združuje. Da je to šport, ki ima prihodnost. Da je to 
tisto, v kar se splača vložiti nekaj svojega časa. Mogoče tudi denarja. Vsaj 
malo. Ali pa dobro idejo. Karkoli. Vse to je nogomet. 

Pokosili smo travo, zarisali smo črte. Mreže še pletemo. Krta, ki dela 
velike kupe zemlje po igrišču in nam povzroča sive lase, pa nikakor ne 
moremo ujeti. Počasi razmišljamo o nagradi za Velikega lovca. Tistih, ki 
nam razbijajo stekla na oknih garderob, sploh ne lovimo. Ti so tako ali tako 
sami ujetniki svojih dejanj. Tudi ti bodo nekoč imeli otroke, ki bi radi igrali 
nogomet. 

Zmagujemo in izgubljamo. Ne samo na igrišču. In še bomo. Danes nas 
je sto, jutri nas bo več. Preveč nas ne bo nikoli. 

Gledali smo tekmo in imeli smo piknik. Starši in otroci. Trenerji in igralci. 
Skupaj. Družimo se in sodelujemo. Bili smo v Italiji na turnirju. Odšli smo 
ponosni na svoje otroke. Spet skupaj. Spoznavamo se in uživamo ob zma
gah. Ob porazih si govorimo, da bo naslednjič bolje. Nekateri se nam 
prizanesljivo nasmihajo, drugi pridejo zraven. Vrata so odprta vsem. 
Majhnim in velikim, starejšim in mlajšim. Navijačem in igralcem. Pogoj je le 
eden. Ljubezen do nogometa. 

Najraje imamo intelektualce, ker znajo dobro počistiti garderobe; krovce, 
ker vozijo otroke na tekme; peke, ker zarišejo ravne črte na igrišču; 
gostince, ker so dobri navijači... 

Potrebovali bi še kakšnega steklarja, da nam zamenja razbita stekla na 
oknih garderob, vrtnarja, da nam spravi v red travo na igrišču, električarja, 
da nam popravi kakšno luč in pleskarja, da nam zmeša barve. Prebelimo 
lahko tudi sami. Potrebujemo tudi kakšno podjetje, ki bi nam pomagalo pri 
nakupu novih žog in opreme, da bi lahko sto otrok dalje nemoteno treniralo 
in igralo njihovo najljubšo igro. Da bi lahko spet zmagovali. Na tekmah in v 
življenju. Da bi se odločili za šport. Da, tudi to je nogomet. Premislite. 

AJa, kdo sploh smo? - Nogometni klub Brinje, Ljubljanska cesta 
4d, Grosuplje - O nas boste še slišali. 
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O D P I R A L N I ČAS: P O N E D E L J E K - PETEK 8 . 0 0 - 17.00. 
SOBOTA 8 . 0 0 - 1 2 . 0 0 . N E D E L J A IN PRAZNIKI ZAPRTO. 

PO VSE ZA DOBRE KOLINE V TRGOVINO BOSTAN.Ii 

ZA G O V E D O . KONjr.. P E R U T N I N O , P R A Š I Č E I N D R O B N I C O V A M 

P O N U J A M O KRMILA PO ZELO UGODNIH CENAH. 

SPREJEMAMO TUDI PREDNAROČILA ZA GNOJILA. 

OBIŠČITE TRGOVINO BOŠTANJ: Mi PA VAS B O M O P R E P R I Č A 

S PESTRO P O N U D B O IN Z E L O U G O D N I M I CENAMI ) ĵ jj 

P O L E G T E D E N S K I H A K C I J P O S K R B I M O T U D I Z A : 

DOSTAVO KUPLJENEGA BLAGA. MOŽNOST PLAČIL. 
V OBROKIH ZA NAKUP STROJEV IN OPREME 
( P O P R E D H O D N E M D O G O V O R U ) . 

,j[ Samopomoč Zagradec z.b.o, 
Veliko Mlačevo 59 

1290 Grosuplje 
tel: (01) 786 36 67 

S1.1.2004 D A U E V P I S U J E M O N O V E ČLANE 
V O B R T N O - K M E T I J S K O Z A D R U G O SAMOPOMOČ. 

VSEM CENJEN/M STRAN kAM 
IN POSLOVNIM PARTNERJEM 
ŽELIMO VESELE BOŽIČNE PRAZNI 
IN SREČNO NOVO LETO 2004. 

KOZMETIČNI SALON 
T H A L G O C E N T E R - S P A 

Naj se vam 
uresničijo 

želje in 
izpolnijo 

pričakovanja! 
To vam želi kolektiv kozmetičnega salona. 
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d.o.o., CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 0 1 / 7 8 6 26 22 ; 786 36 20 
Fax: 0 1 / 7 8 6 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

Našim cenjenim strankam in poslovnim partnerjem voščimo prijetno doživete 
praznične dneve in jim želimo sreče, zdravja, mnogo zadovoljstva in poslovnih 

uspehov v letu 2004! 
Minister za zdravje opozarja, da je pretirano pitje alkohola zdravju škodljivo! 

VELE Trgovska družba d.d., Ljubljanska c. 64, 1230 Domžale 

V s e m k u p c e m 

i n p o s l o v n i m p a r t n e r j e m 

ž e l i m o v e s e l e p r a z n i k e i n 

V E L E 
Decemberski delovni čas v Blagovnici Vele Grosuplje 

Blagovnica Tabor Grosuplje 8.00-20.00 8.00-20.00 8.00-15.00 
Hipermarket Grosuplje 8.00-20.00 8.00-20.00 8.00-15.00 
Market Tabor Grosuplje 7.30-21.00 7.00-21.00 7.30- 13.00 
•Dne 26.12.2003 bo Blagovnica Tabor Grosuplje odprta od 8.00 do 15.00. 
•Dne 31.12.2003 bo Blagovnica Tabor Grosuplje odprta od 8.00 do 17.00. 

http://BOSTAN.Ii
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G R O S U P L J E 

t e l . : 7 8 6 - 1 0 - 4 5 

delovni u s : 
od ponedeljka do petka 

od 8.00 do 19.00 
v soboto od 8.00 do 13.00 
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KOLEKTIV CVETLIČARNE 
REBECCA SE ZAHVALJUJE 
ZA ZAUPANJE VSEM, 
KI STE NAS OBISKALI 
V LETU 2003, 
IN OBLJUBLJAMO, 
DA SE BOMO V PRIHODNJE 
ŠE BOLJE POTRUDILI. 
PRED NAMI JE NOVO LETO 
IN NOVE PRILOŽNOSTI, 
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E L E K T R O M E H A N I K A IN T E H N I Č N A T R G O V I N A 
JOŽE AHLIN s.p., Kolodvorska cesta 1, 1290 Grosuplje 

S 01/ 787 14 51, GSM: 031/ 640 100 

pooblaščeni zastopnik družbe 

S k l e p a n j e i n p o d a l j š e v a n j e 

n a r o č n i š k i h r a z m e r i j - A K C I J E 

i s ! I 
NOVO! 

S k l e r V f f e v n a r o č n i š k i h r a z m e r i j 
In p o n u d b o m o b i l n i h t e l e f o n o v 
v a m n u d i m o t u d i n a d o m u o z . 
s e d e ž u v a š e g a p o d j e t j a 

Z n o v o l e t n i m S R E Č N O ! , 

V a s p r i č a k u j e m o v t r g o v i n i C L B K n w m A 

D e c e m b r a 
se k n a m s p l a č a priti v _ 

v e č k r a t ! 

D a r i l o 
o b v s a k e m n a k u p u 

n a d 3000 S I T ! 
V e s e l B o ž i č 
i n s r e č n o N o 

Praznujte z nami ! Nudimo vam kvalitetne storitev 
razvijanja filmov in izdelave slik, širok izbor 
fotoaparatov, kamer in druge opreme ter očal in 
optičnih storitev po izjemno ugodnih cenah, tako da 
se lahko z darili oskrbite kar pri nas. Da pa ne boste 
ostali praznih rok, si lahko ob vsakem nakupu nad 
3.000 tolarjev izberete eno od daril, ki smo jih pripravili 
za vas. Obiščite nas v naših prodajnih enotah v 

Ljubljani, Grosupljem (TC Mercator), 
Ivančni Gor ic i in T r e b n j e m . 

S T U D I O 

F 0 T 0 « V I D E 0 • 0 P T I K A 

G r a m a f I 
l l d.o.o. 

P R O D A J N I P R O G R A M 

keramične ploščice • granitogres 

masažne kadi • tuš kabine 

sanitarna keramika • kopalniško pohištvo 

laminati • talne obloge 

gradbeni material in orodja 

barve, laki, lepila 

BLAGOVNI CENTER 
Grosup l je , R o ž n a do l ina 9 

Del. čas: pon.-pet. 7 - l8 h , sob. 7-12 S 01 786-33-66,786-33-63 

Št-
VUIKANIZERSTVO 

M E T O D GLOBOKAR s.p. 

Cikava 38, tel.: 01/7872-298 
GSM: 041/975-284 

• MONTAŽA 
• CENTRIRANJE 
• POPRAVILO PNEVMATIK 
• PRODAJA OSEBNIH, TOVORNIH, 

KMETIJSKIH IN INDUSTRIJSKIH 
PNEVMATIK 

(>h iztekajočem se letu se vsem našim strankam in poslovnim 
partnerjem zahvaljujemo za izkazano zaupanje in prijetno 

sodelovanje s sporočilom: bih ste naša cenjena .umaku, radi smo 
delali z vami in za vas! 

V prihajajočih praznikih Vam želimo obilo notranjega 
miru in osebne sreče! 

V letu 2004 pa zdravja, zadovoljstva in veliko poslovnih uspehov. 
Da bo vsak novi dan sreča nam vsem! 

»JOT • 

H R A N I L N I C A 

L O N 
d . d . , K r a n j 

ZA VAS SMO PRENOVILI POSLOVNO ENOTO V CENTRU GROSUPLJA 

P O T R O Š N I Š K I K R E D I T I D O 7 2 M E S E C E V 

O S E B N I R A Č U N 

O D L I Č N A V A R Č E V A L N A P O N U D B A 

T R A N S A K C I J S K I R A Č U N I Z A V S A P O D J E T J A 
E L O N , P L A Č I L A V TUJ INO 

p L O N k - Š T U D E N T S K I I N D I J A Š K I R A Č U N 

V O Š Č I M O VESEL BOŽIČ TER MNOGO USPEHOV IN OSEBNE SREČE V LETU 2004! 

ZA VSE INFORMACIJE SE OGLASITE NA KOLODVORSKI 3 OZIROMA NAS POKLIČITE PO TELEFONU 78-62-925 

P O S L O V N A ] / 

E N O T A j 
K • 

.Grosuplje 

Kolodvorska 3* 

Telefon: 
01/78 62,925>* 

Faks: -
(H/78'61'719, 


